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EDITORIAL

Οι παραδόσεις νεότευκτων 
μέχρι το 2030

Ισχυρή εξακολουθεί να παραμένει η ναυπηγική δραστηριότητα. Οι 
παραδόσεις, σύμφωνα με την Xclusiv Shipbrokers, εκτείνονται 
έως το 2028 για τα bulkers, τα containers και τα tankers και 

μέχρι το 2030 για τα βαπόρια μεταφοράς φυσικού αερίου. Αρκετά 
ναυπηγεία που είχαν πέσει σε αδράνεια, επανέρχονται στη δουλειά. 
Στην Κίνα η ναυπηγική δραστηριότητα έχει αυξηθεί, αλλά εκεί 
παραμένει το πρόβλημα της έλλειψης εργατικού δυναμικού, 
γεγονός που επηρεάζει αρνητικά τον ρυθμό ανάπτυξης της χώρας. 
Σύμφωνα με τα υπάρχοντα στοιχεία, η έλλειψη αυτή είναι δυνατόν 
να περιοριστεί. Αντιθέτως, δεν ισχύει το ίδιο στην Ιαπωνία και τη 
Νότιο Κορέα, καθώς εκεί τα ποσοστά ανεργίας είναι εξαιρετικά 
χαμηλά. 
Με βάση το βιβλίο παραγγελιών για τα BC, τα δεξαμενόπλοια, τα 
εμπορευματοκιβώτια και το φυσικό αέριο, φαίνεται ότι τα κινεζικά 
ναυπηγεία διαδραματίζουν κυρίαρχο ρόλο στη δραστηριότητα των 
νεότευκτων πλοίων, καλύπτοντας το 60% του συνολικού βιβλίου 
παραγγελιών. Αναφορικά με τους τέσσερις κύριους τομείς, το 67% 
του βιβλίου παραγγελιών BC κατασκευάζεται στην Κίνα, ενώ τα 
βιβλία παραγγελιών δεξαμενόπλοιων και εμπορευματοκιβωτίων 
έχουν παρόμοια ποσοστά, 65% και 64% αντίστοιχα. Τα κινεζικά 
ναυπηγεία κατέχουν μερίδιο αγοράς 33% στο βιβλίο παραγγελιών 
για το φυσικό αέριο, καταλαμβάνοντας τη δεύτερη θέση. 
Από τα σχεδόν 2.000 πλοία που έχουν παραγγελθεί στην Κίνα, το 
41,5% είναι BCs, ενώ τα Tankers, Containers και Gas αντιστοιχούν 
στο 27,5%, 21,1% και 9,6% αντίστοιχα. Τα Ultramaxes και τα 
Kamsarmaxes κυριαρχούν στο βιβλίο παραγγελιών των κινεζικών 
bulkers, αντιπροσωπεύοντας το 36% και 31% αντίστοιχα. Στο βιβλίο 
παραγγελιών των κινεζικών δεξαμενόπλοιων, τα Aframaxes/LR2, 
τα MR2 και τα μικρά δεξαμενόπλοια (10.000-25.000 dwt) κατέχουν 
το καθένα περίπου το 24% του μεριδίου αγοράς. Τα feeders 
κυριαρχούν στο βιβλίο παραγγελιών εμπορευματοκιβωτίων σε 
ποσοστό 37%, ενώ τα πλοία μεταφοράς LNG και τα VLGC αποτελούν 
μαζί το 60%. 
Στη δεύτερη θέση είναι τα Νοτιοκορεατικά ναυπηγεία, παρότι δεν 
έχουν μεγάλες παραγγελίες φορτηγών χύδην. Εκεί κυριαρχούν οι 
παραγγελίες για δεξαμενόπλοια, μεταφοράς φυσικού αερίου και 
containers. Τα υπό ναυπήγηση πλοία πλησιάζουν τα 600. 
Στην τρίτη θέση είναι τα Ιαπωνικά ναυπηγεία, με ποσοστό 16% 
που αντιστοιχεί σε περίπου 520 πλοία. Στα ιαπωνικά ναυπηγεία οι 
περισσότερες παραγγελίες αφορούν σε Handysize και Ultramax.

• Διεθνή  
Ο Τραμπ, ο Βάνς και ο μύθος του απομονωτισμού ............................................4

• Οικονομία  
Η Fed αλλάζει γραμμή, η ΕΚΤ και η περίπτωση CrowdStrike ..........................6

• Market News ................................................................................. 8-9

• ΝΑΥΤΙΛΙΑ  
Οι Έλληνες εφοπλιστές πρωταγωνιστές  
στις ναυπηγήσεις .............................................................................................10-11

ΝΑΥπΗΓΕΙΑ ONEX: 
Ξεκινά η γραμμή παραγωγής ελληνικών ρυμουλκών ......................................11

ATTiCA GROUp:  
Επενδύσεις 1,2 δισεκ. για την πράσινη ανανέωση του στόλου .................12-13

Συνεργασία του Ινστιτούτου Ηλεκτρολόγων και Ηλεκτρονικών Μηχανικών  
με το Ίδρυμα Ευγενίδου .................................................................................14-15

Ενδυνάμωση της θεσμικής συνεργασίας Υπ. Ναυτιλίας-ΚΕΔΕ  .....................15

ΕΕΕ:  
110+1 υποτροφίες ύψους €1.500.000  .........................................................16-18

Mόνο το 13% γνωρίζει την παγκόσμια πρωτιά της ελληνικής ναυτιλίας ........19

• Συνέντευξη 
ΧρΗΣΤΟΣ ΣΤΥλΙΑΝΙΔΗΣ: 
Τα μέτρα για την μείωση των ναύλων .................................................................20

Θεσπίζεται το “e - Ναυλοσύμφωνο” ...................................................................24

• Λιμάνια  
λΙΜΕΝΑΣ ΗρΑΚλΕΙΟΥ:  
Κυρώθηκε η σύμβαση  παραχώρησης  στον όμιλο Grimaldi ....................26-27

ΤΑΙπΕΔ: Χρηματοδότηση 10 εκατ. ευρώ από το CEF για 4 λιμένες ...............27 

Ολπ: Μέρισμα - ρεκόρ στα 1,336 ευρώ μεικτά ανά μετοχή............................28

• Ιστορία  
Τα διάσημότερα ιστιοφόρα της ιστορίας .......................................................29-32

• Διακοπές  
Η λευκάδα του Ονείρου .................................................................................34-35

• Έρευνα της διαΝΕΟσις  
Βιώσιμος Τουρισμός  στις περιοχές Natura 2000 ......................................36-37

• Ελλάδα  
Το φαινόμενο του «υπερτουρισμού» ..................................................................38

• Αερομεταφορές ..........................................................................................39



04 \  ΔΙΕΘΝΗ  [ Ανάλυση ] [ Ανάλυση ]  ΔΙΕΘΝΗ  \ 05

Ε
άν πιστέψει κανείς τα συστη-
μικά μέσα μαζικής ενημέρωσης 
σε όλο το δυτικό κόσμο και δώ-
σει βάση, στις αιτιάσεις των πε-
ρισσοτέρων δυτικών κυβερνή-

σεων, θα καταλήξει στο συμπέρασμα ότι 
θα πρόκειται για μια εξωτερική πολιτική 
απομονωτισμού, που θα βασίζεται στο 
«America First» και στις προνομιακές 
σχέσεις με απολυταρχικούς ηγέτες ανά 
τον κόσμο. Είναι όμως αυτή η πραγματι-
κότητα ή θα πρόκειται για μια επιστροφή 
στο ρεαλισμό;

Ένα από τα θέματα που κυριαρχεί στη 
πραγματικά μεγάλη συζήτηση που έχει 
ξεκινήσει, με αφορμή τις αμερικανικές 
προεδρικές εκλογές, για θέματα εξωτερι-
κής πολιτικής, έχει να κάνει με την αντι-
μετώπιση μιας κυβέρνησης Τραμπ, απέ-
ναντι στον πόλεμο στην Ουκρανία.

Ακούγοντας και διαβάζοντας κανείς την 
επικρατούσα άποψη στα μέσα μαζικής 
ενημέρωσης της Ευρώπης, θα πιστέψει 
ότι η ουκρανική κυβέρνηση του Βολοντι-
μίρ Ζελένσκι θα είναι μεταξύ των μεγαλύ-
τερων χαμένων, εάν ο Ντόναλντ Τραμπ 
επανεκλέγει πρόεδρος στις 5 Νοεμβρίου.

Για τους περισσότερους ηγέτες της Δυ-
τικής Ευρώπης, με την αξιοσημείωτη 
εξαίρεση του Ούγγρου πρωθυπουργού Βί-
κτορ Όρμπαν, η επιλογή του γερουσιαστή 
Τζέι Ντι Βανς, ως υποψηφίου Αντιπροέ-
δρου από τον Ντόναλντ Τραμπ, ήρθε να 
επιτείνει αυτήν την ανησυχία και χαρα-
κτηρίζεται καταστροφική.

Όπως είναι φυσικό κατά τη διάρκεια 
της προεκλογικής εκστρατείας των προ-
εδρικών εκλογών στην Αμερική, τα μέσα 
ενημέρωσης και τα κόμματα ανασύρουν 
παλαιές δηλώσεις των υποψηφίων και τις 
προσαρμόζουν στην άποψη, την οποία 
θέλουν να περάσουν στους ψηφοφόρους.

Στο παρελθόν, ως γερουσιαστής, ο κ. 
Βανς, σύμφωνα με τα μέσα ενημέρωσης 
είχε δηλώσει ότι δεν τον νοιάζει τι συμ-
βαίνει στην Ουκρανία και ότι δεν υπη-
ρέτησε στους Πεζοναύτες, για να πάει 
να πολεμήσει τον Πούτιν, επειδή δεν πί-
στευε στα δικαιώματα των τρανσέξουαλ, 
κάτι που το Στέιτ Ντιπάρτμεντ λέει ότι εί-
ναι ένα σημαντικό πρόβλημα με τη Ρω-
σία. Ο γερουσιαστής και υποψήφιος αντι-
πρόεδρος, έχει δηλώσει ότι ο Πούτιν είναι 
κακός άνθρωπος, αλλά άσκησε έντονη 
κριτική στο κατεστημένο της εξωτερικής 
πολιτικής που οδήγησε την Ουκρανία 

απευθείας στο σφαγείο. Ταυτόχρονα, εν-
στερνίζεται την άποψη, ότι η εισβολή του 
Πούτιν, κατά κάποιο τρόπο αποτελεί αντί-
ποινα στην επέκταση του ΝΑΤΟ.

Παρόλα αυτά, θα ήταν λάθος να υπο-
θέσουμε ότι η επιλογή του Βανς από τον 
Τραμπ αντιπροσωπεύει μια νίκη για τους 
απομονωτιστές και τους απολογητές του 
Πούτιν.

Ταυτόχρονα, με τις παραπάνω απόψεις 
ο κ. Βανς, έχει αναφέρει πρόσφατα ότι τα 
όπλα που αποστέλλονται στην Ουκρανία 
ήταν απαραίτητα για να αποτρέψουν την 
Κίνα από την εισβολή ή τον αποκλεισμό 
της Ταϊβάν. Αυτό δεν είναι ένα επιχείρημα 
απομονωτισμού. Είχε δηλώσει σκεπτικός 
για τη βιωσιμότητα της αντεπίθεσης της 
Ουκρανίας πέρυσι, την οποία υποστή-
ριξε η κυβέρνηση Μπάιντεν. Και το κυρι-
ότερο έχει παρουσιάσει ένα σχέδιο τριών 
σημείων για τον τερματισμό του πολέμου 
υπό αμερικανική ηγεσία, το οποίο περι-
λαμβάνει τρεις άξονες. 

● Πρώτον, πάγωμα στις εδαφικές γραμ-
μές κάπου κοντά στο σημείο που βρίσκο-
νται τώρα. 

● Δεύτερον, εγγύηση της ανεξαρτησίας 
και της ουδετερότητας της Ουκρανίας. 
Και εδώ να μην ξεχνάμε, ότι είναι το θε-
μελιώδες πράγμα που ζήτησαν οι Ρώσοι 
από την αρχή. 

● Και τρίτον, ότι θα πρέπει να υπάρξει 
κάποια αμερικανική βοήθεια ασφαλείας 
μακροπρόθεσμα. Και βέβαια, έχει ξεκα-
θαρίσει ότι δεν είναι προς το συμφέρον 
της Αμερικής, η Ρωσία να καταλάβει ολό-
κληρη την Ουκρανία.

Όλα αυτά δεν είναι σε καμία περίπτωση 
θέσεις απομονωτισμού, αλλά ξεκάθαρα 
ρεαλιστικές θέσεις εξωτερικής πολιτικής 
και θέσεις που είχε εκφράσει ο Χένρι Κί-
σινγκερ.

Οι θέσεις μιας νέας κυβέρνησης Τραμπ, 
στην εξωτερική πολιτική, αρέσει δεν αρέ-
σει στα συστημικά μέσα ενημέρωσης και 
στις ευρωπαϊκές ελίτ και επιστροφή του 
ρεαλισμού στο Ρεπουμπλικανικό Κόμμα, 
με ταυτόχρονη απεμπλοκή από τη στρα-
τηγική υπέρβαση, που προώθησαν και 
προωθούν για χρόνια οι νεοσυντηρητικοί 
του κόμματος και οι never trumpers, σή-
μερα. Μια εξωτερική πολιτική, που όλοι 
πλέον γνωρίζουμε ότι οδήγησε σε μακρο-
χρόνιους αιματηρούς πολέμους και περι-
πέτειες.

Το κεντρικό επιχείρημα στην εξωτε-
ρική πολιτική του δίδυμου Τραμπ – Βανς, 
είναι ότι η Αμερική αντιμετωπίζει, έναν 
νέο Άξονα που ενώνει τη Ρωσία με την 
Κίνα, το Ιράν και τη Βόρεια Κορέα. Πρό-
σφατα ο κ. Τραμπ, σε συνέντευξη του 
στο Bloomberg, δήλωσε ότι, «αυτός είναι 

ένας διαφορετικός κόσμος από ότι ήταν 
πριν από τρεισήμισι χρόνια», σημειώνο-
ντας ότι, «το χειρότερο πράγμα που συ-
νέβη είναι ότι επιτρέψαμε […] τη Ρωσία 
και την Κίνα να παντρευτούν. Είναι πα-
ντρεμένοι. Στη συνέχεια πήραν τον μικρό 
ξάδερφό τους, το Ιράν και στη συνέχεια 
πήραν τη Βόρεια Κορέα. Δεν χρειάζονται 
κανέναν άλλο». Συνεχίζοντας, τόνισε, «εί-
ναι ένας πολύ, πολύ επικίνδυνος κόσμος. 
Και πραγματικά ανησυχώ για τους πέντε 
μήνες που μας απομένουν (μέχρι τις εκλο-
γές). Νομίζω ότι θα μπορούσαμε να κα-
ταλήξουμε σε έναν Τρίτο Παγκόσμιο Πό-
λεμο».

Ο κεντρικός ισχυρισμός του Τραμπ για 
την εξωτερική πολιτική είναι ότι ήταν σε 
θέση να αποτρέψει τον Άξονα της Κακής 
Θέλησης και ο Μπάιντεν απέτυχε εντε-
λώς να το κάνει.

δικαίως ο πρώην πρόεδρος, επικαλεί-
ται ότι η κυβέρνηση Μπάιντεν, κληρονό-
μησε από αυτόν έναν πολύ πιο ειρηνικό 
κόσμο. Και τρανταχτή απόδειξη αποτε-
λούν οι πόλεμοι σε Ουκρανία και Μέση 
Ανατολή.

Μπορεί επίσης κάποιοι, να διαφωνούν, 
αλλά ο ισχυρισμός του ότι όλα άρχισαν, με 
την ατιμωτική και καταστροφική αποχώ-
ρηση της Αμερικής από το Αφγανιστάν, 
έχει βάση.

Και για να έρθουμε πιο κοντά στα δικά 
μας. Είναι πραγματικά τραγικό κάποιοι 
να έχουν, εσκεμμένα, κοντή μνήμη και να 
μην κάνουν τίμια σύγκριση της αντιμετώ-
πισης του πειρατή του διεθνούς δικαίου 
και της Ανατολικής Μεσογείου, που στα-
θερά απειλεί την εθνική κυριαρχία και την 
εδαφική ακεραιότητα της Ελλάδας, Ταγίπ 

Ερντογάν, από την κυβέρνησης Τράμπ και 
την κυβέρνηση Μπάιντεν. Ειδικά μετά τα 
τελευταία ταπεινωτικά για τη χώρα μας 
γεγονότα.

Είναι ξεκάθαρο, ότι οι θέσεις Τραμπ – 
Βανς, αποτελούν ρεαλισμό και όχι απομο-
νωτισμό. Δίνουν έμφαση στην αποτροπή 
και όσο στην αποκλιμάκωση, που είναι 
το λειτουργικό αντίθετο. Είναι θέσεις οι 
οποίες αναγνωρίζουν ότι, υπάρχουν όρια 
στους στρατιωτικούς και οικονομικούς 
πόρους μιας Αμερικής που σήμερα, ξο-
δεύει περισσότερα για την εξυπηρέτηση 
του ομοσπονδιακού χρέους παρά για την 
εθνική ασφάλεια.

Ποιος λογικός και ρεαλιστής διαφω-
νεί, ότι ο στόχος της πολιτικής της Αμε-
ρικής, θα πρέπει να είναι ο τερματισμός 
του πολέμου, καθώς και ο τερματισμός 
της σύγκρουσης στη Μέση Ανατολή και η 
αποτροπή της Κίνας από το να διακινδυ-
νεύσει έναν πόλεμο για την Ταϊβάν.

Καθώς ο κόσμος προσπαθεί να αξιολο-
γήσει τη στρατηγική κατεύθυνση μιας κυ-
βέρνησης Τραμπ, θα πρέπει να δοθεί με-
γαλύτερη προσοχή στις επιλογές του για 
υπουργό Άμυνας, υπουργό Εξωτερικών 
και σύμβουλο εθνικής ασφάλειας. Όταν 
ακούγονται ονόματα, όπως ο Ρόμπερτ 
Ο΄Μπράιαν, που υπηρέτησε στη NASA, 
στην προεδρία Τραμπ, αυτό δεν δείχνει 
απομονωτισμό.

Μπορεί κάποιοι να δυσκολεύονται να 
το καταπιούν ή να τους εξυπηρετεί να 
μην το παραδεχτούν, αλλά η προεδρία 
Μπάιντεν και μια προεδρία Χάρις, απο-
τελεί τελευταία ανάσα μιας δημοκρατικής 
παράδοσης ιδεαλισμού στην εξωτερική 
πολιτική που έχει οδηγήσει την Αμερική 
σε πόλεμο μετά τον πόλεμο, και αναφέρε-
ται στον Ρόμπερτ Ο΄Μπράιαν, το 1917.

Μια δεύτερη κυβέρνηση Τραμπ, δεν θα 
αντιπροσωπεύει μια αναβίωση του απο-
μονωτισμού που απέτυχε στη δεκαετία 
του 1910 και απέτυχε ξανά στη δεκαε-
τία του 1930, αλλά μια πολυπόθητη επι-
στροφή στον ρεαλισμό της εξωτερικής 
πολιτικής. Αυτό, δυστυχώς, δεν αρέσει 
στις σημερινές ελίτ και στους υποστηρι-
κτές τους στα μέσα μαζικής ενημέρωσης. 
Προτιμούν, τη συνέχιση μιας κατάστα-
σης που είναι ξεκάθαρο ότι αργά ή γρή-
γορα θα οδηγήσει σε γενική ανάφλεξη του 
πλανήτη.

Καθώς εισερχόμαστε στην τελευταία και πλέον κρίσιμη φάση των προεδρικών εκλογών στην Αμερική, ένα από τα πιο 
κρίσιμα θέματα που απασχολεί το σύνολο του πλανήτη, είναι το ποια θα είναι η εξωτερική πολιτική μιας κυβέρνησης 
υπό τον πρώην πρόεδρο, Ντόναλντ Τραμπ, στην περίπτωση που επανεκλέγει στην προεδρία.

Ο Τραμπ, ο Βάνς και ο μύθος  
του απομονωτισμού

Ακτή Μιαούλη
●  ΑΥΓΟΥΣΤΟΣ 2024
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Το κεντρικό επιχείρημα 
στην εξωτερική 
πολιτική του δίδυμου 
Τραμπ – Βανς, 
είναι ότι η Αμερική 
αντιμετωπίζει, έναν 
νέο Άξονα που ενώνει 
τη Ρωσία με την Κίνα, 
το Ιράν και τη Βόρεια 
Κορέα

Δικαίως 
ο πρώην 
πρόεδρος, 
επικαλείται ότι 
η κυβέρνηση 
Μπάιντεν, 
κληρονόμησε 
από αυτόν 
έναν πολύ πιο 
ειρηνικό κόσμο. 
Και τρανταχτή 
απόδειξη 
αποτελούν οι 
πόλεμοι σε 
Ουκρανία και 
Μέση Ανατολή

Ο Τζέι Ντι Βανς, 
έχει δηλώσει ότι ο 
Πούτιν είναι κακός 
άνθρωπος, αλλά 
άσκησε έντονη κριτική 
στο κατεστημένο της 
εξωτερικής πολιτικής 
που οδήγησε την 
Ουκρανία απευθείας 
στο σφαγείο

Γράφει ο 
δημήτρης  
Γ. Απόκης

Διεθνολόγος  
και Δημοσιογράφος, 
Απόφοιτος του 
The Paul H. Nitze, 
School of Advanced 
International 
Studies, The Johns 
Hopkins University, 
μέλος του The 
International 
Institute of 
Strategic Studies, 
και διετέλεσε 
επί σειρά ετών 
διαπιστευμένος 
ανταποκριτής στο 
Λευκό Οίκο, το 
Στέητ Ντιπάρτμεντ, 
και το Πεντάγωνο, 
στην Ουάσιγκτον

Ο στόχος της 
πολιτικής της 
Αμερικής, θα 
πρέπει να είναι 
ο τερματισμός 
του πολέμου, 
καθώς και ο 
τερματισμός της 
σύγκρουσης 
στη Μέση 
Ανατολή και η 
αποτροπή της 
Κίνας από το να 
διακινδυνεύσει 
έναν πόλεμο για 
την Ταϊβάν
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Του 
Μιχαήλ  
Γελαντάλι

Α
ς επιχειρήσουμε να δούμε λίγο ευρύτερα 
τη μεγάλη εικόνα, που συμπεριλαμβάνει 
τα καθ' ημάς, δηλαδή την ΕΚΤ και την 
κατάσταση στην ευρωπαϊκή οικονο-
μία/επιχειρηματικότητα. Η συνεδρίαση 

της ΕΚΤ πραγματοποιήθηκε πριν την απόσυρση 
Biden, η ρητορική της επικεφαλής ήταν βασι-
σμένη σε άλλες υποθέσεις εργασίας/εναλλακτικές 
που πρακτικά σημαίνει ότι και η Lagarde θα πρέ-
πει να αναθεωρήσει την τακτική της.

Πρόσφατα το Bloomberg δημοσιοποίησε πλη-
ροφορίες που φέρουν την ΕΚΤ να αναβάλει την 
δημοσίευση των αποτελεσμάτων για την -αρνη-
τική- κατάσταση που έχει δημιουργηθεί σε ένα 
μεγάλο μέρος των μοχλευμένων δανείων του ευ-
ρωπαϊκού τραπεζικού συστήματος. Τι αποκάλυψε 
το έγκριτο Μέσο; τα αποτελέσματα έρευνας που 
αναδεικνύει πως οι τράπεζες έχουν ένα ανησυ-
χητικά μεγάλο κομμάτι του χαρτοφυλακίου δα-
νείων τους που κινείται ή είναι ήδη σε «κίτρινο 
– κόκκινη» κατάσταση. Πρόκειται για την κατηγο-
ρία μοχλευμένων δανείων που καταλήγουν στα 
μη εξυπηρετούμενα δάνεια (NPLs) και ανοίγματα 
(NPEs). 

H πληροφορία του Bloomberg δεν διαψεύ-
σθηκε, ούτε επιβεβαιώθηκε, από την ΕΚΤ, αλλά 
υπήρξαν διευκρινίσεις πως οι τράπεζες αντέ-
δρασαν στην επικείμενη δημοσίευση υποστη-
ρίζοντας ότι η έρευνα έχει γίνει με όρους που 
δεν συνάδουν με το αντικείμενό της. Αυτά στην 
Φρανκφούρτη, καθώς στις Βρυξέλλες κύριο μέ-
λημα των αρμοδίων ήταν το πως θα επανεκλεγεί 
η Leyen (sic) ενισχύοντας τις αιτιάσεις νουνεχών 
οικονομολόγων πως στην Κομισιόν ή δεν γνωρί-
ζουν τι έρχεται ή δεν θέλουν να δουν...

Όμως, το πρόβλημα είναι ότι οι απότομες ανα-
τροπές στην νομισματική πολιτική της ΕΚΤ από 
το παρατεταμένο μηδενικό ή και αρνητικό ονο-
μαστικό (επιτοκιακό) κόστος του χρήματος, στην 
απότομη αύξησή του και την παραμονή του μέ-
χρι σήμερα εκεί, σε συνθήκες, που συρρικνώνε-
ται δραστικά η διαθέσιμη ρευστότητα μέσω της 
απόσυρσης των προγραμμάτων APP, PEPP και 
TLTROs, έχει μειώσει δραστικά -σε συνδυασμό 
με τον πληθωρισμό- την ικανότητα της οικονομι-
κής δραστηριότητας επιχειρήσεων και νοικοκυ-
ριών να ανταποκρίνεται στην δανειακή στήριξη 
που είχε την περίοδο της πανδημίας και πριν από 
αυτή.

Η πρόσφατη μείωση των επιτοκίων κατά 25 
μ.β  πέραν του ότι είχε ήδη προ εξοφληθεί, δεν 
άλλαξε στο παραμικρό την κατάσταση. Και είναι 
αμφίβολο αν άλλες δύο ισόποσες (δηλαδή αθροι-
στικά 50 μ.β) θα έχουν ουσιαστικό αποτέλεσμα, 

από την στιγμή που ο δανεισμός που είχε γίνει με 
μηδενικά ή αρνητικά επιτόκια χρειάζεται σήμερα 
πάνω από 4 επιτοκιακές μονάδες για να αναχρη-
ματοδοτηθεί στην αγορά χρήματος.

Η σιωπηρή αναβολή της ανακοίνωσης των 
αποτελεσμάτων δεν λύνει βέβαια το πρόβλημα 
των τραπεζών. Απλώς αναβάλει την ανάδειξή του, 
που κάθε περίπτωση δεν μπορεί να γίνει διαχει-
ρίσιμη παρά μόνο με την εκτόνωση της έντασης 
στην πηγή της, ήτοι στην διαθεσιμότητα και το 
κόστος της ρευστότητας στο σύστημα.

Το πρόβλημα για την ΕΚΤ θα μπορούσε να λά-
βει εκρηκτική διάσταση, στην περίπτωση που 
εκλεγεί ο Trump. Το γιατί δεν χρειάζεται ιδιαίτερη 
ανάλυση: ένα «φθηνότερο» δολάριο μοιάζει δύ-
σκολο να επιτευχθεί μόνο με αμερικάνικη δράση, 
καθώς όλα τα υπόλοιπα μέτρα που ετοιμάζει ο 
Trump οδηγούν, όπως εξηγούν οι αναλυτές του 
Bloomberg, σε ισχυρότερο και όχι φθηνότερο δο-
λάριο. Σε κάθε περίπτωση όμως φθηνότερο δολά-
ριο σημαίνει ακριβότερο ευρώ, σε σχέση με το σή-
μερα. Και εδώ κολλάει το "όλα είναι ανοιχτά" για 
τον Σεπτέμβριο, που είπε η επικεφαλής της ΕΚΤ

Πρακτικά στην Φρανκφούρτη δεν είναι σε θέση 
σε τόσο κρίσιμες συνθήκες, να σχεδιάσουν την 
αναγκαία για την ευρωπαϊκή οικονομία νομισμα-
τική πολιτική, ούτε μέχρι τον Σεπτέμβριο. Οπότε, 
σχεδόν τα πάντα εξαρτώνται από τις εξελίξεις 
στις ΗΠΑ και στο διακριτικό-πλέον- ενδεχόμενο 
οι της Fed να αλλάξουν ρότα κατά 180ο.

Και η περίπτωση CrowdStrike

Μία λανθασμένη ενημέρωση λογισμικού από 
την CrowdStrike ήταν αρκετή για να προκληθεί 
το μέτριας έκτασης blackout, παραλύοντας διε-
θνείς μεταφορές και συστήματα επικοινωνίας. Το 
πρόβλημα έμεινε στα "πρωτοσέλιδα" για λιγότερο 
από 24ώρες, καθώς επισκιάστηκε από την ανα-
κοίνωση απόσυρσης Biden, πλην όμως το ερώ-
τημα είχε τεθεί μόλις μία ημέρα πριν από τους 
Bofinger και Nagel. Συνεργάτης της ΕΚΤ για τα 
"ψηφιακά νομίσματα" ο πρώτος, επικεφαλής της 
Bundesbank ο δεύτερος, αμφότεροι εξέταζαν τις 
δυνατότητες και τους κίνδυνους εισαγωγής του 
"ψηφιακού ευρώ" στο χρηματοπιστωτικό/νομι-
σματικό σύστημα.

Τι ανέδειξε ο επικεφαλής της Bundesbank (και 
επικρατέστερος να διαδεχθεί την Lagarde στην 
περίπτωση που η Γαλλίδα "υποχρεωθεί" να ανα-
λάβει ρόλο αλά Draghi στο Παρίσι...), το πόσο ση-
μαντική είναι η προστασία των υποδομών ζωτι-
κής σημασίας και την ευρωπαϊκή κυριαρχία…». 
Και εξήγησε ότι αυτό αφορά ειδικά «την ειδική 
προστασία των πολιτών στις ψηφιακές πληρωμές 
που θα παρέχει το ψηφιακό ευρώ και τις πολύ 
υψηλές απαιτήσεις προστασίας δεδομένων…». 
Η ουσία, που τίθεται από τον Γερμανό; ποιες θα 
μπορούσε να είναι οι συνέπειες από ένα μέτριας 
έντασης blackout στο νομισματικό/χρηματοπι-
στωτικό σύστημα, συνδυαστικά με την...θηριώδη 
ανάπτυξη ΑΙ εφαρμογών.

Αίφνης, οι αναλυτές "ανακαλύπτουν" τώρα το ενδεχόμενο η Fed να προχωρήσει σε δύο μειώσεις επιτοκίων μέσα στο 
2024- μάλιστα ορισμένοι εξ' αυτών ένα μήνα πριν αναφέρονταν ακόμη και σε μία αύξηση "δείχνοντας" την συνεδρίαση 
του Νοεμβρίου. Στις 6 και 7 η FOMC, αμέσως μετά τις προεδρικές της 5ης Νοεμβρίου. Είναι δυνατόν να πέφτουν τόσο 
έξω έγκριτοι οικονομολόγοι, αναλυτές σε τόσο σύντομο χρονικό διάστημα; τι έχει αλλάξει; 

Η Fed αλλάζει γραμμή, η ΕΚΤ  
και η περίπτωση CrowdStrike

Ακτή Μιαούλη
●  ΑΥΓΟΥΣΤΟΣ 2024

Οι τελευταίες 
ραγδαίες 
εξελίξεις 
στις ΗΠΑ 
αλλάζουν την 
ατζέντα και της 
Ομοσπονδιακής 
Τράπεζας
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Αυξημένα κέρδη για τη Safe Bulkers
Αύξηση κερδών κατά 79% κατέγραψε για το δεύτερο τρίμηνο του 

έτους η Safe Bulkers, συμφερόντων πόλυ Β. Χατζηιωάννου.
Ειδικότερα, τα κέρδη της ναυτιλιακής ανήλθαν στα 27,6 εκατ. δο-

λαρίων, έναντι των περσινών 15,4 εκατ. δολαρίων. Το Διοικητικό Συμ-
βούλιο της εταιρείας ανακοίνωσε επίσης μέρισμα 0,05 δολαρίων ανά 
μετοχή. Ο Δρ λουκάς Μπαρμπαρής, πρόεδρος της εταιρείας, δήλω-
σε: «Οι βασικές εξελίξεις του δεύτερου τριμήνου περιλαμβάνουν την 
ισχυρότερη δύναμη της αγοράς σε σύγκριση με το προηγούμενο έτος, 
την εφαρμογή του νέου ολοκληρωμένου συστήματος διαχείρισης σύμ-
φωνα με τα πρότυπα DryBMS, την παραγγελία δύο επιπλέον πλοίων 
Φάσης 3 που συνάδουν με τη στρατηγική ανανέωσης του στόλου μας 
και την έκδοση της έκθεσης βιωσιμότητας για το 2023 που περιγράφει 
λεπτομερώς τις πρακτικές ESG και το όραμά μας για το μέλλον, την 
ισχυρή ρευστότητα και την άνετη μόχλευση μας επιτρέπουν να είμαστε 
ευέλικτοι με την κατανομή του κεφαλαίου μας, παραμένοντας εστι-
ασμένοι στη μακροπρόθεσμη δημιουργία αξίας και ταυτόχρονα επι-
βραβεύουμε τους μετόχους μας με μέρισμα πέντε λεπτών ανά μετοχή 
κοινής μετοχής».

παράλληλα, η ναυτιλιακή γνωστοποίησε και την παραλαβή του νεό-
τευκτου bulk carrier “pedhoulas Farmer”, χωρητικότητας 82.500 dwt. 

Dynagas LNG Partners: διανομή 
μερίσματος 0.5625 δολάρια ανά μετοχή

Η Dynagas LNG partners Lp, συμφερόντων Γιώργου προκοπίου, 
γνωστοποίησε ότι θα πραγματοποιήσει διανομή μετρητών 0.5625 δο-
λάρια ανά μετοχή στη Σειρά Α για την περίοδο από 12 Μαΐου 2024 έως 
11 Αυγούστου 2024. Επίσης, να σημειωθεί ότι η διανομή μετρητών 
είναι πληρωτέα στις 12 Αυγούστου 2024 σε όλους τους κατόχους προ-
νομιούχων μεριδίων από τις 5 Αυγούστου 2024.

δύο «πράσινα» LNG 
Carriers στον στόλο  
της Maran Gas 
Ενισχύει τον στόλο της με δύο φιλικά 
προς το περιβάλλον νεότευκτα LNG 
carriers η Maran Gas, συμφερόντων 
του Ομίλου Αγγελικούση. Σύμφωνα με 
ανάρτηση της ναυτιλιακής στα μέσα 
κοινωνικής δικτύωσης, «τα ονόματα 
“Nice” και “Antibes” υποδηλώνουν τους 
ιστορικούς δεσμούς μεταξύ Ελλάδας και 
Γαλλίας, αντικατοπτρίζοντας την ισχυρή 
σχέση μεταξύ του ομίλου Αγγελικούση 
και του ναυλωτή TotalEnergies».

GasLog: Παραλαμβάνει 
το πρώτο LNG carrier
Το LNG carrier “GasLog Italy” βαφτί-
στηκε επίσημα στις 10 ιουλίου στο 
ναυπηγείο Hanwha Ocean στο Geoje 
της νότιας Κορέας και είναι το νεότερο 
πλοίο που θα ενταχθεί στο στόλο της 
GasLog.  To νέο LNG carrier είναι ένα 
από τα τέσσερα πλοία που κατασκευάζει 
επί του παρόντος το προαναφερθέν 
ναυπηγείο, (174.000 m3 & δυο κινητήρες 
HP-2S MEGI), και τα οποία έχουν 
προγραμματιστεί να παραδοθούν στην 
GasLog μεταξύ του 2024 και του 2025. Η 
παράδοση του πλοίου έχει προγραμματι-
στεί για τις 23 Αυγούστου.

Top Ships: Εξασφάλισε 
έσοδα 100 εκατ. δολ.
Συμφωνίες ναύλωσης για δύο δεξαμε-
νόπλοια του στόλου της εξασφάλισε η 
Top Ships, συμφερόντων Ευάγγελου 
Πιστιόλη. Η ναυτιλιακή αναφέρει πως 
τα χωρητικότητας 50.000 dwt Eco MR 
tankers “Eco Yosemite Park” και “Eco 
Joshua Park” θα ναυλωθούν για επτά 
χρόνια ακόμη. Οι ναυλώσεις τους 
ξεκινούν την 1η Αυγούστου 2024, έναντι 
19.500 δολαρίων ημερησίως, αυξημένες 
κατά 12% από το τρέχον ποσό.
Η εταιρεία αναμένει έσοδα τουλάχιστον 
100 εκατομμύρια δολάρια.

Performance: Καθαρά 
κέρδη 10.2 εκατ. δολ.
Η Performance Shipping Inc. γνωστο-
ποίησε καθαρά έσοδα 10,2 εκατομμυ-
ρίων δολ. και κέρδη που θα αποδοθούν 
σε κοινούς μετόχους 9,7 εκατομμύρια 
δολάρια για το δεύτερο τρίμηνο του 2024.
Τα έσοδα ήταν 20,5 εκατομμύρια 
δολάρια για το δεύτερο τρίμηνο του 2024, 
έναντι των αντίστοιχων περσινών 31,5 
εκατομμυρίων δολαρίων. Αυτή η μείωση 
αποδόθηκε στη μείωση του ισοδύναμου 
χρόνου ναύλωσης που πραγματοποιήθη-
κε κατά τη διάρκεια του τριμήνου και στη 
μείωση των ημερών πλοιοκτησίας μετά 
την πώληση του πλοίου P. Kikuma τον 
Δεκέμβριο του 2023.

Danaos: Νέα επένδυση άνω των 400 
εκατ. δολαρίων για containerships

Στην ενίσχυση, αλλά και στην ανανέωση του στόλου της προ-
χωρά η Danaos Corporation, ανεβάζοντας το ναυπηγικό της 
πρόγραμμα σε 19 πλοία. Η ναυτιλιακή ήρθε σε συμφωνία με την 
κινεζική Dalian Shipbuilding industry Co (DSiC) για την κατα-
σκευή πέντε containerships, μεταφορικής ικανότητας 9.000 teu. 
Η συνολική επένδυση εταιρείας ξεπερνά τα 400 εκατ. δολάρια 
και η παράδοση τους θα ξεκινήσει το 2027 και θα ολοκληρω-
θεί στις αρχές του 2028. Θα καίνε συμβατικά καύσιμα αλλά θα 
διαθέτουν συστήματα που θα μειώνουν το περιβαλλοντικό τους 
αποτύπωμα. Τον Φεβρουάριο και τον Μάρτιο του 2024, η Danaos 
πρόσθεσε στο βιβλίο παραγγελιών της τέσσερα νεότευκτα πλοία 
8.258 teu, με αναμενόμενες παραδόσεις το 2026 και το 2027. Στο 
τέλος Μαρτίου, η εταιρεία είχε υπό κατασκευή 14 boxships συ-
νολικής χωρητικότητας περίπου 108.000 teu, δύο εκ των οποίων 
είχαν παραδοθεί τον Απρίλιο και τον Μάιο. Όλα αυτά τα πλοία 
έχουν εμπρόσθια στερέωση, έχουν σχεδιαστεί με τα πιο πρό-
σφατα οικολογικά χαρακτηριστικά και είναι έτοιμα για χρήση 
καυσίμου μεθανόλης.

Παραγγελία αξίας 1,25 δισ. δολαρίων 
από τον Β. Μαρινάκη

Στην ενίσχυση του στόλου της Capital Maritime & Trading, 
μέσω νέας παραγγελίας πλοίων, προχωρά ο εφοπλιστής Βαγ-
γέλης Μαρινάκης. Σύμφωνα με πηγές της αγοράς, η ναυ-
τιλιακή προχώρησε σε παραγγελία νεότευκτων κινεζικών 
containerships, συνολικής αξίας 1.25 δισεκατομμυρίων δολα-
ρίων. Μάλιστα είναι η πρώτη φορά που η Capital Maritime που 
παρήγγειλε boxships στην Κίνα.

Capital Product Partners: Καθαρά 
κέρδη 34,2 εκατ. το β’ τρίμηνο

 Καθαρά κέρδη ύψους 34,2 εκατ. δολαρίων σημείωσε το δεύτερο 
τρίμηνο η Capital product partners, αυξημένα κατά 362%, σε σύγκρι-
ση με καθαρά κέρδη 7,4 εκατομμυρίων δολαρίων για το δεύτερο τρί-
μηνο του 2023. Η εταιρεία προχώρησε σε διανομή μερίσματος ύψους 
0,15 δολ. ανά μετοχή το δεύτερο τρίμηνο του 2024.

 O κ. Γεράσιμος Καλογηράτος, CEO της Capital product partners 
L.p., δήλωσε:  «πρόκειται για ένα ακόμα τρίμηνο ορόσημο για την 
Εταιρεία. πρώτα απ’ όλα, η αναμενόμενη μετονομασία της σε «Capital 
Clean Energy Carriers Corp.» (Ticker Nasdaq: CCEC) και η μετατροπή 
της σε εταιρεία των Νήσων Μάρσαλ με υψηλά πρότυπα εταιρικής δια-
κυβέρνησης αποτελούν ένα σημαντικό βήμα στo πλαίσιo της στρατη-
γικής εξέλιξης που ανακοινώσαμε τον Νοέμβριο του 2023. Επιπλέον, 
η παράδοση τριών πλοίων μεταφοράς υγροποιημένου φυσικού αερί-
ου τελευταίας γενιάς κατά τη διάρκεια του τριμήνου αυξάνει τον στόλο 
μας σε 12 πλοία αυτού του τύπου, ενώ άλλα έξι θα ακολουθήσουν 
το 2026-2027. Επιπροσθέτως, η εξαγορά δέκα ακόμα εξειδικευμένων 
πλοίων μεταφοράς φυσικού αερίου τον Ιούνιο μας καθιστά πλέον μία 
από τις κορυφαίες πλατφόρμες μεταφοράς φυσικού αερίου παγκο-
σμίως».

Παραγγελία για δύο chemical tankers 
από την Athenian Sea Carriers

Σε παραγγελία δύο νέων δεξαμενόπλοιων προχώρησε η Athenian 
Sea Carriers,. H ναυτιλιακή έδωσε παραγγελία στο κινεζικό ναυπη-
γείο Wuchang Shipbuilding industry για την κατασκευή δύο chemical 
tankers, αυξάνοντας το orderbook της στο συγκεκριμένο ναυπηγείο 
στα 10 δεξαμενόπλοια. Ο CEO του ομίλου Jens Martin Jensen επιβε-
βαίωσε, μιλώντας στο tradewinds την είδηση, επισημαίνοντας, «έχου-
με ασκήσει option για άλλα δύο πλοία και τώρα έχουμε 10 πλοία υπό 
παραγγελία στο Wuchang Shipbuilding».

Navios Maritime Partners:  
Μέρισμα 0,05 ανά μετοχή

Η Navios Maritime partners L.p., γνωστοποίησε ότι το διοικητικό 
συμβούλιο αποφάσισε την διανομή μετρητών 0,05 δολάρια ανά με-
τοχή για το τρίμηνο που έληξε στις 30 Ιουνίου 2024. Αυτή η διανομή 
αντιπροσωπεύει μια ετήσια διανομή 0,20 δολάρια ανά μετοχή. Η δια-
νομή μετρητών θα καταβληθεί στις 14 Αυγούστου 2024 στους κατό-
χους μετοχών από τις 9 Αυγούστου 2024.

Παραγγελία για έξι νεότευκτα bulkers 
από την Sea Traders

Στην ενίσχυση του στόλου της, μέσω παραγγελίας νεότευκτων, προ-
χώρησε η Sea Traders, συμφερόντων προκοπίου με επικεφαλής την 
Ιωάννα προκοπίου. Η ναυτιλιακή ήρθε σε συμφωνία με το ναυπηγείο 
Sainty Shipbuilding για την κατασκευή έξι bulkers χωρητικότητας 
63,500 dwt. Η παράδοση τους θα ξεκινήσει τον Ιούνιο 2026 και θα 
ολοκληρωθεί το πρώτο τρίμηνο του 2027, με το κόστος τους να ανα-
μένεται να ανέλθει στα 32 εκατ. δολάρια έκαστο. 

Euroseas: Έσοδα 5,5 εκατ. δολάρια 
από τη ναύλωση του “EM Spetses”

Νέα ναύλωση πλοίου, η οποία θα ενισχύσει τα έσοδα της εταιρεί-
ας κατά 5,5 εκατ. δολάρια, εξασφάλισε η Euroseas, συμφερόντων 
Αριστείδη πίττα. Η εταιρεία ναύλωσε το containership τύπου feeder 
μεταφορικής ικανότητας 1.740 εμπορευματοκιβωτίων “EM Spetses”, 
για περίοδο από 18 έως 20 μήνες, κατ’ επιλογή του ναυλωτή, με 
ημερήσιο ναύλο τα 18.100 δολάρια.

Ο Αριστείδης πίττας, πρόεδρος και Διευθύνων Σύμβουλος της 
Euroseas, σχολίασε: «Είμαστε στην ευχάριστη θέση να ανακοινώ-
σουμε ότι έχουμε ναυλώσαμε το “EM Spetses” μας για 18 μήνες με 
έναν κορυφαίο ναυλωτή, με κερδοφόρο ναύλο 18.100 δολάρια/ημέ-
ρα. παρά τη συνηθισμένη καλοκαιρινή επιβράδυνση, αυτή η κίνηση 
αποτελεί απόδειξη της σταθερότητας της αγοράς, με τα θεμελιώδη 
μεγέθη της ζήτησης/αγοράς να παραμένουν αρκετά ισχυρά.

Αυτή η ναύλωση αναμένεται να συνεισφέρει περίπου 5,5 εκατ. 
EBiTDA για την ελάχιστη συμβατική περίοδο και να αυξήσει την 
εναπομένουσα κάλυψη των ναύλων μας για το 2024 στο 94%. Αυξά-
νει επίσης την κάλυψη των ναυλώσεών μας για το 2025 σε περίπου 
44%».

Στα product tankers  
εισέρχεται η OceanPal

Στα product tankers εισέρχεται, μέσω της απόκτησης του MR2 
tanker “Zeze Start” (49.999 dwt/ 2009), η Oceanpal inc., συμφερό-
ντων Σεμίραμις παληού.

Η συναλλαγή εγκρίθηκε ομόφωνα από το Διοικητικό Συμβούλιο 
της ναυτιλιακής και αντανακλά την άποψη της ότι είναι η κατάλληλη 
στιγμή για τη διαφοροποίηση του στόλου της, προκειμένου να εκμε-
ταλλευτεί τις ευκαιρίες στον τομέα των δεξαμενόπλοιων μεταφοράς 
προϊόντων πετρελαίου.

Το πλοίο αναμένεται να παραδοθεί στην Εταιρεία κατά το τρίτο τρί-
μηνο του 2024. Από την τιμή αγοράς, τα 18.9 εκατομμύρια δολάρια 
θα καταβληθούν σε μετρητά και το υπόλοιπο ποσό θα καταβληθεί 
με τη μορφή μετοχών της προνομιούχου Μετοχής της Σειρά Δ της 
Εταιρείας. Επίσης, μεταξύ άλλων αναφέρεται ότι από την τιμή αγο-
ράς τα 10.9 εκατομμύρια δολάρια θα καταβληθούν μετρητοίς στον 
πωλητή μετά την παράδοση του πλοίου, αλλά όχι αργότερα από τις 
26 Νοεμβρίου 2024.

Τέσσερα MR1 tankers  
για την Evalend Shipping

Σε νέα παραγγελία νεότευκτων πλοίων για την ενίσχυση του στό-
λου της προχώρησε η Evalend Shipping, συμφερόντων Κρίτωνα λε-
ντούδη.

Ειδικότερα, η ναυτιλιακή ήρθε σε συμφωνία με το ναυπηγείο της 
Hyundai Mipo Dockyard στο Ulsan για την κατασκευή τεσσάρων 
MR1 tankers. Οι μονάδες είναι χωρητικότητας 37.000 dwt, αξίας 
άνω των 190 εκατομμυρίων δολαρίων, θα προστεθούν στα δεξαμε-
νόπλοια χωρητικότητας 50.000 και 75.000 dwt της εταιρείας που θα 
παραδοθούν από το 2024 έως το 2026.

Τα τελευταία νεότευκτα έχουν προγραμματιστεί να παραδοθούν 
έως τον Ιούνιο του 2026

Παραγγελία για  
ένα ultramax από  
την DryDel Shipping 
Στην ενίσχυση του στόλου της προχωρά 
η DryDel Shipping, συμφερόντων Κώστα 
Δελαπόρτα, η οποία έδωσε παραγγελία 
για ένα πλοίο στο ιαπωνικό ναυπηγείο 
Tsuneishi Shipbuilding.
«Είμαστε ενθουσιασμένοι που ανακοινώ-
νουμε ότι η DryDel Shipping έχει κάνει 
παραγγελία για ένα νεότευκτο οικολο-
γικό πλοίο από το Tsuneishi Shipyard», 
αναφέρει η εταιρεία και προσθέτει:
«Το Ultramax TESS 66, με σχεδιασμό 
Aeroline, ενσωματώνει την αποκλειστική 
τεχνολογία της Tsuneishi Shipyard, 
εξασφαλίζοντας μέγιστη απόδοση και 
ελάχιστες περιβαλλοντικές επιπτώσεις. 
Αυτό το πλοίο θα συμμορφώνεται πλήρως 
με τους κανονισμούς Φάσης 3 της EEDI, 
αποδεικνύοντας τη δέσμευσή μας για 
βιώσιμες και υπεύθυνες πρακτικές 
ναυτιλίας. Αναμένουμε παράδοση στον 
στόλο μας εντός του 2028.
Αυτή η προσθήκη στον στόλο μας σημα-
τοδοτεί άλλη μια σημαντική επένδυση σε 
ιαπωνικές οντότητες Ultramax N/B. Είναι 
μοναδικός σχεδιασμός 66k με δοκό 32μ».

Eastmed: Πούλησε  
ένα από τα παλαιότερα 
πλοία της
Στην πώληση ενός πλοίου του στόλου της 
προχώρησε η Eastern Mediterranean 
Maritime (Eastmed), συμφερόντων 
Θανάση Μαρτίνου.
Σύμφωνα με πηγές της αγοράς, η 
ναυτιλιακή προχώρησε στην πώληση του 
Panamax bulk carrier “Elefsis”, (72.873 
dwt / 1997) στην Combined Group Rocks, 
με έδρα το Κουβέιτ. Ίδιες πληροφορίες 
αναφέρουν πως το κόστος ανέρχεται στα 
6,6 εκατ. δολάρια.
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Σ
ύμφωνα με το ναυλομεσιτικό 
οίκο, Xclusiv Shipbrokers, στο 
πρώτο εξάμηνο του 2024, 72 ελ-
ληνικές εταιρείες έχουν θέσει την 
δική τους παραγγελία νεότευκτων 

πλοίων σε ναυπηγείο. Οι 20 από τις 72 ελ-
ληνικές εταιρείες (28%) έχουν τοποθετή-
σει 384 από τις συνολικά 531 παραγγε-
λίες. Ειδικότερα, στις αρχές Ιουνίου 2024, 
η αναλογία βιβλίου παραγγελιών προς 
στόλο (σε όρους DWT/TEU/CBM) για τα 
πλοία μεταφοράς χύδην φορτίου, τα δε-
ξαμενόπλοια, τα εμπορευματοκιβώτια και 
τα πλοία μεταφοράς φυσικού αερίου ήταν 
9,3%, 10%, 20,3% και 47,7%, αντίστοιχα.

Αξιοσημείωτο είναι πως ακόμα και 
στον τομέα των εμπορευματοκιβωτίων, η 
πρόσφατη άνοδος των ναύλων οδήγησε 
πολλές εταιρείες και πλοιοκτήτες να επα-
νεκινήσουν τα προγράμματα ανανέωσης 
των στόλων τους προχωρώντας σε νέες 
παραγγελίες πλοίων. 

«Είναι αξιοσημείωτο ότι ορισμένες από 
τις νέες παραγγελίες περίπου 3% έχουν 
προγραμματιστεί για παράδοση μέχρι το 
2028 ή ακόμη και τους πρώτους μήνες 
του 2030 (gas orderbook). Αυτό αποτελεί 
σημαντική αύξηση σε σύγκριση με δύο 
χρόνια πριν, όταν μόνο 17 πλοία (ή 0,7%) 
στο βιβλίο παραγγελιών είχαν ημερομη-
νίες παράδοσης πέραν των τεσσάρων 
ετών από τότε», επισημαίνουν οι αναλυ-
τές του ναυλομεσιτικού οίκου.

«Παρά την αύξηση του κόστους ναυπή-
γησης πλοίων, το βιβλίο παραγγελιών για 
τις τέσσερις κύριες κατηγορίες πλοίων, 
ήτοι μεταφοράς χύδην φορτίου, δεξα-
μενόπλοια, μεταφοράς εμπορευματοκι-
βωτίων και μεταφοράς αερίου άνω των 
10.000 τόνων DW, συνεχίζει να αυξάνε-
ται, κυρίως λόγω των ισχυρών ταμειακών 
ροών των πλοιοκτητών και της ανάγκης 
ανανέωσης του στόλου», όπως σημειώ-
νεται

Οι ελληνικές παραγγελίες

Στην ενίσχυση του στόλου της Capital 
Maritime & Trading προχωρά ο εφοπλι-

στής Βαγγέλης Μαρινάκης. Σύμφωνα με 
πηγές της αγοράς, η ναυτιλιακή προχώ-
ρησε σε παραγγελία νεότευκτων κινεζι-
κών containerships, συνολικής αξίας 1.25 
δισεκατομμυρίων δολαρίων. 

Στην ενίσχυση του στόλου της μέσω 
νέας παραγγελίας tankers προχωρά η 
Brave Maritime, συμφερόντων οικογέ-
νειας Βαφειά. Πηγές της αγοράς, αναφέ-
ρουν πως η ναυτιλιακή έδωσε παραγγε-
λία για την κατασκευή δύο MR tankers 
στο νοτιοκορεατικό ναυπηγείο Hyundai 
Mipo Dockyard (HMD), έναντι συνολικά 
108 εκατ. δολαρίων. 

Στην ενίσχυση, αλλά και στην ανανέ-
ωση του στόλου της προχωρά η Danaos 
Corporation, συμφερόντων Γιάννη Κού-
στα, ανεβάζοντας το ναυπηγικό της πρό-
γραμμα σε 19 πλοία. Ειδικότερα, η ναυτι-
λιακή ήρθε σε συμφωνία με την κινεζική 
Dalian Shipbuilding Industry Co (DSIC) 
για την κατασκευή πέντε containerships, 
μεταφορικής ικανότητας 9.000 teu. Η συ-
νολική επένδυση εταιρείας ξεπερνά τα 
400 εκατ. δολάρια και η παράδοση τους 
θα ξεκινήσει το 2027 και θα ολοκληρω-
θεί στις αρχές του 2028. Σημειώνεται πως 

τον Φεβρουάριο και τον Μάρτιο του 2024, 
η Danaos πρόσθεσε στο βιβλίο παραγγε-
λιών της τέσσερα νεότευκτα πλοία 8.258 
teu, με αναμενόμενες παραδόσεις το 2026 
και το 2027. 

Ακόμα, η Sea Traders, συμφερόντων 
Προκοπίου ήρθε σε συμφωνία με το ναυ-
πηγείο Sainty Shipbuilding για την κατα-
σκευή έξι bulkers χωρητικότητας 63,500 
dwt. Η παράδοση τους θα ξεκινήσει τον 
Ιούνιο του 2026 και θα ολοκληρωθεί το 
πρώτο τρίμηνο του 2027.

Σε παραγγελία για δεξαμενόπλοια προ-
χώρησε και η Athenian Sea Carriers, 
συμφερόντων οικογένειας Κυριακού. Ει-
δικότερα, η ναυτιλιακή έδωσε παραγγε-
λία στο κινεζικό ναυπηγείο Wuchang 
Shipbuilding Industry για την κατασκευή 
δύο chemical tankers, αυξάνοντας το 
orderbook της στο συγκεκριμένο ναυπη-
γείο στα 10 δεξαμενόπλοια.

Παραγγελίες έδωσαν και η DryDel 
Shipping, συμφερόντων Κώστα Δελα-
πόρτα και η Evalend Shipping, συμφερό-
ντων Κρίτωνα Λεντούδη. Η πρώτη έδωσε 
παραγγελία για ένα πλοίο στο ιαπωνικό 
ναυπηγείο Tsuneishi Shipbuilding, ενώ 

η δεύτερη ήρθε σε συμφωνία με το ναυ-
πηγείο της Hyundai Mipo Dockyard στο 
Ulsan για την κατασκευή τεσσάρων MR1 
tankers. Οι μονάδες είναι χωρητικότητας 
37.000 dwt, αξίας άνω των 190 εκατομμυ-
ρίων δολαρίων.

Τέλος, συνεχίζει να επενδύει στα δε-
ξαμενόπλοια ο εφοπλιστής Αθανάσιος Κ. 
Λασκαρίδης, προχωρώντας σε νέα πα-
ραγγελία πλοίων. Πηγές της αγοράς ανα-
φέρουν πως η Alimia Group έδωσε πα-
ραγγελία στο κινεζικό Penglai Zhongbai 
Jinglu Shipbuilding (Jinglu Shipyard) για 
την κατασκευή πέντε MR2 tankers. 

Παγκόσμια πρωτιά για την Κίνα

Αξιοσημείωτο είναι πως η κινεζική 
ναυπηγική βιομηχανία κατέγραψε σημα-
ντική ανάπτυξη στο πρώτο εξάμηνο του 
έτους, ενισχύοντας την ηγετική θέση της, 
παγκοσμίως, σύμφωνα με τα στοιχεία του 
υπουργείου Βιομηχανίας και Τεχνολογίας 
της Πληροφορικής (MIIT).

Από τον Ιανουάριο μέχρι τον Ιούνιο, η 
Κίνα ολοκλήρωσε προγράμματα ναυπή-
γησης με συνολική χωρητικότητα εκτο-
πίσματος 25,02 εκατομμυρίων τόνων 
(deadweight-DWT), με ετήσια αύξηση 
18,4%. Οι νέες παραγγελίες αυξήθηκαν 
στα 54,22 εκατομμύρια DWT, με ετήσια 
αύξηση 43,9%. Μέχρι τα τέλη Ιουνίου, το 
βιβλίο παραγγελιών είχε καταγράψει πα-
ραγγελίες, 171,55 εκατομμυρίων DWT, με 
ετήσια αύξηση 38,6%. Παράλληλα, τα κι-
νεζικά ναυπηγεία είδαν τις νέες παραγγε-
λίες να αυξάνονται κατά 43,9% σε ετήσια 
βάση και να ανέρχονται σε 54,22 εκατομ-
μύρια τόνους νεκρού βάρους το πρώτο 
εξάμηνο του έτους, αντιπροσωπεύοντας 
το 74,7% του παγκόσμιου συνόλου, σύμ-
φωνα με στοιχεία που έδωσε στη δημοσι-
ότητα το κινεζικό υπουργείο Βιομηχανίας 
και Πληροφορικής.

Η ναυπηγική παραγωγή της χώρας 
έφτασε τα 25,02 εκατομμύρια dwt, αυξη-
μένη κατά 18,4% σε ετήσια βάση, αποτε-
λώντας το 55% της παγκόσμιας παραγω-
γής.

Με περισσότερα από 5.500 πλοία που αντιπροσωπεύουν το 20,2% της παγκόσμιας 
μεταφορικής ικανότητας, ο ελληνόκτητος στόλος εκτός του ό,τι διατηρεί την ηγετική 
του θέση, πρωταγωνιστεί και στις εξελίξεις της αγοράς, με τους Έλληνες εφοπλιστές 
να έχουν «σπάσει» ρεκόρ τόσο σε ναυπηγήσεις νέων πλοίων, όσο και σε αγορές 
μεταχειρισμένων, καθώς επιχειρούν την ενίσχυση, αλλά και μεγάλη ανανέωση  
των στόλων τους.

Οι Έλληνες εφοπλιστές  
πρωταγωνιστές  
στις ναυπηγήσεις

Παρά την 
αύξηση του 
κόστους 
ναυπήγησης 
πλοίων, 
το βιβλίο 
παραγγελιών 
συνεχίζει να 
αυξάνεται, 
κυρίως λόγω 
των ισχυρών 
ταμειακών ροών 
των πλοιοκτητών 
και της ανάγκης 
ανανέωσης  
του στόλου

Τ
α Ναυπηγεία ΟΝΕΧ στην 
Ελευσίνα υποδέχθηκαν 
τον κ. Mike Fitzpatrick, 
CEO της Καναδικής εται-

ρείας σχεδίασης ρυμουλκών, 
Robert Allan, συνοδευόμενο από 
υψηλόβαθμα στελέχη αυτής.

Η επίσκεψη σηματοδοτεί την 
έναρξη παραγωγής συγκεκρι-
μένης σειράς ρυμουλκών, της 
οποίας τα αποκλειστικά δικαιώ-
ματα κατασκευής ανήκουν στον 
Όμιλο ΟΝΕΧ, μετά τη Συμφωνία 
που υπογράφηκε ανάμεσα στις 
δύο εταιρείες σε ειδική εκδήλωση 
κατά τη διάρκεια της διεθνούς 
ναυτιλιακής έκθεσης «Ποσειδώ-
νια 2024». Η Robert Allan είναι 
η μεγαλύτερη εταιρεία σχεδία-
σης ρυμουλκών παγκοσμίως και 
η παλαιότερη ιδιωτική εταιρεία 
συμβούλων ναυτικής αρχιτεκτο-
νικής του Καναδά, ενώ προσφέ-
ρει υπηρεσίες συμβουλευτικής 
και σχεδιασμού έχοντας διεθνές 
πελατολόγιο.

Η στρατηγικής σημασίας συμ-
φωνία που αλλάζει τα δεδομένα 
της ναυπηγοεπισκευαστικής βιο-
μηχανίας στη χώρα, σηματοδοτεί 
επένδυση αξίας 280 εκ. ευρώ με 
έναρξη γραμμής παραγωγής 30 
ρυμουλκών, δίνοντας σαφές προ-
βάδισμα στην εταιρεία του Πά-
νου Ξενοκώστα. Όπως ο ίδιος ο 
Πρόεδρος της ΟΝΕΧ είχε τονίσει 
κατά την Επίσημη Τελετή Υπο-
γραφής της Συμφωνίας, ο Όμι-
λος δεσμεύεται τουλάχιστον 20 
από 30 σκάφη ρυμούλκησης να 

έχουν παραδοθεί μέχρι τον Ιού-
νιο του 2026.

Ήδη άλλωστε στον τομέα του 
New Building η ONEX Shipyards 
έχει να επιδείξει ένα μεγάλο track 
record και μια σειρά πετυχημέ-
νων κατασκευών νέων πλοίων 
κατηγορίας Ferry boats, Ro-Ro, 
Ropax, Mega yachts και Ρυ-
μουλκά. Στο προσεχές μέλλον η 
εταιρεία έχει επικεντρωθεί στην 
κατασκευή πλοίων τύπου ferry 
με μήκος από 90 έως 200 μέτρα, 
ρυμουλκά και offshore vessels, 
ενώ οι σχεδιαστικές και κατα-
σκευαστικές λύσεις που παρέχει, 
επικεντρώνονται στην πράσινη 
μετάβαση των στόλων, τη μεί-
ωση του αποτυπώματος άνθρακα 
μέσω υβριδικών τεχνολογιών και 
την εφαρμογή νέων υλικών.

Η έναρξη υλοποίησης της συμ-
φωνίας ΟΝΕΧ-ROBERT ALLAN, 
θα πραγματοποιηθεί με την κατα-
σκευή διαφόρων διαμορφώσεων 
ρυμουλκών της σειράς RA2800.

Ο Σπύρος Μ. Πολέμης, επικεφαλής της Seacrest Shipping με έδρα το Λονδίνο, 
απεβίωσε στις 21 Ιουλίου, σύμφωνα με ανακοίνωση του Ναυτικού Ομίλου Άν-

δρου (ΝΟΑ), του οποίου ήταν ιδρυτικό μέλος και επίτιμος πρόεδρος.
Στην ανακοίνωση του ΝΟΑ αναφέρεται μεταξύ άλλων πως «τον αποχαιρετούν η 

Καμάρα που λάτρευε, η Άνδρος που υπεραγαπούσε, η διεθνής εφοπλιστική οικο-
γένεια που χάνει ένα ενεργό μέλος της καθώς ο εκλιπών ήταν ένας ισχυρός εκ-
πρόσωπος της ναυτιλιακής κοινότητας του Λονδίνου, της Αθήνας, της Νέας Υόρκης. 
Μεγάλη είναι η απώλεια πρωτίστως για την οικογένεια του Σπύρου Πολέμη, αλλά και 
για όσους συνεργάστηκαν και πορεύτηκαν μαζί του στη ζωή και στην επαγγελματική 
δημιουργία.

Ο ΣΠΥΡΟΣ ΠΟΛΕΜΗΣ ξεχώριζε για το ήθος, την σοβαρότητα, την ευγένεια και τον 
ακέραιο χαρακτήρα του. Άνθρωπος συνεργάσιμος, μεστός στα λόγια και ενεργός στις 
πράξεις, με πνευματικές ανησυχίες κι αναζητήσεις, δεν λύγισε στις φουρτούνες της 
ζωής και αγωνίστηκε μέχρι τέλους».

ΝΑΥΠΗγΕΙΑ ONEX: 

Ξεκινά η γραμμή παραγωγής 
ελληνικών ρυμουλκών

Η Robert 
Allan είναι η 
μεγαλύτερη 
εταιρεία 
σχεδίασης 
ρυμουλκών 
παγκοσμίως και 
η παλαιότερη 
ιδιωτική 
εταιρεία 
συμβούλων 
ναυτικής 
αρχιτεκτονικής 
του Καναδά

Στο πρώτο εξάμηνο του 
2024, 72 ελληνικές 
εταιρείες έχουν 
θέσει την δική 
τους παραγγελία 
νεότευκτων πλοίων  
σε ναυπηγείο

Του 
Βενέδικτου 
Κοντομίχη  
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Του 
Γιώργου 
Αλεξάκη Η 

εταιρεία έχει πλάνο για ναυ-
πήγηση δύο πλοίων μεσαίου 
μεγέθους (120-140 μέτρων) 
για τις γραμμές του Αιγαίου, 
δυο ταχυπλόων και δυο τύπου 

«aero» για τον Αργοσαρωνικό. Πάντως, 
όπως αναφέρεται, το συνολικό επενδυτικό 
πρόγραμμα, εξαρτάται από μια σειρά πα-
ράγοντες, αλλά και συνθήκες σε σχέση με 
το ευρύτερο επιχειρηματικό και θεσμικό 
πλαίσιο που τελικά θα διαμορφωθούν. 
Πάντως, με βάση τα όσα αναφέρονται, η 
εταιρεία, μετά και την δεσμευτική συμφω-
νία με τη Stena Line Holding BV, για τη 
μεταβίβαση της συμμετοχής της στο μετο-
χικό κεφάλαιο της Μαροκινής εταιρείας 
Africa Morocco Link (AML), ποσοστού 
49, βάζει στο επίκεντρο του επενδυτικού 
πλάνου την παρουσία της στον Σαρωνικό, 
την Αδριατική αλλά και το Αιγαίο. 

Συγκεκριμένα, στον Σαρωνικό η εται-
ρεία επιδιώκει την ομογενοποίηση του 
στόλου της με την απόκτηση δύο ακόμη 
πλοίων AERO Highspeed, μεγαλύτερα 
από εκείνα που ήδη υπάρχουν στο δυ-
ναμικό της και που θα αντικαταστήσουν 
παλαιότερα πλοία, τα οποία εκτελούν 
δρομολόγια συνδέοντας τα νησιά του Αρ-
γοσαρωνικού. Επίσης σε σχέση με την 
παρουσία της στο Αιγαίο, η εταιρεία σκο-
πεύει να επενδύσει στην απόκτηση αφε-
νός δύο ακόμη ταχύπλοων πλοίων νέας 
γενιάς και αφετέρου σε δύο μεσαίου τύ-
που πλοία, τα οποία θα μπουν στις Κυ-
κλάδες, στα Δωδεκάνησα και στο Βόρειο 
Αιγαίο, προκειμένου να καλύψει τις ανά-
γκες της.

Επίσης, σε σχέση με την Αδριατική, ο 
Όμιλος Attica έκανε το πρώτο βήμα προς 
την ανανέωση του στόλου της με την πα-
ραγγελία δυο “πράσινων πλοίων” σε συ-
νεργασία με την Stena RoRo, τα οποία θα 
δρομολογήσει στις γραμμές της Ιταλίας, 
με την συμφωνία να περιλαμβάνει option 
για δυο ακόμη. Συγκεκριμένα, η συμφω-

νία προβλέπει τη ναυπήγηση δύο πλοίων 
με σύμβαση γυμνής ναύλωσης, για διά-
στημα 10 ετών και δικαίωμα αγοράς των 
πλοίων από το τέλος του πέμπτου έτους 
ναύλωσης. Παράλληλα, το σχήμα της συμ-
φωνίας έχει και “ορίζοντα” επέκτασης για 
τη ναυπήγηση από τη Stena RoRo δύο 
επιπλέον πλοίων για λογαριασμό της 
Attica. Τα νέα πλοία θα είναι πιστοποιη-
μένα methanol ready και battery ready, 
με μηχανές οι οποίες είναι σχεδιασμένες 
ώστε να λειτουργούν με τρεις διαφορετι-
κούς τύπους καυσίμου.

Η παραλαβή των δύο πλοίων από τη 
Stena RoRo το 2027 θα οδηγήσει σε δρο-
μολόγησή τους στην Αδριατική από όπου 
αναμένεται να απελευθερωθούν στη συ-
νέχεια πλοία, όπως το Olympic Spirit, 
Olympic Champion ή το Superfast 3 για 
να αξιοποιηθούν ανάλογα με τις ανάγκες 
αλλού, όπως πχ στην Κρήτη με ενδυνά-
μωση της εκεί παρουσίας και ανανέωση 
μονάδων. Προφανώς τελικός στόχος είναι 
η μείωση του περιβαλλοντικού αποτυπώ-
ματος μέσα από την απόσυρση παλαιότε-
ρων μονάδων και τη μείωση του μέσου 
όρου ηλικίας του στόλου.

Με τις επενδύσεις, αυτές στο κεντρικό 
πεδίο δράσης της η Attica ουσιαστικά αλ-
λάζει τον χάρτη της ελληνικής ακτοπλοΐας, 
με στόχο τη βελτίωση της ποιότητας των 
παρεχόμενων μεταφορικών υπηρεσιών, 
κάτι που θα συνεισφέρει στη συνολική 
αναβάθμιση της ταξιδιωτικής εμπειρίας. 
Παράλληλα ανοίγει το δρόμο, βάζοντας 
ψηλά, τον πήχη για αναδιαρθρώσεις στον 
κλάδο, καθώς εκτιμάται ότι για να ανταπε-
ξέλθουν οι μικρότερες εταιρείες θα πρέπει 
να συνεργαστούν ή να συνενωθούν.

Οι προκλήσεις

Ο όμιλος Attica πάντως είναι αποφασι-
σμένος να προχωρήσει στο μεγάλο επεν-
δυτικό πρόγραμμα με πρώτη στάση τη 
συμφωνία με τη Stena RoRo, κάτι που θα 

γίνει μέσα από ίδιους πόρους και την ορ-
γανική ανάπτυξη της εταιρείας. Ωστόσο, 
όπως τονίζεται από παράγοντες του κλά-
δου, στις προθέσεις του ομίλου Attica 
υπάρχουν μια σειρά από παράμετροι που 
θα καθορίσουν την όλη πορεία του κλά-
δου και του στοιχήματος της ανανέωσης 
του στόλου.

Το πλαίσιο

Κι αυτό την ώρα που οι αυστηροί κανο-
νισμοί για τις εκπομπές ρύπων και ειδι-
κότερα του διοξειδίου του άνθρακα έχουν 
ήδη ξεκινήσει να ισχύουν, δημιουργώ-
ντας νέα δεδομένα στον κλάδο, ενώ από 
το 2029 το σύνολο της ελληνικής ακτο-
πλοΐας θα ενταχθεί στο πλαίσιο της υπο-
χρέωσης αγοράς δικαιωμάτων εκπομπής 
άνθρακα για να αντισταθμίσει τους ρύ-
πους που θα παράγει. Ήδη, φέτος, με βάση 
εκτίμηση της αγοράς η ελληνική ακτο-
πλοΐα και δη όσοι εξυπηρετούν τις γραμ-
μές Κρήτης και Αδριατικής αναμένεται 
να εισφέρουν 25 εκατ. ευρώ στο κρατικό 

ταμείο ένεκα των νέων κανονισμών που 
έχει θέσει η ΕΕ. 

Πιο συγκεκριμένα το περιβαλλοντικό 
τέλος (EU ETS) που καθιέρωσε από την 
1η Φεβρουαρίου η Ευρωπαϊκή Ένωση 
επιβάλλεται στο εισιτήριο των επιβατών 
των πλοίων άνω των 5.000 κόρων ολικής 
χωρητικότητας που εκτελούν δρομολό-
για σε νησιά άνω των 200.000 κατοίκων. 
Έτσι, με βάση τα υπάρχοντα δρομολόγια, 
για φέτος το ύψος των ”πράσινων” επιβα-
ρύνσεων φτάνει τα 25 εκατ. Αναμένεται, 
δε, τα επόμενα τρία χρόνια να τριπλασια-
στεί, με τα σημερινά δεδομένα τιμών. Να 
σημειωθεί ότι ουσιαστικά η Attica εισφέ-
ρει σε αυτόν τον “κουμπαρά” μιας και η 
MINOAN, που επίσης δρομολογεί πλοία 
στην Κρήτη, ένεκα της “στάσης” που κά-
νει στη Μήλο, δεν καταβάλει το “πράσινο” 
αυτό τέλος, ενώ στην Αδριατική, η δρομο-
λόγηση πλοίων γίνεται από τη μητρική, 
τον όμιλο Grimaldi, που φέρει ιταλική 
σημαία. Attica και Grimaldi στο μεταξύ 
στις γραμμές σύνδεσης Ελλάδας – Ιταλίας 
έχουν τα μεγαλύτερα μερίδια.

Με αυτά τα δεδομένα είναι ξεκάθαρο, 
με βάση όσα αναφέρουν παράγοντες της 
αγοράς, ότι είναι αναγκαία, τόσο για το 
περιβάλλον, σε ένα τόσο μοναδικό οικο-
σύστημα, όσο αυτό των ελληνικών νη-
σιών, όσο και για την οικονομική επιβί-
ωση του κλάδου, η δρομολόγηση νέων 
παραγγελιών για σύγχρονα πλοία, ουσια-
στικά των πρώτων μεγάλων από το 2000, 
οπότε και ο τελευταίος κύκλος των επεν-
δύσεων Attica και Hellenic Sea Ways.

Έτσι για να “κλειδώσει” η βιωσιμότητα 
των μεγάλων νέων επενδύσεων αλλά 
και η διασφάλιση της απαραίτητης συ-
νέχειας στη θαλάσσια συγκοινωνία στον 
κρίσιμα εθνικά και οικονομικά χώρο του 
Αιγαίου, του Κρητικού και Ιονίου Πελά-
γους, απαιτείται, όπως τονίζεται, η πλή-
ρωση μια σειρά τεσσάρων “προαπαιτου-
μένων”, που αφορούν τα χρηματοδοτικά 

εργαλεία, το ρυθμιστικό πλαίσιο σε Ελ-
λάδα με τις Γραμμές Δημόσιας Υπηρε-
σίας, (οι γνωστές και ως Άγονες) και ΕΕ 
με το πλάνο ρυθμίσεων για την απανθρα-
κοποίηση, αλλά και την “ωρίμανση” των 
νέων τεχνολογιών για την επιλογή καυσί-
μου λειτουργίας των πλοίων.

Το χρηματοδοτικό ζήτημα

Αναλυτικά με βάση παράγοντες της 
αγοράς, θα πρέπει να διαμορφωθεί ένα 
επαρκές χρηματοδοτικό πλαίσιο για να 
“τρέξουν” οι μεγάλες επενδύσεις που επι-
βάλλει η ΕΕ. Ειδικά, όταν το περιβάλλον 
υψηλών επιτοκίων, που αναμένεται παρά 
τις όποιες αποκλιμακώσεις, συνεχίζει να 
υπάρχει, δημιουργεί εμπόδια στις κινή-
σεις επενδύσεων. Εξειδικεύοντας, αναφέ-
ρουν ότι θα πρέπει να διαμορφωθεί πλαί-
σιο για συνέργειες π.χ. ΣΔΙΤ που όμως 
έχουν λάβει υπόψη τους τα ειδικά δεδο-
μένα της ακτοπλοΐας. Όπως τονίζεται, χα-
ρακτηριστικά, “άλλο είναι να φτιάξεις ένα 
δρόμο με ΣΔΙΤ και άλλο να χτίσεις πλοία 
στην ακτοπλοΐα, καθώς το πλοίο έχει μια 
διάρκεια ζωής και δεν μπορεί ίσως να εί-
ναι δρομολογημένο σε όλη του τη ζωή σε 
συγκεκριμένη γραμμή”.

Επίσης, σημειώνεται ότι κινήσεις, όπως 
η ουσιαστική “φραγή” στην ένταξη της 
ακτοπλοΐας από το Ταμείο Ανάκαμψης 
και Ανθεκτικότητας, αλλά και η μη συμπε-
ρίληψη πλάνων ανανέωσης του στόλου 
από δράσεις ΕΣΠΑ, δε βοηθούν. Επίσης, 
όπως αναφέρεται, θα πρέπει οι πόροι που 
“αντλούνται” από την ακτοπλοΐα, μέσω 
του περιβαλλοντικού τέλους (EU ETS), να 
αποδοθούν σε δράσεις “πρασινίσματος” 
του κλάδου, για τον εκσυγχρονισμό των 
λιμενικών υποδομών, ή την χρηματοδό-
τηση των αγόνων γραμμών ή ακόμη για 
την επιχορήγηση των ναυπηγείων για την 
κατασκευή πράσινων πλοίων. 

Το ρυθμιστικό πλαίσιο  

Σε σχέση με το εθνικό ρυθμιστικό πλαί-
σιο, παράγοντες του κλάδου σημειώνουν 
ότι θα πρέπει το Υπουργείο Ναυτιλίας και 
η κυβέρνηση να δώσουν μακροχρόνιο 
“ορίζοντα” σε επενδύσεις πλοίων, που θα 
δρομολογηθούν στις γραμμές δημόσιας 
υπηρεσίας, τις λεγόμενες άγονες. Δηλαδή, 
όπως αναφέρεται, αφού αποσαφηνίσει 
η πολιτεία τον τύπο “πράσινων” πλοίων 
που επιδιώκει, στη βάση του ανασχεδια-
σμού των “άγονων γραμμών”, αλλά και το 
πλαίσιο τιμών για τους χρήστες, θα πρέ-
πει να δώσει μακροχρόνιο ορίζοντα στις 
παραχωρήσεις, ώστε οι όποιες επενδύ-
σεις να “βγουν”. 

“Εφόσον η πολιτεία θέλει πράσινα 
πλοία θα πρέπει να αυξήσει και την απο-
ζημίωση (μισθώματα) που δίνει, αλλά και 
τον χρονικό ορίζοντα των παραχωρή-
σεων, καθώς τα νέα πλοία είναι πολύ πιο 
ακριβά από τα υφιστάμενα”, αναφέρουν. 
Απαιτούνται όπως τονίζεται τουλάχιστον 
δεκαετείς συμβάσεις με τις ακτοπλοϊκές, 
έτσι ώστε με την σειρά τους οι τράπεζες 
να χρηματοδοτήσουν την κατασκευή αυ-

τών των πλοίων έχοντας ως ενέχυρο την 
σύμβαση.

Παράλληλα σε ένα πλαίσιο στήριξης της 
ναυπηγικής βιομηχανίας θα μπορούσε να 
εξεταστεί πιθανή συνέργεια των ακτοπλο-
ϊκών με τον ελληνικό ναυπηγικό κλάδο 
για τον σχεδιασμό ενός συγκεκριμένου 
τύπου πλοίου, αλλά και συνακόλουθα την 
προώθηση κατασκευών αριθμού «αδελ-
φών» πλοίων, τα οποία θα είναι εξ αυτού 
του λόγου μειωμένου κόστους.

Επίσης, οι ίδιοι παράγοντες της αγοράς 
επισημαίνουν ότι για τη στήριξη της ανά-
καμψης της εθνικής ναυπηγικής βιομη-
χανίας, θα πρέπει να λειτουργήσει ο μη-
χανισμός «refund guarantee», που, όπως 
συμβαίνει και σε άλλες χώρες, συμμετοχή 
ενός πιστωτικού ιδρύματος με αναπτυ-
ξιακό χαρακτήρα, όπως π.χ. η Ελληνική 
Αναπτυξιακή Τράπεζα κατά το πρότυπο 
της kfw, όπου θα μπορεί να διασφαλί-
σει τα εμπλεκόμενα μέρη σε περιπτώσεις 
ακύρωσης παραγγελιών.

Απανθρακοποίηση

Παράλληλα τονίζεται ότι θα πρέπει σε 
ευρωπαϊκό επίπεδο να ξεκαθαρίσει το το-
πίο σε σχέση με τους περιβαλλοντικούς 
στόχους, ώστε να υπάρχει ένα σαφές πε-
δίο για τις εταιρείες του κλάδου. Δηλαδή, 
να διαμορφωθεί το πλαίσιο στόχων ώστε 
να ξέρουν όλοι πότε και με ποια κριτή-
ρια θα πρέπει να συμμορφωθούν. Άλλω-
στε τα χρονοδιαγράμματα συμμόρφωσης 
είναι άκρως σημαντικά μιας και επηρε-
άζουν τις χρηματοδοτήσεις για τις νέες 
επενδύσεις. “Για ένα διάστημα θα συνυ-
πάρχουν οι επενδύσεις και τα πρόστιμα 
στη βάση των κανόνων που υπάρχουν”, 
σημειώνουν τα προαναφερόμενα στελέχη 
της αγοράς σημειώνοντας ότι υπάρχουν 
ακόμη “θολά” μηνύματα από την ΕΕ στο 
φόντο και των αποτελεσμάτων των ευρω-
εκλογών, που θα πρέπει να ξεκαθαρίσουν 
μετά και την ανάληψη των ευθυνών δια-
κυβέρνησης των θεσμών της ΕΕ από τις 
νέες διοικήσεις.

Οι τεχνολογίες

Τέλος, τονίζεται ότι απαιτείται να δοθεί 
σήμα από τον κλάδο ενέργειας, αλλά και 
τους θεσμικούς φορείς για το είδος των 
καυσίμων, που θα δώσει ώση στα πλοία 
τα επόμενες χρόνια. Το LNG κρίνεται ως 
μεταβατικό καύσιμο και με δεδομένο ότι 
η αμμωνία φαντάζει στα μάτια της ακτο-
πλοΐας ως επικίνδυνη, προκρίνεται η με-
θανόλη. Μένει όμως να υπάρχουν πο-
σότητες διαθέσιμες αλλά και επαρκείς 
τεχνολογίες αξιοποίησης.

Πάντως σύμφωνα με παράγοντες του 
ακτοπλοϊκού κλάδου, το υπουργείο κι-
νείται με απόλυτη αίσθηση της κρισιμό-
τητας της κατάστασης  για τα θέματα της 
πράσινης μετάβασης. “Είχαμε μια χαμένη 
τετραετία, που δεν έγινε τίποτα και τώρα 
πρέπει να γίνουν πολλά σε λιγότερο χρόνο. 
Πρέπει να τρέξουμε για να μην φτάσουμε 
το 2029 και είμαστε ακόμη στις μελέτες”, 
τονίζουν με νόημα οι ίδιοι παράγοντες.

Με ενεργές και μεγάλες προκλήσεις για τον κλάδο της ακτοπλοΐας ένεκα της 
πράσινης μετάβασης, ο Όμιλος Attica δρομολογεί ένα επενδυτικό σχέδιο “μαμούθ” 
της τάξεως του 1,2 δισ. ευρώ μέχρι το 2030. Στόχος, με βάση πληροφορίες από 
αρμόδιες πηγές, η ανανέωση του στόλου στη βάση των αρχών της βιωσιμότητας  
και της πράσινης λειτουργίας. Έτσι, όπως αναφέρεται η μεγαλύτερη ακτοπλοϊκή 
εταιρεία της χώρας και η 2η παγκοσμίως στη μεταφορική ικανότητα επιβατών, 
προωθεί την απόκτηση συνολικά έως 10 πλοίων σε ορίζοντα 5ετίας.

AttiCA GrOup: 

Επενδύσεις 1,2 δισεκ. 
για την πράσινη 
ανανέωση του στόλου

Ακτή Μιαούλη
●  ΑΥΓΟΥΣΤΟΣ 2024

Ακτή Μιαούλη
ΑΥΓΟΥΣΤΟΣ 2024 ●  

Ο Όμιλος Attica 
έχει πλάνο για 
ναυπήγηση δύο 
πλοίων μεσαίου 
μεγέθους (120-
140 μέτρων) 
για τις γραμμές 
του Αιγαίου, 
δυο ταχυπλόων 
και δυο τύπου 
«aero» για τον 
Αργοσαρωνικό

Η εταιρεία επιδιώκει 
στον Σαρωνικό, την 
ομογενοποίηση του 
στόλου της με την 
απόκτηση δύο ακόμη 
πλοίων AERO Highspeed, 
μεγαλύτερα από εκείνα 
που ήδη υπάρχουν στο 
δυναμικό της και που 
θα αντικαταστήσουν 
παλαιότερα πλοία

Παράγοντες 
του κλάδου 
σημειώνουν 
ότι θα πρέπει 
το Υπουργείο 
Ναυτιλίας και 
η κυβέρνηση 
να δώσουν 
μακροχρόνιο 
“ορίζοντα” σε 
επενδύσεις 
πλοίων, που θα 
δρομολογηθούν 
στις άγονες 
γραμμές

Με τις επενδύσεις 
η Attica αλλάζει τον 
χάρτη της ελληνικής 
ακτοπλοΐας, με 
στόχο τη βελτίωση 
της ποιότητας 
των παρεχόμενων 
μεταφορικών 
υπηρεσιών, κάτι που 
θα συνεισφέρει στη 
συνολική αναβάθμιση 
της ταξιδιωτικής 
εμπειρίας
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Ο 
Tom Coughlin, είναι ένας ευ-
ρέως αναγνωρισμένος αναλυ-
τής ψηφιακής αποθήκευσης 
καθώς και σύμβουλος επιχει-
ρήσεων και τεχνολογίας. Δια-

θέτει πάνω από 40 χρόνια στον κλάδο της 
αποθήκευσης δεδομένων με θέσεις μη-
χανικού και διευθυντή σε διάφορες εται-
ρείες, καθώς έχει εμπειρία 20 ετών ως 
σύμβουλος. 

Η στενή συνεργασία με το Ινστιτούτο 
Ηλεκτρολόγων και Ηλεκτρονικών Μηχα-
νικών είναι αποτέλεσμα της στρατηγικής 
επιλογής του Ιδρύματος Ευγενίδου να φέ-
ρει σε επαφή τους κορυφαίους ενδιαφερό-
μενους φορείς για ζητήματα που αφορούν 
την Γαλάζια Οικονομία, δημιουργώντας 
έναν ανοικτό δίαυλο επικοινωνίας μεταξύ 
της ιδιωτικής πρωτοβουλίας, της ακαδη-
μίας, των τεχνολογικών φορέων και της 
Πολιτείας για τις προκλήσεις στην ναυτι-
λία και την πράσινη μετάβαση.

Κατά τη διάρκεια του γεύματος, εταί-
ροι από όλο το φάσμα της ναυτιλιακής 
βιομηχανίας, της ακτοπλοΐας, των λιμα-
νιών, της ενέργειας, τόσο εκ μέρους της 
πολιτείας όσο και των ρυθμιστικών φο-
ρέων έθεσαν ο καθένας από την δική του 
πλευρά τις δυσκολίες που ακόμα καταγρά-
φονται στην εφαρμογή του εξηλεκτρισμού 
της ναυτιλίας στα λιμάνια, αλλά εξέφρα-
σαν όλοι την βούλησή τους να προχωρή-
σει άμεσα η υλοποίηση και η εφαρμογή 
του με τα καλύτερα δυνατά αποτελέσματα 
για τη ναυτιλία και το περιβάλλον.

O διοικητής του Ιδρύματος, κ. Ιωάννης 
Γκόλιας τόνισε εισαγωγικά πως ο εξηλε-
κτρισμός μπορεί να διαδραματίσει κρί-
σιμο ρόλο σε αυτή τη μετάβαση. «Ο εξη-
λεκτρισμός των λιμένων στο πλαίσιο του 
cold ironing παρουσιάζει προκλήσεις. 
Απαιτεί σημαντικές επενδύσεις σε υπο-
δομές στα λιμάνια και στην συμβατότητα 
των συστημάτων των πλοίων. Τα λιμά-
νια πρέπει να εξασφαλίσουν την απαιτού-
μενη παροχή ενέργειας, ενώ η μετατροπή 
παλαιότερων πλοίων σε συμβατά με την 
ηλεκτρική υποδομή των λιμανιών είναι 
δαπανηρή και πολύπλοκη. Η τυποποίηση 
των ηλεκτρικών συστημάτων σε διαφο-
ρετικά λιμάνια και πλοία είναι ένα άλλο 
εμπόδιο» είπε.

Ο πρόεδρος του Ιδρύματος Ευγενί-
δου, Λεωνίδας Δημητριάδης Ευγενίδης, 
επεσήμανε την ανάγκη της περαιτέρω 
συγκροτημένης προσέγγισης όλων των 
εμπλεκόμενων φορέων σε ενιαίες έρευ-
νες και τελικά εφαρμογές. Τέλος, δήλωσε 
ότι το Ίδρυμα Ευγενίδου είναι παρόν σε 
όλη αυτήν την διαδικασία με κύρια συνει-
σφορά την προσφορά γνώσεων στην τε-
χνική και επαγγελματική εκπαίδευση.

Την ανάγκη για συνεργασία όλων των 
εμπλεκόμενων φορέων τόνισε σε παρέμ-
βασή της, η κα Δέσποινα Τραυλού, Δι-

ευθύνουσα Σύμβουλος της Slide2Open 
και Πρέσβειρα του IEEE Standards 
Association για την Ναυτιλία.

O κ. Coughlin ανέφερε ότι μεταξύ των 
άλλων, το Ινστιτούτο Ηλεκτρολόγων και 
Ηλεκτρονικών Μηχανικών είναι αφιε-
ρωμένο στην προώθηση της τεχνολογίας 
προς όφελος της ανθρωπότητας. «Το Ιν-
στιτούτο ασχολείται με ναυτιλιακά θέματα 
μέσω διαφόρων επιτροπών και προγραμ-
μάτων και συνεργάζεται με τους ενδια-
φερόμενους φορείς του κλάδου για την 
ανάπτυξη προτύπων και εκθέσεων που 

υποστηρίζουν τους στόχους βιωσιμότη-
τας της ναυτιλιακής βιομηχανίας.»

Ο κ. Δημήτρης Παπαστεργίου, Υπουρ-
γός Ψηφιακής Διακυβέρνησης τόνισε τη 
δέσμευση του Υπουργείου στην υλοποί-
ηση σύγχρονων τεχνολογιών, συμπερι-
λαμβανομένων πρόσφατων έργων δορυ-
φορικών επικοινωνιών, και εξέφρασε την 
προθυμία του να υποστηρίξει έργα ηλε-
κτροδότησης λιμένων. Ο κ. Στέφανος Γκί-
κας, Υφυπουργός Ναυτιλίας, εξέφρασε τη 
δέσμευσή του για υποστήριξη της ηλε-
κτροδότησης λιμένων και των προσπα-
θειών απανθρακοποίησης στον ναυτιλι-
ακό τομέα.

Ο καθηγητής Ιωάννης Προυσαλίδης, 
επικεφαλής Sustainable Maritime του 
ΙΕΕΕ και καθηγητής Ναυτικής Ηλεκτρο-
λογίας στο ΕΜΠ πρόσθεσε ότι «στα αξι-
οσημείωτα πρότυπα περιλαμβάνονται η 
σειρά IEEE 45 για τα ηλεκτρικά συστή-
ματα πλοίων και η σειρά IEC/ISO/IEEE 
80005 για τις διατάξεις cold ironing λιμά-
νια, τα οποία αναπτύσσονται από διεθνή 
ομάδα επιστημόνων με σκοπό να συμβάλ-
λουν στην αειφορία και συμμόρφωση με 
τους κανονισμούς της ναυτιλίας».

Το παρόν στο γεύμα έδωσαν ο κ. Δη-
μήτρης Παπαστεργίου Υπουργός Ψηφια-
κής Διακυβέρνησης, ο κ. Στέφανος Γκίκας 
Υφυπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής 
Πολιτικής, η κα Maria Olson, Αναπληρώ-
τρια Προϊσταμένη της Πρεσβείας και του 
Προξενείου των ΗΠΑ στην Ελλάδα, ο κ. 
Χάρης Γ. Φαφαλιός, Πρόεδρος της Ελλη-
νικής Επιτροπής Ναυτιλιακής Συνεργα-
σίας, ο κ. Αθανάσιος Λιάγκος, Πρόεδρος 
της Ένωσης Λιμένων Ελλάδος (ΕΛΙΜΕ) 
και εκτελεστικός πρόεδρος του Διοικητι-
κού Συμβουλίου του Οργανισμού Λιμέ-
νος Θεσσαλονίκης Α.Ε., ο κ. Δημήτριος 
Φούρλαρης, Αντιπρόεδρος της Ρυθμιστι-
κής Αρχής για τα απόβλητα, την ενέργεια 
και το νερό και Πρόεδρος ΔΣ τομέα ενέρ-
γειας, ο κ. Δημήτριος Ι. Παζαΐτης, επικε-
φαλής Στρατηγικής και Μετασχηματι-
σμού του Διαχειριστή Ελληνικού Δικτύου 
Διανομής Ηλεκτρικής Ενέργειας Α.Ε. 
(ΔΕΔΔΗΕ) ο  κ. Κωνσταντίνος Γκώνιας, 
Γενικός Διευθυντής του Συνδέσμου Ελλη-
νικής Επιβατηγού Ναυτιλίας Εταιρειών 
Επιβατηγού Ναυτιλίας (ΣΕΕΝ), ο καθη-
γητής Δρ. Κωνσταντίνος Καραχάλιος, Ει-
δικός Σύμβουλος του Διευθύνοντος Συμ-
βούλου της IEEE Standards Association, 
ο καθηγητής Ιωάννης Προυσαλίδης, επι-
κεφαλής Sustainable Maritime της ΙΕΕΕ 
και καθηγητής Ναυτικής Ηλεκτρολογίας 
στο ΕΜΠ, ο καθηγητής Χαρίλαος Ν. Ψα-
ραύτης, ομότιμος καθηγητής στο Τεχνικό 
Πανεπιστήμιο της Δανίας (DTU) και του 
ΕΜΠ, ο Δρ Άλεξ Παπαλεξόπουλος, Πρόε-
δρος και Διευθύνων Σύμβουλος της ECCO 
International, Inc. και Διευθύνων Σύμ-
βουλος και Πρόεδρος του Διοικητικού 
Συμβουλίου της ZOME Energy Networks, 
Inc, ο κ. Άγγελος Ρούπας Πανταλέων, μέ-
λος του συμβουλευτικού συμβουλίου της 
Δραστηριότητας Βιομηχανικής Σύνδεσης 
Sustainable Maritime του ΙΕΕΕ.

Σ
την 1η Συνεδρίαση της Επιτροπής Νή-
σων και Κοινωνικής Συνοχής της Κε-
ντρικής Ένωσης Δήμων Ελλάδος, συμ-
μετείχε ο Υφυπουργός Ναυτιλίας και 

Νησιωτικής Πολιτικής, Στέφανος Γκίκας, συ-
νοδευόμενος από τον Γενικό Γραμματέα Αι-
γαίου και Νησιωτικής Πολιτικής, Μανώλη 
Κουτουλάκη, παρουσία των Δημάρχων των 
νησιωτικών περιοχών της χώρας. Προή-
δρευσε ο Πρόεδρος της Επιτροπής, Δήμαρ-
χος Κυθήρων, Ευστράτιος Χαρχαλάκης, ενώ 
την ΚΕΔΕ εκπροσώπησε ο Γενικός Γραμμα-
τέας της, Δημήτρης Καφαντάρης.

Ο Υφυπουργός, απευθυνόμενος στους Δη-
μάρχους, υπογράμμισε πως «η πολιτική ηγε-
σία του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτι-
κής Πολιτικής σε συνεργασία με τους ΟΤΑ θα 
είναι εκτός από συνομιλητές και συνδιαμορ-
φωτές της νησιωτικής στρατηγικής, με πολι-
τικές που θα απαντούν στα προβλήματα και 
τις προκλήσεις που αντιμετωπίζει ο νησιωτι-
κός χώρος».

Ο κ. Γκίκας αναφέρθηκε στις ενέργειες 
που κάνει το Υπουργείο Ναυτιλίας και Νη-
σιωτικής Πολιτικής και ειδικότερα η Γενική 
Γραμματεία Αιγαίου και Νησιωτικής Πολιτι-
κής και στις συνεργασίες που έχει αναπτύξει 
με τα συναρμόδια Υπουργεία, καθώς και την 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή αλλά και φορείς όπως 
η Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων και τον 
Ο.Ο.Σ.Α για την διαμόρφωση κατάλληλων 
χρηματοδοτικών εργαλείων και ειδικών πο-
λιτικών προκειμένου να υλοποιηθούν σημα-
ντικές παρεμβάσεις στα νησιά».

Όπως είπε ο Υφυπουργός, «ήδη στο Υπουρ-
γείο υλοποιούνται και δρομολογούνται σειρά 
έργων στον τομέα των νησιωτικών λιμένων, 
της ολοκληρωμένης διαχείρισης του νερού, 
ενώ παράλληλα συμμετέχουμε στην εξειδί-
κευση πρόσθετων πόρων και ανάπτυξη ει-
δικών εργαλείων, με αυξημένες δυνατότητες 

για τα όλα τα νησιά με έμφαση στα μικρό-
τερα».

Ο κ. Γκίκας πρόσθεσε πως, «βελτιώνοντας 
τις υποδομές των μικρότερων νησιών και δί-
νοντας κίνητρα στους κατοίκους τους για να 
παραμείνουν στον τόπο τους και να αναπτύ-
ξουν τις δραστηριότητές τους, είναι δυνατόν 
να αντιστραφεί η συρρίκνωση των πληθυ-
σμών των μικρότερων νησιών».

«Σε αυτό το πλαίσιο», συνέχισε ο Υφυ-
πουργός, «η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου 
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής βρί-
σκεται σε συνεχείς επαφές με την πολιτική 
ηγεσία του Υπουργείου Κοινωνικής Συνοχής 
και Οικογένειας, για τη στήριξη των οικογε-
νειών στα μικρά νησιά μέσω προγραμμάτων, 
αλλά και την επιδότηση στέγης για τους Δη-
μοσίους Υπαλλήλους που πηγαίνουν να ερ-
γαστούν στα νησιά». Ο κ. Γκίκας ζήτησε τη 
συνδρομή των Δημάρχων, προκειμένου να 
γίνει ολοκληρωμένη χαρτογράφηση χωρων 
και προτάσεων στον τομέα της στέγασης δη-
μοσίων υπαλλήλων.

Κλείνοντας, ο Υφυπουργός είπε πως «στο 
Υπουργείο Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολι-
τικής υπάρχουν τα εργαλεία, οι γνώσεις και 
το ανθρώπινο δυναμικό για να υλοποιηθούν 
συγκεκριμένες δέσμες πολιτικών που θα αλ-
λάξουν την κατάσταση στα νησιά μας επί τα 
βελτίω».

Από την πλευρά του, ο Γενικός Γραμματέας 
Αιγαίου και Νησιωτικής Πολιτικής Μανώ-
λης Κουτουλάκης, παρουσίασε τις δράσεις 
της Γενικής Γραμματείας Αιγαίου και Νησιω-
τικής Πολιτικής που έχουν αναληφθεί το τε-
λευταίο διάστημα, τονίζοντας παράλληλα την 
σημασία της εξειδίκευσης των χρηματοδο-
τικών εργαλείων για την Γαλάζια Οικονομία 
στο νησιωτικό χώρο και την ανάγκη ενίσχυ-
σης της ευρωπαϊκής διάστασης της νησιω-
τικότητας.

Γεύμα εργασίας προς τιμήν του Dr. Thomas Coughlin, Προέδρου του Ινστιτούτου Ηλεκτρολόγων και Ηλεκτρονικών 
Μηχανικών (ΙΕΕΕ) του μεγαλύτερου τεχνικού επαγγελματικού οργανισμού στον κόσμο, διοργανώθηκε στο Ίδρυμα 
Ευγενίδου σε συνεργασία με τον IEEE Standards Association.

Συνεργασία του Ινστιτούτου 
Ηλεκτρολόγων και Ηλεκτρονικών 
Μηχανικών με το Ίδρυμα Ευγενίδου

Ακτή Μιαούλη
●  ΑΥΓΟΥΣΤΟΣ 2024

Ακτή Μιαούλη
ΑΥΓΟΥΣΤΟΣ 2024 ●  

Η συνεργασία 
με το Ινστιτούτο 
Ηλεκτρολόγων 
& Ηλεκτρονικών 
Μηχανικών είναι 
αποτέλεσμα της 
στρατηγικής 
επιλογής του 
Ιδρύματος 
Ευγενίδου 
να φέρει σε 
επαφή τους 
κορυφαίους 
ενδιαφε-
ρόμενους 
φορείς για 
ζητήματα 
που αφορούν 
την Γαλάζια 
Οικονομία

Στο στιγμιότυπο 
διακρίνονται από τα 
αριστερά, Χ. Ψαραύτης, 
Δ. Φουρλάρης,  
Ι. Προυσαλίδης, 
Δέσποινα Τραυλου,  
Τ. Coughlin,  
Λ. Δημητριάδης- 
Ευγενίδης

Ενδυνάμωση της θεσμικής 
συνεργασίας Υπ. Ναυτιλίας-ΚΕΔΕ 

Υλοποιούνται και 
δρομολογούνται 
σειρά έργων 
στον τομέα των 
νησιωτικών 
λιμένων, της 
ολοκληρωμένης 
διαχείρισης  
του νερού που 
θα απαντούν 
στα προβλήματα 
και τις 
προκλήσεις που 
αντιμετωπίζει 
ο νησιωτικός 
χώρος



Συνέχεια στην επόμενη σελίδα

16 \  ΝΑΥΤΙΛΙΑ  [ Ρεπορτάζ ] [ Ρεπορτάζ ]  ΝΑΥΤΙΛΙΑ  \ 17 

Η 
Ένωση Ελλήνων Εφοπλιστών 
θέτει, διαχρονικά στο επίκε-
ντρο του κοινωνικού της έργου 
τον τομέα της Παιδείας και την 
χορήγηση υποτροφιών, υπο-

στηρίζοντας έμπρακτα τη νέα γενιά της 
χώρας.

Ακολουθώντας τη δέσμευσή της «Κοι-
νωνία και Ναυτιλία Πάντα Μαζί», η 
Ένωση Ελλήνων Εφοπλιστών θέσπισε πέ-
ρυσι το ιδιαίτερα διευρυμένο πρόγραμμα 
«ΣΥΝ-ΕΝΩΣΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΑΙΔΕΙΑ +100 
ΥΠΟΤΡΟΦΙΕΣ», καθώς και την υποτρο-
φία με τη συμβολική ονομασία «Αρι-
στεία», για την/τον άριστο των αρίστων. Οι 
υποτροφίες αφορούν σε σπουδές στην Ελ-
λάδα και στο Εξωτερικό, σε μεταπτυχιακά 
προγράμματα προδιδακτορικού επιπέδου, 
πλήρους μονοετούς ή διετούς φοίτησης.

Το φετινό πρόγραμμα ενισχύθηκε αριθ-
μητικά και ανέρχεται στις 110 συν την 
υποτροφία «Αριστεία», με το ύψος του να 
ξεπερνά το 1.500.000€!

Συγκεκριμένα, χορηγήθηκαν υποτρο-
φίες σε 46 νέες και 65 νέους αριστούχους, 
από 20 περιοχές της πατρίδας μας, ώστε 
να ακολουθήσουν τις μεταπτυχιακές τους 
σπουδές σε 10 επιστημονικά πεδία, σε 14 
χώρες, σε 52 Πανεπιστήμια στην Ελλάδα 
και στο εξωτερικό!

Στην εκδήλωση οι απόλυτοι πρωταγω-
νιστές ήταν οι υπότροφοι, οι οποίοι πήραν 
τον λόγο από την Πρόεδρο της Ένωσης 
Ελλήνων Εφοπλιστών, Μελίνα Τραυλού, 
συστήθηκαν και τοποθετήθηκαν για τα 
όνειρά τους και για την αξία της υποτρο-
φίας και της αριστείας τους, στέλνοντας το 
δικό τους ηχηρό μήνυμα στη νέα γενιά, σε 
ένα ιδιαίτερα συγκινητικό κλίμα, στον εμ-
βληματικό χώρο που δεσπόζουν οι Στύλοι 
Ολυμπίου Διός.

Όλες και όλοι, οι 111 υπότροφοι πλη-
ρούν τα αυστηρά κριτήρια της προκήρυ-
ξης και έχουν επιτύχει ιδιαίτερα υψηλές 
ακαδημαϊκές επιδόσεις. Αξίζει να σημειω-
θεί ότι επιλέχθηκαν μεταξύ συνολικά 650 
υποψηφίων από την επιτροπή αξιολό-
γησης υποτροφιών, η οποία απαρτίζεται 

από Μέλη των Διοικητικών Συμβουλίων 
της ΕΕΕ και της ΣΥΝ-ΕΝΩΣΙΣ, με Πρό-
εδρο τον κύριο Γιάννη Ξυλά, καθώς και 
τους κύριο Νικόλα Βενιάμη, κύριο Ντίνο 
Καρούση, κύριο Αλέξανδρο Παππά και 
κυρία Έφη Στρατάκη. Επιπροσθέτως και 
τους καθηγητές, κύριο Ανδρέα Παπαν-
δρέου, Καθηγητή Περιβαλλοντικών Οικο-
νομικών στο Εθνικό και Καποδιστριακό 
Πανεπιστήμιο Αθηνών και κύριο Ηλία 
Παπαϊωάννου, Καθηγητή Οικονομικών 
στο London Business School, καθώς και 
τον καλλιτεχνικό διευθυντή του Μεγάρου 
Μουσικής Αθηνών, κύριο Γιάννη Βακα-
ρέλη.

Τέλος, το ανθρωπιστικό αποτύπωμα 
της Ένωσης Ελλήνων Εφοπλιστών εί-
ναι ισχυρό και συνεπές, έχοντας προ-
σφέρει, τα τελευταία χρόνια, πάνω από 
130.000.000 ευρώ στους τομείς υγείας, 
παιδείας, κοινωνικής πρόνοιας, επισιτι-
στικής βοήθειας, έργων δημοσίου ενδια-
φέροντος καθώς και στην αντιμετώπιση 
κρίσεων.

Στον χαιρετισμό της η Λίνα Μενδώνη, 
Υπουργός Πολιτισμού, ανέφερε μεταξύ 
άλλων τα εξής:

«H πρωτοβουλία της Ένωσης Ελλήνων 
Εφοπλιστών να στηρίζει τα Ελληνόπουλα, 
σε ένα από τα πιο αποφασιστικά βήματα 
της ζωής τους, αποτελεί μία μόνον πτυχή 
του τεράστιου κοινωνικού έργου που επι-
τελεί, αθόρυβα και ουσιαστικά, ο κορυ-
φαίος θεσμικός φορέας της ναυτιλίας 
μας. Αποτελεί, όμως, και μια δράση που 
δεν έχει χαρακτήρα κοινωνικής ανταπό-
δοσης, αλλά χαρακτήρα αναντίρρητα πολ-
λαπλασιαστικό, και μάλιστα μακροπρόθε-
σμα, καθώς επενδύει στο μέλλον της νέας 
γενιάς, στο μέλλον της ίδιας της πατρί-
δας. Ένας συμβολισμός που ενδυναμώ-
νεται, ασφαλώς, από τη φιλοξενία της εκ-
δήλωσης στο Ολυμπιείο, αυτό το μεγάλο 
τοπόσημο της κλασικής Αθήνας, η οποία 
ενσαρκώνει το ιδεώδες της αριστείας. Το 
πρόγραμμα υποτροφιών της Ένωσης εγ-
γράφεται στην πολύπλευρη κοινωνική 
προσφορά του ελληνικού εφοπλισμού, 

που τα τελευταία χρόνια έχει διοχετεύσει 
πάνω από 130 εκατομμύρια ευρώ σε δρά-
σεις κοινωνικής ευθύνης, στηρίζοντας 
την παιδεία, τον πολιτισμό, την υγεία, τις 
κοινωνικές δομές, αλλά και ευάλωτες ή 
πληγείσες ομάδες του πληθυσμού. 

Μια συνεισφορά πολύτιμη και αναντι-
κατάστατη, με πραγματικά μακραίωνες 
ρίζες, καθώς από την εποχή των καρα-
βοκύρηδων, η ναυτιλία και οι άνθρωποί 
της βρίσκονται στην πρώτη γραμμή της 
προσφοράς στον πνευματικό και κοινω-
νικό βίο, πλάι στην καθοριστική συμβολή 
τους στην μεγέθυνση του εθνικού πλού-
του. Ο ελληνικός εφοπλισμός για πολλο-
στή φορά αποδεικνύεται όχι μόνο κοι-
νωνικά ευαίσθητος, αλλά και πιστός στις 
ίδιες του τις αξίες. Γιατί εδώ και δύο αιώ-
νες, επένδυσε και ο ίδιος στην αριστεία, 
στην αξιοποίηση της καινοτομίας και την 
αφομοίωση κάθε νέας γνώσης, για να κυ-
ριαρχήσει στις παγκόσμιες θαλάσσιες με-
ταφορές και να αναρριχηθεί στην πρώτη 
θέση. Τα συγχαρητήρια ανήκουν δικαιω-
ματικά στους υποτρόφους. Είμαι βέβαιη 
ότι θα αξιοποιήσετε στο έπακρο τις νέες 
ευκαιρίες που σας προσφέρονται και εύ-
χομαι να δείτε να πραγματοποιούνται όλα 
τα σχέδιά σας, όσο σκληρή δουλειά και αν 
απαιτηθεί».  

Oι δηλώσεις της κ. Τραυλού

Η Μελίνα Τραυλού, Πρόεδρος της Ένω-
σης Ελλήνων Εφοπλιστών, δήλωσε:

«Πριν ξεκινήσω θα ήθελα να ευχαρι-
στήσω το Λιμενικό Σώμα που είναι πάντα 
κοντά μας και ιδιαίτερα την Πλωτάρχη 
Χριστίνα Καρλαύτη.

Αγαπητές και αγαπητοί υπότροφοι,
Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι,
Κυρίες και Κύριοι,
Κυρία Μπαλόγλου,
Σας ευχαριστώ για τα καλά σας λόγια 

και το Υπουργείο για τη φιλοξενία στο 
ιστορικό μας αυτό μνημείο.

Σήμερα εδώ, στο Ολυμπιείο, τιμούμε 

Με ιδιαίτερη επιτυχία πραγματοποιήθηκε 
η εκδήλωση απονομής Υποτροφιών 
Μεταπτυχιακών Σπουδών της Ένωσης  
Ελλήνων Εφοπλιστών, για το ακαδημαϊκό 
έτος 2024-2025, στον αρχαιολογικό χώρο 
Ολυμπιείου. Την εκδήλωση χαιρέτισε  
η Υπουργός Πολιτισμού, Λίνα Μενδώνη.

ΕΝωΣΗ ΕΛΛΗΝωΝ ΕφΟΠΛΙΣΤωΝ: 

110+1 υποτροφίες  
ύψους €1.500.000 

Ισχυρή στήριξη 
της νέας γενιάς 
από την Ένωση 
Ελλήνων 
Εφοπλιστών, 
το ύψος του 
προγράμματος 
υποτροφιών 
ξεπερνά το 
1.500.000€

Οι 110 +1 υποτροφίες και υπότροφοι:
1. ΤΗΣ ΕΝΩΣΕΩΣ «ΑρΙΣΤΕΙΑ» ,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,, ΘΕΜΙΣΤΟΚλΗΣ ΖΗΚΟπΟΥλΟΣ
2. AEGEAN SHippiNG MANAGEMENT SA ,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,, ΝΙΚΟλΑΟΣ ΓΟΥΤΖΟΥλΙΑΣ
3. ALBERTA SHipMANAGEMENT LTD ,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,, ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΕλΑΝΔΙΝΟΣ
4. ALBERTA SHipMANAGEMENT LTD ,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,, ΑΓΓΕλΙΚΗ ΜΕΓΑρΙΤΗ
5. AM NOMiKOS TRANSWORLD MARiTiME AGENCiES SA  ,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,, ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΘΕΙΤΗΣ
6. AM NOMiKOS TRANSWORLD MARiTiME AGENCiES SA  ,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,, ΑλΕΞΑΝΔρΟΣ ΧΟρΤΗΣ
7. AM NOMiKOS TRANSWORLD MARiTiME AGENCiES SA  ,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,, ΓλΥΚΕρΙΑ ΣΤΕΦΑΝΟΥ
8. AM NOMiKOS TRANSWORLD MARiTiME AGENCiES SA  ,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,, ΜΑρΙΑ ΙΩΑΝΝΑ ΣΤΕΦΑΝΑΚΗ
9. ARCADiA SHipMANAGEMENT CO LTD  ,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,, ΔΈΣπΟΙΝΑ ΧΑΤΖΑΚΟΥ
10. ARCADiA SHipMANAGEMENT CO LTD  ,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,, ΦΟΙΒΗ ΧρΥΣΑ ρΟΥΣΟΧΑΤΖΑΚΗ
11. ATLANTiC BULK CARRiERS MANAGEMENT LTD ,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,, ΓΕΩρΓΙΟΣ ΚΟΥΝΔΟΥρΟΣ
12. AViN iNTERNATiONAL LTD ,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,, ΓΙΩρΓΟΣ ΣΤΑΜΑΤΟπΟΥλΟΣ
13. CARRAS (HELLAS) SA  ,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,, ΜΑρΙΑ πΑπΑΝΤΩΝΟπΟΥλΟΥ
14. CASTOR MARiTiME iNC. ,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,, ΑΝΤΩΝΗΣ ΓΚΑΜΑλΙΑΣ
15. CHANDRiS (HELLAS) iNC. ,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,, ΔΗΜΗΤρΙΟΣ ρΑρρΑΣ
16. CHANDRiS (HELLAS) iNC. ,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,, ΣΥρΜΑΤΕΝΙΑ λΑΜπΑΚΗ
17. CHiOS NAViGATiON HELLAS LTD,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,, ΜΑρΙΑ ΑΒρΑΜΙΔΟΥ
18. DANAOS CORpORATiON ,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,, ΧΑρΙΔΗΜΟΣ ΓΕΩρΓΙΟΥ
19. DANAOS CORpORATiON ,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,, ΝΑΤΑλΙΑ ΤΣΙρΩΝΗ
20. DiANA SHippiNG SERViCES SA ,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,, ΑρΓΥρΙΟΣ ΓΚΙΩΝΗΣ
21. DORiAN (HELLAS) SA ,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,, ΑλΕΞΑΝΔρΟΣ ΚΑλΥΒΑΣ-ΚΑΣΟπΑΤΙΔΗΣ
22. DORiAN LpG MANAGEMENT CORp ,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,, ΑΝΝΑ ΜΑρΙΑ ΝΑΣΙΑΚΟΥ
23. DORiAN LpG MANAGEMENT CORp ,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,, ΝΑΤΑλΙΑ-ΧρΙΣΤΙΝΑ ΧΑΤΖΟπΟΥλΟΥ
24. DORiAN LpG MANAGEMENT CORp ,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,, ΧρΙΣΤΟΔΟΥλΟΣ ΚΑΤΣΑΪΤΗΣ
25. DRYLOG LTD  ,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,, ΝΙΚΟλΑΟΣ ΚΑΚΑΒΑΣ
26. EFNAV COMpANY LTD  ,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,, ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΕλΙΣΣΑΙΟΣ
27. EFSHippiNG CO SA ,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,, ΣΩΤΗρΙΟΣ ΚΑρΑπΙπΕρΗΣ
28. ELEMENT SHipMANAGEMENT SA ,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,, ΝΙΚΟλΑΟΣ ΒΗΧΟΣ
29. ENESEL GROUp  ,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,, ΑΓΓΕλΙΚΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑρΑ
30. ENESEL GROUp  ,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,, ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚλΗΜΕΝΤΙΔΗΣ
31. EUROBULK LTD  ,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,, ΗλΕΚΤρΑ ΓΕΩρΓΙΑ  ΔΕλΑΒΟΓΙΑ
32. FAFALiOS SHippiNG SA ,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,, ΓρΗΓΟρΙΟΣ ΚΑΦΑΝΕλΗΣ
33. FRANCO COMpANiA NAViERA SA ,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,, ΕΥΑΓΓΕλΟΣ ΚΑΤΣΑΝΤΩΝΗΣ
34. GASLOG LNG SERViCES LTD ,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,, ΦΊλΙππΟΣ ΚΑΤΣΙΜΑλΉΣ
35. GOLDEN UNiON SHippiNG COMpANY SA ,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,, ΓΕΩρΓΙΟΣ ΘΕΟΦΙλΑΚΟΣ
36. GOLDEN UNiON SHippiNG COMpANY SA ,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,, ΔΙΔΩ πΑπΙΚΙΝΟΥ
37. GOLDEN UNiON SHippiNG COMpANY SA ,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,, ΒΑΣΙλΕΙΟΣ πρΕΚΕΖΕΣ
38. GOLDENpORT SHipMANAGEMENT LTD ,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,, ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ πΑΝΤΕλΙΔΗΣ
39. iASON HELLENiC SHippiNG CO LTD ΕΙΣ ΜΝΗΜΗΝ ΑλΕΞΑΝΔρΟΥ πΕΤρΑΚΗ  ΓΕΩρΓΙΟΣ ΝΙΚΟλΑΟΥ
40. iONiC ,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,, ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΪΣΤρΟΣ
41. KASSiAN MARiTiME LTD  ,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,, ΜΑρΙΑ ΧΑρΑλΑΜπΙΑ ΚΟΥΣΗ
42. KONDiNAVE SA  ,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,, ΕλΕΝΗ ΣΙΝΟΥ
43. LASKARiDiS MARiTiME   ,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,, ΑρΓΥρΙΟΣ ΜΕλλΙΟΣ
44. LASKARiDiS MARiTiME   ,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,, ΕΥΣΤρΑΤΙΟΣ ΣΑΚΕλλΑρΙΟΥ
45. LATSCO MARiNE MANAGEMENT iNC ,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,, ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΓΓΕλΟΣ ΜπΕλΗΣ
46. M/MARiTiME  ,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,, ΚΑλλΙΟπΗ ΑΙΚΑΤΕρΙΝΗ ΓΙΑΝΤΣΗ
47. MiNOA MARiNE  ,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,, ΑΝΑρΓΥρΟΣ  ΜΕΓΑλΙΟΣ
48. NARVAL SHippiNG CORpORATiON  ,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,, ΕλΙΣΑΒΕΤ ΓΚλΑΒΙΝΗ
49. NEpTUNE GROUp OF COMpANiES,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,,, ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΑπρΑΝΤΖΗΣ
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Οι υπότροφοι της 
Ένωσης Ελλήνων 
Εφοπλιστών στο 
Ολυμπιείο, μαζί με την 
Πρόεδρο της Ένωσης 
Ελλήνων Εφοπλιστών, 
Μελίνα Τραυλού και 
μέλη του ΔΣ. 

Η κυρία Μελίνα Τραυλού - Πρόεδρος Ένωσης Ελλήνων Εφοπλιστών, κατά την 
ομιλία της στην εκδήλωση της απονομής υποτροφιών, στο Ολυμπιείο

▼



τη νέα γενιά αριστείας και στέλνουμε ένα 
ηχηρό και ουσιαστικό μήνυμα θετικού 
προσήμου.  

Στον σύγχρονο κόσμο που οι παραδό-
σεις κλονίζονται και οι αξίες αμφισβητού-
νται συνεχώς, εμείς, με οδηγό τις νέες και 
τους νέους μας, ενισχύουμε, προστατεύ-
ουμε και θωρακίζουμε τις σταθερές μας. 

Η πίστη της Ναυτιλίας των Ελλήνων 
στο κοινό καλό συνδέεται με την αριστεία, 
την Παιδεία, τον πολιτισμό μας, το υγιές, 
θετικό μας μέλλον.

Θέλω σε αυτό το σημείο να ευχαρι-
στήσω τους 65 συναδέλφους μου, που 
συνενωμένοι πραγματοποιήσαμε το με-
γαλύτερο αριθμητικά πρόγραμμα υποτρο-
φιών μεταπτυχιακών σπουδών, όχι μόνο 
της Ένωσης Ελλήνων Εφοπλιστών, αλλά 
και της χώρας μας. Το συνολικό ποσό 
του προγράμματος ξεπερνά το 1.500.000 
ευρώ.

Η σημερινή εκδήλωση αποτελεί ανα-
γνώριση και επιβράβευση για 46 νέες και 
65 νέους αριστούχους από 20 περιοχές 
της πατρίδας μας, που ακολουθούν τις με-
ταπτυχιακές τους σπουδές σε 10 επιστη-
μονικά πεδία, σε 14 χώρες, σε 52 Πανε-
πιστήμια στην Ελλάδα και στο εξωτερικό.

Οι 111 υπότροφοι μας θα ανοίξουν τα 
φτερά τους και θα μας εκπροσωπήσουν 
επάξια στα Πανεπιστημιακά Ιδρύματα 
του κόσμου όλου, όπως και τα πλοία μας, 
μας εκπροσωπούν στις θάλασσες του κό-
σμου, τιμώντας και αναδεικνύοντας την 
ποιότητα της ηγέτιδας ναυτιλίας, της 
Ναυτιλίας των Ελλήνων.

Η σημερινή εκδήλωση αποτελεί και 
ύψιστη υπερηφάνεια για όλους μας, αλλά 
κυρίως για τις οικογένειες των υποτρό-
φων μας, που αγκάλιασαν με σεβασμό τα 
παιδιά τους και συνέβαλλαν στην ενδυνά-
μωση των δεξιοτήτων τους και στην διεκ-
δίκηση των ονείρων τους. Παρακαλώ, να 
δεχθείτε τα συγχαρητήριά μας.

Κυρίες και κύριοι, 
και τώρα ο λόγος στους πρωταγωνιστές 

μας, στους άξιους πρεσβευτές της ελληνι-
κής ακαδημαϊκής αριστείας στα πέρατα 
του κόσμου».

Μετά τις ομιλίες των υποτρόφων, στη 
δευτερολογία της, η Πρόεδρος της ΕΕΕ, 
Μελίνα Τραυλού, απευθυνόμενη προς αυ-
τούς, τόνισε:

«Είναι συγκινητικό… Παιδιά, ένα με-
γάλο «μπράβο» σε εσάς, στους γονείς σας, 
αλλά και στους εκπαιδευτικούς σας, αυ-
τούς που σας βοήθησαν να φτάσετε εδώ. 

Είμαι πάρα πολύ συγκινημένη και πάρα 
πολύ υπερήφανη για αυτή τη νέα γενιά 
της χώρας μας, της πατρίδας μας. 

Με την ευχή να γυρίσετε όλοι πίσω και 
να βρείτε ευκαιρίες, να προοδεύσετε εδώ, 
στον τόπο μας!»

Την εκδήλωση συντόνισε η κυρία Χρι-
στίνα Καρλαύτη, Πλωτάρχης Λιμενικού 
Σώματος και Τμηματάρχης Γραφείου Επι-
κοινωνίας και Ενημέρωσης του Υπουρ-
γού Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής.

Συνέχεια από την προηγούμενη

Στιγμιότυπο από 
την εκδήλωση της 
απονομής υποτροφιών 
της Ένωσης Ελλήνων 
Εφοπλιστών, για 
το ακαδημαϊκό 
έτος 2024-2025, 
στο πλαίσιο του 
προγράμματός της 
«ΣΥΝ-ΕΝΩΣΙΣ ΓΙΑ 
ΤΗΝ ΠΑΙΔΕΙΑ +100 
ΥΠΟΤΡΟΦΙΕΣ»,

18 \  ΝΑΥΤΙΛΙΑ  

Τ
εράστιο έλλειμα ενημέρωσης 
για τη μεγαλύτερη ναυτιλία του 
κόσμου, την ελληνόκτητη, έχει η 
ελληνική κοινωνία. Αυτό τουλά-
χιστον συμπεραίνεται από έρευ-
να που διεξήγαγε η Focus Bari, 

με θέμα: «Οι αντιλήψεις των Ελλήνων και οι 
προκλήσεις στη Ναυτιλία».

παρά το γεγονός ότι οι Έλληνες πλοιοκτή-
τες:

● Διαχειρίζονται από τα γραφεία τους 
στην Ελλάδα τον μεγαλύτερο ποντοπόρο 
στόλο στον κόσμο.

● Δίνουν κατά γενική ομολογία πολύ κα-
λές απολαβές για τα στοιχεία τους στα γρα-
φεία, καθώς και στους αξιωματικούς στα 
πλοία.

●  Επενδύουν διαρκώς σε στεριανές επι-
χειρήσεις στην Ελλάδα.

● πραγματοποιούν ένα τεράστιο κοινω-
φελές έργο, είτε μέσω της ΣΥΝΕΝΩΣΗΣ, υπό 
την αιγίδα της Ένωσης Ελλήνων Εφοπλι-
στών, είτε προσωπικά ο καθένας.

Mόνο το 13% των Ελλήνων γνωρίζει την 
παγκόσμια πρωτιά της ελληνικής ναυτιλίας, 
ενώ οι νέοι αγνοούν εντελώς το γεγονός (1%).

Σύμφωνα με νέα πανελλαδική έρευνα της 
Focus Bari, σχετικά με τις αντιλήψεις των 
Ελλήνων για την εμπορική ναυτιλία και τις 
προκλήσεις που αντιμετωπίζει ο κλάδος, δι-
απιστώνεται ότι:

Το αίσθημα της ναυτοσύνης δεν είναι ανα-
πτυγμένο στα Ελληνόπουλα, με δύο στους 
τρεις Έλληνες να δηλώνουν ότι δεν καλλιερ-
γείται καθόλου.

Αν και το 45% των ερωτηθέντων θεωρεί 
την ελληνική εμπορική ναυτιλία ως πολύ 
αναπτυγμένη, οι νέοι έχουν αντίθετη άποψη.

Το 53% των Ελλήνων δε θα επέλεγε ή δε 
θα πρότεινε σε κάποιον δικό του την ενασχό-
ληση με τη ναυτιλία.

παρόλο που το 64% των πολιτών αξιολογεί 

ότι η ελληνική εμπορική ναυτιλία θα ανα-
πτυχθεί στο μέλλον, μόνο το 26% τη θεωρεί 
σημαντική πηγή εσόδων για την εθνική οι-
κονομία.

Τέλος, εμφανίζεται έκδηλη η ανάγκη για 
δράσεις όσον αφορά στην ενδυνάμωση της 
σχέσης των νέων με τη ναυτιλία.

Τα αποτελέσματα της έρευνας

H έρευνα της Focus Bari δείχνει τα εξής:
● Η ποντοπόρος Ναυτιλία στο μυαλό των 

Ελλήνων: Σχεδόν 9 στους 10 την ταυτίζουν 
με τη Ναυτιλία.

● Η ποντοπόρος Ναυτιλία είναι η κυρίαρ-
χη σκέψη για έναν στους δύο Έλληνες στο 
άκουσμα της λέξης ναυτιλία, με εστίαση των 
νέων στους ναυτικούς και στις επαγγελματι-
κές Υπηρεσίες.

● Σχεδόν ένας στους δύο Έλληνες αξι-
ολογούν την ελληνική εμπορική ναυτιλία 
«πολύ αναπτυγμένη».

● Η άποψη ότι η ελληνική εμπορική ναυ-
τιλία είναι πολύ αναπτυγμένη εκφράζεται 
κυρίως από άνδρες, άτομα μεγαλύτερης ηλι-
κίας και κατοίκους κυρίως Αθήνας, αλλά και 
Θεσσαλονίκης, ενώ οι ηλικίες 18 -24 δεν την 
θεωρούν τόσο ανεπτυγμένη.

● Αναγνωρίζεται η πρώτη θέση της Ελλά-
δας στην παγκόσμια ναυτιλία; Μόνο το 13% 
των πολιτών γνωρίζει τη διεθνή ηγετική της 
θέση, με τους νέους να αγνοούν εντελώς το 
γεγονός (1%).

● Το 64% των Ελλήνων προβλέπει ανά-
πτυξη στην ελληνική εμπορική ναυτιλία για 
το μέλλον, τάση που παρατηρείται πιο έντονη 
μεταξύ ανδρών και μεγαλύτερων ηλικιών.

● Οι Έλληνες αναγνωρίζουν τη σημασία 
της ναυτιλίας για την εθνική οικονομία, αλλά 
μόνο το 26% τη θεωρεί ιδιαίτερη σημαντική 
πηγή εσόδων για την οικονομία της χώρας.

● παρόλη την αναγνώριση της συμβολής 

της ναυτιλίας στην εθνική οικονομία, περί-
που ένας στους δύο Έλληνες των κεντρικών 
ηλικιών δηλώνουν ότι δε συνεισφέρει καθό-
λου!

● Μόνο ένας στους τέσσερις πολίτες πι-
στεύουν ότι η ναυτιλία προσφέρει πολύ ση-
μαντικές προοπτικές καριέρας και συμβάλ-
λει στην απασχόληση στην Ελλάδα.

● Σχετικά με τις προοπτικές καριέρας που 
προσφέρει η ναυτιλία, και πάλι πιο θετικές 
είναι οι μεγάλες ηλικίες.

● Το αίσθημα ναυτοσύνης φαίνεται περι-
ορισμένο στα Ελληνόπουλα: Δύο στους τρεις 
Έλληνες υποστηρίζουν ότι δεν καλλιεργείται 
καθόλου! Και είναι κοινή πεποίθηση σε όλες 
τις υπο-ομάδες κοινού, με ιδιαίτερη ένταση 
στη Θεσσαλονίκη.

● Όσον αφορά στην προοπτική επαγγελ-
ματικής ενασχόλησης, μόνο ένας στους έξι 
θα επέλεγε ή θα πρότεινε θερμά σε κάποιον 
να κάνει καριέρα στη ναυτιλία

● Ιδιαίτερα αρνητικοί είναι οι νέοι και ειδι-
κά οι Θεσσαλονικείς στην πρόταση καριέρας 
στη ναυτιλία: Δύο στους τρεις νέους δε θα το 
επέλεγαν ή θα το πρότειναν καθόλου!

Οι οικονομικές απολαβές και η αγάπη για 
τη θάλασσα είναι οι κύριοι λόγοι για -κα-
ριέρα στη ναυτιλία: Σχεδόν 9 στους 10 (86%) 
Έλληνες επικεντρώνονται στις οικονομικές 
ανταμοιβές, ενώ το 58% τονίζει και την αγά-
πη για τη θάλασσα που προσφέρει η καριέρα 
στη ναυτιλία.

● παρότι οι οικονομικές απολαβές είναι ο 
κύριος λόγος για να επιλέξει κάποιος καριέ-
ρα στη ναυτιλία, οι νέοι αναγνωρίζουν και το 
ενδιαφέρον για το αντικείμενο, τις ευκαιρίες 
γρήγορης εξέλιξης, αλλά και τα ταξίδια ως 
δυνατά κίνητρα.

● Από την άλλη, τα μεγάλα ταξίδια στη 
θάλασσα και η εργασιακή πίεση αποτελούν 
τα βασικά αντικίνητρα για μια καριέρα στην 
ναυτιλία.

ΕΡΕΥΝΑ FOCuS BAri: 

Mόνο το 13% γνωρίζει την παγκόσμια 
πρωτιά της ελληνικής ναυτιλίας

Το αίσθημα της 
ναυτοσύνης 
δεν είναι 
αναπτυγμένο 
στα 
Ελληνόπουλα, 
με δύο στους 
τρεις Έλληνες 
να δηλώνουν 
ότι δεν 
καλλιεργείται 
καθόλου
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Συνέντευξη  
στον Αντώνη  
Αλαφογιώργο

Α
υτό τονίζει σε αποκλειστική 
συνέντευξη που παραχώρησε 
στην «ΑΚΤΗ» ο Υπουργός Ναυ-
τιλίας και Νησιωτικής Πολιτι-
κής, Χρήστος Στυλιανίδης, ο 

οποίος εξηγεί πως προκύπτουν αυτές οι 
τιμές και ποιες είναι οι δυνατότητες του 
κράτους να παρέμβει, υπογραμμίζοντας 
πως «η Ελλάδα πλέον έχει ένα σύγχρονο 
εργαλείο καταγραφής των τιμών».

Ο κ. Στυλιανίδης μιλά, επίσης, για την 
πρόκληση της «πράσινης» ναυτιλίας και 
το «αύριο» της ελληνικής ακτοπλοΐας, ενώ 
όσον αφορά τις πρωτοβουλίες του Υπουρ-
γείου για την ασφάλεια και τον εκσυγ-
χρονισμό των λιμενικών υποδομών, επι-
σημαίνει πως «προσπαθούμε μέσα από 
ολιστικούς σχεδιασμούς στρατηγικής ση-
μασίας, τα λιμάνια μας, οι πύλες των νη-
σιών μας, να γίνουν το πιο παραγωγικό 
και αναπτυξιακό κοινωνικό δόρυ της νη-
σιωτικής και εθνικής μας πολιτικής».

Τέλος, αναφέρεται στην δέσμευσή του 
για την αναβάθμιση της ναυτικής εκπαί-
δευσης, θέτοντας παράλληλα ως στόχο 
την προσέλκυση πλοίων στο ελληνικό 
νηολόγιο και την στήριξη της εθνικής οι-
κονομίας μέσα από τη θάλασσα.

Η συνέντευξη του Υπουργού Ναυτιλίας 
και Νησιωτικής Πολιτικής:

- Οι τιμές των ακτοπλοϊκών εισιτηρίων 
θεωρούνται πολύ υψηλές. Πώς μπορεί 
να αντιμετωπιστεί στο πλαίσιο του 
θεμιτού ανταγωνισμού;

Θέλω να τονίσω πρώτα απ’ όλα ότι το 
ζήτημα των υψηλών τιμών στα ακτοπλο-
ϊκά εισιτήρια, όπως και γενικότερα το 
θέμα της ακρίβειας, είναι ζήτημα που απα-
σχολεί συνολικά την κυβέρνηση και εμείς 
ως Υπουργείο Ναυτιλίας και Νησιωτικής 
Πολιτικής αναγνωρίζουμε ότι αποτελεί 
ένα από τα σημαντικά θέματα που έχουμε 
να διαχειριστούμε. Η ακρίβεια και ο πλη-
θωρισμός έχουν πολλές αιτίες, οι περισ-
σότερες έχουν διεθνή χαρακτήρα. Χρησι-
μοποιούμε, λοιπόν, κάθε μέσο που έχουμε 
στη διάθεσή μας για την ανακούφιση της 
ελληνικής κοινωνίας. 

Είναι σημαντικό να εξηγήσουμε πως 
προκύπτουν αυτές οι τιμές και ποιες είναι 
οι δυνατότητες του κράτους να παρέμβει. 
Έχουμε δύο διακριτές περιπτώσεις στις 
θαλάσσιες γραμμές: αφενός μιλάμε για τις 
συνδέσεις εκείνες οι οποίες, με συγκεκρι-
μένα κριτήρια, χαρακτηρίζονται «απελευ-
θερωμένες» και έχουμε και τις λεγόμενες 

«άγονες γραμμές». Στην πρώτη κατηγο-
ρία, οι τιμές διαμορφώνονται ελεύθερα, με 
βάση τις αρχές του ανταγωνισμού και της 
υγιούς λειτουργίας της αγοράς, ενώ στις 
δεύτερες εφαρμόζεται το κρατικό ναυλο-
λόγιο (όπως και στις ενδονησιωτικές συν-
δέσεις το χειμώνα), αφού το κράτος είναι 
εκείνο που επιδοτεί τις γραμμές και επι-
βάλλει την ανώτατη τιμή των εισιτηρίων.

Το θέμα της ακρίβειας των τιμών των 
ακτοπλοϊκών εισιτηρίων δεν είναι προ-
φανώς καινούργιο και αφορά κυρίως στις 
απελευθερωμένες συνδέσεις. Εκεί, οι τι-
μές διαμορφώνονται ελεύθερα και ορ-
θώς, αφού στη χώρα μας ισχύουν ακόμα 
οι όροι της ελεύθερης αγοράς, με εγγυή-
σεις βέβαια προστασίας του πολίτη- κα-
ταναλωτή. Οφείλουμε, όμως, να λειτουρ-
γούμε μέσα στα πλαίσια των ευρωπαϊκών 
οδηγιών και της ευρωπαϊκής νομοθεσίας. 
Όπως είπα και στη Βουλή έκανα κάποιες 
κρούσεις στην Γενική Διεύθυνση Ανταγω-

νισμού της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για το 
θέμα του «πλαφόν» στις τιμές των ακτο-
πλοϊκών και οι ενδείξεις ήταν απογοητευ-
τικές. Αν μπούμε σε λογικές «πλαφόν» στις 
τιμές των απελευθερωμένων συνδέσεων, 
και να έχουμε πλαφόν για όλα, θα κατα-
λήξουμε να ελέγχουμε την αισχροκέρδεια 
αλλά να μην έχουμε προϊόντα, δηλαδή νη-
σιά χωρίς διασύνδεση με την ηπειρωτική 
Ελλάδα. Νησιά απομονωμένα, με ανά-
πτυξη μόνο δύο μήνες το χρόνο. 

Ταυτόχρονα, είναι γεγονός ότι οι τιμές 
σε συμβατικές γραμμές, καταγράφουν 
ακόμα και μειώσεις στις τιμές, σχετικά 
με τις περυσινές. Οι σημαντικές αυξή-
σεις, αφορούν τα ταχύπλοα και αυτά κυ-
ρίως για τις συνδέσεις μεταξύ νησιωτι-
κών λιμένων. Οι εταιρείες φυσικά, έχουν 
υποχρέωση ενημέρωσης του Υπουργείου, 
εντός 3 ημερών, για κάθε αναπροσαρμογή 
των τιμών και για αυτό, όπως και για την 
εφαρμογή των ανώτατων τιμών στις άγο-

νες, ελέγχονται. Χαρακτηριστικά να σας 
αναφέρω ότι από 01/06/24 έως 19/07 έγι-
ναν 1.456 έλεγχοι και βεβαιώθηκαν 21 
περιπτώσεις αντικανονικότητας. Δεν μεί-
ναμε όμως εκεί. Με δική μου παρέμβαση 
ζητήσαμε ακόμα πιο στενή συνεργασία 
με την Επιτροπή Ανταγωνισμού, για την 
αποτελεσματικότερη αντιμετώπιση τυχόν 
περιστατικών καταχρηστικής συμπεριφο-
ράς.

Εξετάζουμε ξανά τα κρατικά νηολόγια, 
να εναρμονίζονται σε όλη την Ελλάδα 
με τα ίδια κριτήρια. Αποτέλεσμα τέτοιων 
ελέγχων, έφεραν τη μείωση του 25% των 
ναύλων στα οχήματα στην σύνδεση Κέρ-
κυρας- Διαπόντιων νήσων. Επιπλέον, το 
Υπουργείο λειτουργεί το λεγόμενο «Παρα-
τηρητήριο Τιμών» το οποίο θα βγει στον 
«αέρα» πολύ σύντομα. Ένα εργαλείο που 
έπρεπε να υπάρχει στη χώρα μας εδώ και 
πολλά χρόνια. Οι σχετικές τεχνικές δυ-
νατότητες υπήρχαν, όμως καμία από τις 
προηγούμενες Κυβερνήσεις δεν προχώ-
ρησε στη δημιουργία του. Πλέον η Ελλάδα 
έχει ένα σύγχρονο εργαλείο καταγραφής 
των τιμών. Εμείς το κάνουμε πράξη.

- Από την αρχή που αναλάβατε το 
Υπουργείο Ναυτιλίας θέσατε ως 
προτεραιότητα την ασφάλεια και τον 
εκσυγχρονισμό των λιμενικών υποδο-
μών. Ποιες είναι οι πρωτοβουλίες σας 
για υλοποίηση του στόχου;

Πράγματι για τον Πρωθυπουργό και για 
μένα προσωπικά, αλλά και για το Υπουρ-
γείο και την Κυβέρνηση, συνολικά τα θέ-
ματα της ασφάλειας των λιμένων και των 
επιβατών είναι πρώτη προτεραιότητα. Εί-
ναι αδιαπραγμάτευτα και δεν χωρούν εκ-
πτώσεις. Αυτή η βασική αρχή είναι η πυ-
ξίδα όλων των πολιτικών και δράσεών 
μας. Είναι αλήθεια ότι στα χρόνια της κρί-
σης, οι λιμενικές υποδομές, που απαι-
τούν μεγάλα ποσά στις επενδύσεις και 
είναι και έργα δύσκολης μελέτης και κα-
τασκευής, έμειναν πίσω σε μία καθορι-
στικής χρονικής σημασίας περίοδο για 
την ανανέωση και τον εκσυγχρονισμό 
τους. Με βάση όσα προετοιμάζονται από 

το Υπουργείο Ναυτιλίας και Νησιωτικής 
Πολιτικής, μέσα από τις Γενικές Γραμμα-
τείες του Υπουργείου και την Επιτελική 
Δομή ΕΣΠΑ, είμαι αισιόδοξος ότι τα κομ-
βικά για την νησιωτική ανάπτυξη -και όχι 
μόνο- λιμάνια μας θα μπορέσουν να αντα-
ποκριθούν στις νέες προκλήσεις της πρά-
σινης μετάβασης και της ασφάλειας. Να 
γίνω πιο συγκεκριμένος:

Στο πλαίσιο της προγραμματικής περι-
όδου ΕΣΠΑ 2021-2027, μέσω ενός ολιστι-
κού στρατηγικού σχεδιασμού στοχεύουμε 
στη διασφάλιση της οικονομικής, κοινω-

νικής και εδαφικής συνοχής της χώρας 
με την απρόσκοπτη συνδεσιμότητα με 
ασφαλείς λιμενικές εγκαταστάσεις και τη 
βελτίωση προσβασιμότητας των νησιών. 
Για αυτό έχουν δρομολογηθεί δράσεις 
στο Τομεακό Πρόγραμμα «Μεταφορές» 
ΕΣΠΑ 2021-2027 με προϋπολογισμό πε-
ρίπου 600 εκ. ευρώ. Οι στόχοι αν και φι-
λόδοξοι, είναι ρεαλιστικοί και εφικτοί. Τον 
Ιούνιο του 2025, θα έχουμε στα χέρια μας 
την στρατηγική μελέτη του ΤΑΙΠΕΔ, όπου 
θα έχουμε προσδιορίσει τις ανάγκες για 
να υποστηριχθεί η λειτουργία των νέων, 
πιο «πράσινων» πλοίων της ακτοπλοΐας. 

Με βάση αυτή, θα μπορούμε πλέον να 
εκτιμήσουμε τις χρηματοδοτικές ανάγκες 
ανανέωσης του υφιστάμενου ελληνικού 
ακτοπλοϊκού στόλου, θα έχουμε εμπερι-
στατωμένη ανάλυση κόστους – ωφέλειας 
και εκτίμηση του χρηματοδοτικού κενού 
το οποίο θα πρέπει να καλυφθεί. Δεν στα-
ματάμε όμως εκεί. Προωθούμε την βελτι-
στοποίηση του ακτοπλοϊκού δικτύου με 
τη δημιουργία χρονοθυρίδων, τα λεγό-
μενα slots, σε λιμένες μεγάλης επιβατικής 
κίνησης, ώστε να υπάρξει ασφαλής επιβί-
βαση και μετεπιβίβαση των επιβατών στο 
ακτοπλοϊκό δίκτυο. Το Φθινόπωρο θα γί-
νει η προκήρυξη της ηλεκτρονικής πλατ-
φόρμας των χρονοθυρίδων.  

Επίσης, ελπίζω μέσα στον Σεπτέμβριο, 
θα έχω στα χέρια μου την μελέτη για την 
ηλεκτροδότηση ελλιμενισμένων πλοίων 
στους λιμένες. Αφορά στη χαρτογράφηση 
των ελληνικών λιμένων εν όψει της υπο-
χρεωτικής ηλεκτροδότησης ελλιμενισμέ-
νων πλοίων. Η μελέτη αυτή, αποτυπώ-
νει το ευρωπαϊκό πλαίσιο και τις βασικές 
υποχρεώσεις ηλεκτροδότησης πλοίων. 
Επίσης, θα παρουσιάζει τους υπό μελέτη 
λιμένες, την υφιστάμενη κατάσταση, έναν

«Το ζήτημα των υψηλών τιμών στα ακτοπλοϊκά εισιτήρια είναι ζήτημα που απασχολεί συνολικά την κυβέρνηση.  
Η ακρίβεια και ο πληθωρισμός έχουν πολλές αιτίες, οι περισσότερες έχουν διεθνή χαρακτήρα. Χρησιμοποιούμε  
κάθε μέσο που έχουμε στη διάθεσή μας για την ανακούφιση της ελληνικής κοινωνίας».

ΧρΗΣΤΟΣ ΣΤΥΛιΑνιδΗΣ, ΥΠΟΥΡγΟΣ ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ ΚΑΙ ΝΗΣΙωΤΙΚΗΣ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

Τα μέτρα για την μείωση των ναύλων

❝ 
Είναι γεγονός ότι οι τιμές σε συμβατικές γραμμές,  
καταγράφουν ακόμα και μειώσεις στις τιμές, σχετικά  

με τις περυσινές. Οι σημαντικές αυξήσεις, αφορούν τα ταχύπλοα  
και αυτά κυρίως για τις συνδέσεις μεταξύ νησιωτικών λιμένων

❝ 
Είμαι αισιόδοξος ότι τα κομβικά για την νησιωτική ανάπτυξη 
-και όχι μόνο- λιμάνια μας θα μπορέσουν να ανταποκριθούν 

στις νέες προκλήσεις της πράσινης μετάβασης και της ασφάλειας

Ακτή Μιαούλη
●  ΑΥΓΟΥΣΤΟΣ 2024

Ακτή Μιαούλη
ΑΥΓΟΥΣΤΟΣ 2024 ●  

Το θέμα της 
ακρίβειας 
των τιμών των 
ακτοπλοϊκών 
εισιτηρίων δεν 
είναι προφανώς 
καινούργιο και 
αφορά κυρίως 
στις απελευθε-
ρωμένες 
συνδέσεις



αρχικό προσδιορισμό θέσεων ηλεκτροδό-
τησης πλοίων ανά λιμένα, την εκτίμηση 
του κόστους υποδομών αλλά και του κό 
στους οφέλους και τέλος, την κατηγοριο-
ποίηση – προτεραιοποίηση λιμένων για 
εφαρμογή ηλεκτροδότησης. Με βάση 
αυτά, όπως έχουμε δεσμευτεί και στο Our 
Oceans Conference, μέχρι το 2030 του-
λάχιστον 12 ελληνικά λιμάνια θα έχουν 
εξοπλιστεί με υπηρεσίες ηλεκτροδότησης 
πλοίων (cold ironing). Την ίδια στιγμή, 
έχουμε συγκροτήσει ομάδα εργασίας για 
την αποτύπωση των όρων και των προ-
ϋποθέσεων δημιουργίας εγκαταστάσεων 
στη ξηρά για την ηλεκτροφόρτιση των 
πλοίων. Με κοινή απόφαση του Υπουρ-
γού Ναυτιλίας και του Υπουργού Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας και της Υφυπουργού 
Περιβάλλοντος και Ενέργειας συγκρο-
τήθηκε κοινή ομάδα έργου με σκοπό να 
εξετάσει τις προϋποθέσεις εφαρμογής 
της ηλεκτροκίνησης στα πλοία με ορίζο-
ντα ολοκλήρωσης το τέλος του έτους. Όλα 
αυτά σκιαγραφούν την επόμενη μέρα των 
λιμένων της χώρας μας. 

Προτεραιότητα μας όμως είναι και οι 
άμεσες ανάγκες. Γιατί υπάρχουν υπαρ-
κτά προβλήματα που αναζητούν λύσεις 
τώρα. Μέσα στο Τομεακό Πρόγραμμα 
«Μεταφορές» ΕΣΠΑ 2021-2027 περιλαμ-
βάνεται δράση που αφορά στην «Ανά-
πτυξη νησιωτικών λιμενικών υποδομών» 
ακριβώς για να αντιμετωπίσουμε τις πιο 
άμεσες ανάγκες. Η δράση αφορά κρίσι-
μες παρεμβάσεις σε πάνω από 30 λιμένες 
(εκτός του Διευρωπαϊκού Δικτύου Μετα-
φορών), από τα Διαπόντια Νησιά έως το 
Καστελόριζο και από τη Γαύδο έως τη Σα-

μοθράκη, προϋπολογισμού περίπου 200 
εκ. ευρώ. Οι παρεμβάσεις συνδέονται με 
την ακτοπλοΐα και στοχεύουν στην ανα-
βάθμιση της ασφάλειας και της ποιότη-
τας των σχετικών λιμενικών υπηρεσιών, 
ενώ παράλληλα από το ίδιο πρόγραμμα, 
έχουν εξασφαλιστεί 22 εκ. ευρώ για την 
προσαρμογή των υπόχρεων λιμένων στο 
διεθνή κώδικα ISPS, καθώς και 25 εκ. 
ευρώ για την υλοποίηση του Συστήμα-
τος Εισόδου-Εξόδου στα θαλάσσια Συ-
νοριακά Σημεία Διέλευσης  (Schengen). 
Τέλος, από το Ταμείο Ανάκαμψης χρημα-
τοδοτούνται έργα 88 εκ. ευρώ σε περιο-
χές με αυξημένη τουριστική δραστηριό-
τητα, με στόχευση σε ασφαλείς λιμενικές 
εγκαταστάσεις και περιοχές αναπλάσεων. 
Προσπαθούμε μέσα από ολιστικούς σχε-
διασμούς στρατηγικής σημασίας, τα λιμά-
νια μας, οι πύλες των νησιών μας, να γί-
νουν το πιο παραγωγικό και αναπτυξιακό 
κοινωνικό δόρυ της νησιωτικής και εθνι-
κής μας πολιτικής. 

- Στο πλαίσιο των Ποσειδωνίων παρου-
σιάσατε το ψηφιακό νηολόγιο. Ποιοι 
είναι οι στόχοι σας με αυτό το εργαλείο;

Όπως γνωρίζετε, αυτό ήταν ένα πάγιο 
και δίκαιο αίτημα της ελληνικής ναυτιλι-
ακής κοινότητας, στο οποίο αυτή η κυβέρ-
νηση ανταποκρίθηκε με πράξεις. Και ήταν 
ένα καθοριστικό πρώτο βήμα υλοποίησης 
του στόχου για συνολικό ψηφιακό μετα-
σχηματισμό των ναυτιλιακών υπηρεσιών 
που θα οδηγήσει στη μείωση της γραφειο-
κρατίας και την ενδυνάμωση της ελκυστι-
κότητας και ανταγωνιστικότητας της ελ-
ληνικής σημαίας. 

Το ελληνικό νηολόγιο έχει εισέλθει 
πλέον σε μια νέα εποχή, αντίστοιχη της 
δυναμικής του ελληνικού στόλου, αντα-
ποκρινόμενο στις ανάγκες και τις απαιτή-
σεις του σήμερα. Οι ναυτιλιακές εταιρείες 
μπορούν να υποβάλλουν τις αιτήσεις 
τους από οπουδήποτε στον κόσμο, όλο το 
24ωρο. Εύκολα και ψηφιακά. Η νέα πλατ-
φόρμα απλοποιεί και επιταχύνει τις δια-
δικασίες νηολόγησης, καταργεί περιττή 
γραφειοκρατία, ενώ η αυτόματη ψηφι-
ακή έκδοση του Εγγράφου Εθνικότητας 
των ποντοπόρων πλοίων θα εκσυγχρονί-
σει μία καίρια διαδικασία της ελληνικής 
σημαίας.

Η ανάπτυξη της εφαρμογής πραγμα-
τοποιήθηκε με τη σύμπραξη των Υπουρ-
γείων Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτι-
κής και Ψηφιακής Διακυβέρνησης, με την 
καθοριστική συμβολή της Ένωσης Ελλή-
νων Εφοπλιστών και τη συνεργασία του 
Ναυτικού Απομαχικού Ταμείου (ΝΑΤ) 
τους οποίους και ευχαριστώ θερμά για 
την παραγωγική συνεργασία. Στόχος μας 

η προσέλκυση πλοίων στο ελληνικό νηο-
λόγιο και η στήριξη της εθνικής οικονο-
μίας μέσα από τη θάλασσα στην οποία οι 
Έλληνες είναι πρωταγωνιστές.  Θέλουμε η 
ελληνική σημαία να κυματίζει σε περισ-
σότερα πλοία και εκεί στοχεύουν όλες οι 
ενέργειας μας. 

- Η χρηματοδότηση προς μία «πρά-
σινη» ναυτιλία είναι ζητούμενο και 
πρόκληση ταυτοχρόνως. Ειδικά σε ότι 
αφορά στην ακτοπλοΐα. Οι πόροι είναι 
μείζονος σημασίας. Ποιες κινήσεις 
έχουν γίνει;

Η αναβάθμιση και ανανέωση του ακτο-
πλοϊκού στόλου είναι μια από τις προτε-
ραιότητες του Υπουργείου μας. Και ταυτό-
χρονα μια μεγάλη πρόκληση. Δουλεύουμε 
συλλογικά με όλους τους εμπλεκόμενους 
για να βρούμε ρεαλιστικές λύσεις και πρα-
κτικές. 

Στο Τομεακό Πρόγραμμα «Μεταφο-
ρές 2021-2027» περιλαμβάνεται η δράση 
που αφορά στη «βελτίωση προσβασι-
μότητας των νησιών με ανάπτυξη συ-
στήματος θαλάσσιων συγκοινωνιών». Η 
δράση περιλαμβάνει την ενίσχυση ακτο-
πλοϊκών συνδέσεων δημόσιας υπηρεσίας 
με την χρήση πλοίων που δεν χρησιμο-
ποιούν ορυκτά καύσιμα για την πρόωσή 
τους, ώστε να επιτευχθούν κατάλληλες 
διανησιωτικές θαλάσσιες συνδέσεις με-
ταξύ λιμένων / νησιωτικών προορισμών 
σε ικανό αριθμό νησιών τα οποία λόγω 
της γεωγραφικής τους θέσης παρουσιά-
ζουν χαμηλό δείκτη προσβασιμότητας. 
Έμφαση δίνεται στις συνδέσεις των μι-
κρών και απομακρυσμένων νησιών με 
άρση της διπλής απομόνωσης. Ο σχετι-
κός προϋπολογισμός που έχει προβλεφθεί 
είναι 80 εκατομμύρια από το Ευρωπαϊκό 
Ταμείο Περιφερειακής Ανάπτυξης. Εμείς 
όμως ενεργούμε ώστε να επεκταθεί έως 
τα 360 εκατομμύρια ευρώ, ενώ αναζητού-
νται πόροι και από άλλα Ταμεία.

Η στόχευση αυτή έγινε λαμβάνοντας 
υπόψη ότι η ηλικία του σημερινού ακτο-
πλοϊκού στόλου είναι ιδιαίτερα παλιά (25-

30 ετών κατά μέσο όρο). Αυτό ελλοχεύει 
τον κίνδυνο η ακτοπλοΐα μας να μείνει 
πίσω ως προς τη χρήση τεχνολογιών μη 
ορυκτών καυσίμων και με απόκλιση από 
τους κανόνες της Πολιτικής Συνοχής και 
τις πολιτικές της ΕΕ  (fit55). Για το σκοπό 
αυτό, το Υπουργείο αποφάσισε να προ-
βεί σε ολοκληρωμένη μελέτη για τη διε-
ρεύνηση της σκοπιμότητας χρήσης μη 
ορυκτών καυσίμων σε γραμμές δημόσιου 
συμφέροντος με πολυετείς συμβάσεις και 

με τη σύμπραξη ιδιωτικού και δημόσιου 
τομέα, του γνωστού ΣΔΙΤ. Ήδη έχει προ-
κηρυχθεί μελέτη σε συνεργασία με την 
Ευρωπαϊκή Τράπεζα Ανασυγκρότησης.

Η ελληνική ακτοπλοϊκή αγορά είναι μια 
ιδιαίτερη αγορά, μοναδική στον ευρωπα-
ϊκό χώρο, με πολλές απαιτήσεις, που αυ-
ξάνονται λόγω και των επιπτώσεων της 
κλιματικής κρίσης. Γι αυτό και εξασφα-
λίσαμε μετά από πολλές συναντήσεις και 
συζητήσεις σε ευρωπαϊκό επίπεδο τη δυ-
νατότητα η Ελλάδα να μπορεί να αξιοποι-
ήσει και το Ταμείο Δίκαιης Μετάβασης 
(Just Transition Fund). Είναι σημαντικό 
ότι το «πρασίνισμα» της ελληνικής ακτο-
πλοΐας συζητείται σε ευρωπαϊκό επίπεδο, 
στο πλαίσιο μιας σύνθετης αγοράς και της 
ανάγκης ώριμων και ρεαλιστικών λύσεων. 
Όλοι μαζί, από κοινού, σχεδιάζουμε το αύ-
ριο της ελληνικής ακτοπλοΐας, το οποίο θα 
είναι προσαρμοσμένο στις νέες περιβαλ-
λοντικές απαιτήσεις.

- Ανακοινώσατε ότι το 2024 και το 2025 
θα είναι «έτη ναυτικής εκπαίδευσης». 
Πού βρισκόμαστε αυτή τη στιγμή;

Είναι μία από τις μεγαλύτερες και πιο 
σημαντικές προκλήσεις που έχει να δι-
αχειριστεί η ελληνική πολιτεία. Οι νέες 
απαιτήσεις στην ανανέωση των εκπαι-
δευτικών προγραμμάτων, οι ελλείψεις κα-
τηρτισμένου προσωπικού, ο προσδιορι-
σμός των νέων αναγκών και δεξιοτήτων 
είναι θέματα που μας απασχολούν καθη-
μερινά. 

Η δική μου δέσμευση από την πρώτη 
στιγμή που ανέλαβα Υπουργός Ναυτιλίας 
και Νησιωτικής Πολιτικής ήταν και πα-
ραμένει η αναβάθμιση της ναυτικής εκ-
παίδευσης. Μου έκανε εντύπωση, ότι σε 
κάθε συνάντηση που είχα με ευρωπαίους 
ομολόγους μου και συναδέλφους τρίτων 

χωρών ή με εκπροσώπους σημαντικών 
φορέων η συζήτηση στρεφόταν γύρω από 
το μεγάλο πρόβλημα της έλλειψης εξειδι-
κευμένων ναυτικών και στις νέες ανάγκες 
που δημιουργούνται στην εκπαίδευση 
και μετεκπαίδευση χιλιάδων ναυτικών. 
Ειδικά υπό της πράσινης και ψηφιακής 
μετάβασης της ναυτιλίας. 

Όπως έχω ξαναπεί το ζήτημα αυτό δεν 
είναι θέμα ελληνικό. Ούτε καν ευρωπαϊκό. 
Είναι παγκόσμιο θέμα. 

Γι’ αυτό ανακηρύξαμε, το 2024 και το 
2025 έτη ναυτικής εκπαίδευσης, ώστε να 
δοθεί ο αναγκαίος χρόνος να συζητηθούν 
όλα τα θέματα και να γίνει κατανοητή η 
πολυπλοκότητα και ο πολύπλευρος χαρα-
κτήρας των πρωτοβουλιών που πρέπει να 
πάρουμε. Μαζί με όλους τους θεσμικούς 
εταίρους, ανοίξαμε έναν ουσιαστικό διά-
λογο για πρώτη φορά σε τέτοια έκταση και 
βάθος με σύγχρονα στοιχεία και δεδομένα 
στο τραπέζι. Στόχος όλων μας να βρεθεί 
ένας κοινός οδικός χάρτης ενεργειών. Αυ-
τός ο διάλογος συνεχίζεται.

Παράλληλα, προωθούμε την ολιστική 
αναβάθμιση των σπουδών των Ακαδη-
μιών Εμπορικού Ναυτικού με σύγχρονες 
υποδομές και ψηφιακή και τεχνολογική 
αναβάθμιση. Συζητάμε την σύμπραξη δη-
μόσιου και ιδιωτικού τομέα και σε στενή 
συνεργασία με κοινωνικούς και βιομη-
χανικούς εταίρους της ναυτιλίας, σχεδι-
άζουμε μια ευρεία εκστρατεία προσέλκυ-
σης νέων ναυτικών για μια καριέρα στη 
θάλασσα με πολλαπλά ωφελήματα σε 
έναν από τους πιο νευραλγικούς και συ-
ναρπαστικούς κλάδους της οικονομίας. 

Οι ανάγκες είναι όντως μεγάλες και πι-
εστικές. Χρειάζεται, όμως,  ένας σταθερός 
σχεδιασμός με στιβαρές αποφάσεις, και 
σίγουρα όχι στη λογική του ελάχιστου κοι-
νού παρανομαστή. 

Συνέχεια από την προηγούμενη

❝ 
Η αναβάθμιση και ανανέωση 
του ακτοπλοϊκού στόλου  

είναι μια από τις προτεραιότητες του  
Υπουργείου μας. Και ταυτόχρονα  
μια μεγάλη πρόκληση

❝ 
Προωθούμε την ολιστική  
αναβάθμιση των σπουδών  

των Ακαδημιών Εμπορικού Ναυτικού  
με σύγχρονες υποδομές και ψηφιακή  
και τεχνολογική αναβάθμιση
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Ο
ι διαδικασίες λειτουργίας και 
οι όροι χρήσης της νέας ηλε-
κτρονικής εφαρμογής που θα 
συμβάλλει στον ψηφιακό με-
τασχηματισμό του Υπουργείου 

Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, 
προβλέπονται στο πλαίσιο της Κοινής 
Υπουργικής Απόφασης των Υπουργών 
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής 
Χρήστου Στυλιανίδη, Εθνικής Οικονομίας 
και Οικονομικών Κωστή Χατζηδάκη και 
Ψηφιακής Διακυβέρνησης Δημήτρη Πα-
παστεργίου (ΦΕΚ Β΄ 3798/ 1.7.2024, δι-
ορθ. σφαλμ. Β΄ 4050/10.7.2024).

Το Υπουργείο Ναυτιλίας και Νησιω-
τικής Πολιτικής, έχοντας θέσει φέτος σε 
παραγωγική λειτουργία την ηλεκτρονική 
εφαρμογή “e-CharterPermission” – το 
πρώτο ψηφιακό εργαλείο που αφορά αμι-
γώς στη δραστηριοποίηση των επαγγελ-
ματικών πλοίων αναψυχής στη χώρα – 
προχώρησε στην ανάληψη και υλοποίηση 
της δεύτερης νομοθετικής πρωτοβουλίας.

Η Κ.Υ.Α. εκδόθηκε προς τον σκοπό επί-
τευξης, όχι μόνο της ψηφιοποίησης αλλά 
και της απλούστευσης και του εκσυγχρο-
νισμού των διαδικασιών που προβλέπεται 

να διευθετούνται μέσω της εφαρμογής, 
προσφέροντας τη δυνατότητα της ομαλής 
μετάβασης από το έντυπο ναυλοσύμφωνο 
και την υποχρεωτικότητα για φυσική πα-
ρουσία στις Αρχές στον, σταδιακά, πλήρη 
ψηφιακό μετασχηματισμό τους.

Ειδικότερα, η εφαρμογή προβλέπει, εν-
δεικτικά, τα κάτωθι:

■ Να διαλειτουργεί, κατ’ αρχήν, με έξι 
πληροφοριακά συστήματα του Δημοσίου.

■ Αυτοματοποίηση της διαδικασίας 
υπολογισμού της διάρκειας ναύλωσης, 
η οποία μέχρι σήμερα υλοποιείται μέσω 
μιας εξαιρετικά σύνθετης γραφειοκρατι-
κής διαδικασίας.

■ Ψηφιοποίηση – απλούστευση των 
διαδικασιών υποβολής στις αρμόδιες 
ελεγκτικές αρχές του Υ.ΝΑ.Ν.Π., του 
ΥΠ.ΕΘ.Ο.Ο. και της Α.Α.Δ.Ε. των απαι-
τούμενων στοιχείων (i) του ναυλοσυμφώ-
νου ή (ii) της ιδιοχρησιμοποίησης πλοίου 
ή (iii) της εκτέλεσης μεμονωμένων κινή-
σεων πλοίου κενού επιβατών.

■ Κατάργηση υποχρέωσης υποβολής 
στις Λιμενικές Αρχές, με φυσική παρου-
σία του ενδιαφερόμενου, των ναυλο-

συμφώνων, για τον έλεγχο και τη θεώ-
ρησή τους και της γνωστοποίησης, προς 
έγκριση, των κινήσεων της ιδιοχρησιμο-
ποίησης του πλοίου ή των “empty runs”, 
ανά ταξίδι.

■ Ψηφιοποίηση της κατάστασης των 
επιβαινόντων και ψηφιακή τήρηση των 
απαιτούμενων στοιχείων.

■ Επιβεβαίωση, από τις Λιμενικές Αρ-
χές, της λήψης άδειας απόπλου μέσω της 
εφαρμογής.

■ Εκσυγχρονισμός του προτύπου του 
έντυπου ναυλοσυμφώνου, το οποίο θα τη-
ρείται μεταβατικά, παράλληλα με το ψηφι-
ακό.

Η εφαρμογή αποτελεί τον “προπομπό” 
για την σύναψη σύμβασης ολικής ναύλω-
σης, πλήρως, με ψηφιακό τρόπο.

Η έναρξη ισχύος ταυτίζεται με την 
έναρξη της παραγωγικής λειτουργίας της 
εφαρμογής, δεδομένης της εν εξελίξει θε-
ρινής περιόδου. 

Για την διαμόρφωση του τελικού σχε-
δίου της Κ.Υ.Α. προηγήθηκε διαβούλευση 
με τα συναρμόδια Υπουργεία, το Ναυτικό 
Επιμελητήριο της Ελλάδος και τους ενδι-
αφερόμενους Φορείς.

Με στόχο την ψηφιοποίηση και 
τον εκσυγχρονισμό των διαδικασιών για 
την ψηφιοποίηση της διαδικασίας υποβολής 
του ναυλοσυμφώνου στις αρμόδιες ελεγκτικές 
Αρχές και των λοιπών διαδικασιών που 
εμπίπτουν στον κύκλο της εκμετάλλευσης 
επαγγελματικών πλοίων αναψυχής στην 
Ελλάδα, θεσπίζεται η ηλεκτρονική εφαρμογή 
“e - Ναυλοσύμφωνο”, με διευρυμένο πεδίο 
εφαρμογής περίπου 7.500 επαγγελματικά 
πλοία αναψυχής.

Θεσπίζεται το “e - Ναυλοσύμφωνο”

Το μοναδικό 
ψηφιακό 
εργαλείο 
ελέγχου και 
καταγραφής, 
σε πραγματικό 
χρόνο, της 
δραστηριότητας 
των πλοίων του 
“e – Μητρώου 
Πλοίων”

διαθέσιμη μέσω του Gov.gr Wallet είναι η Άδεια Χειρι-
στή Ταχύπλοου Σκάφους. Σύμφωνα με Κοινή Υπουρ-

γική Απόφαση των Υπουργών Ψηφιακής Διακυβέρνησης, 
Δημήτρη παπαστεργίου και Ναυτιλίας και Νησιωτικής 
πολιτικής, Χρήστου Στυλιανίδη και του Υφυπουργού 
Εθνικής Οικονομίας και Οικονομικών, Αθανάσιου πετρα-
λιά (ΦΕΚ Β’ 3658/26.06.2024) οι κάτοχοι άδειας χειριστή 
ταχύπλοου σκάφους μπορούν να εκδώσουν γρήγορα και 
απλά τη νέα ψηφιακή άδεια στο κινητό τους και να την 
επιδεικνύουν όπου απαιτείται.

Ο σχεδιασμός και η ανάπτυξη της υπηρεσίας έγινε από 
το λιμενικό Σώμα - Ελληνική Ακτοφυλακή, τη Γενική 
Γραμματεία πληροφοριακών Συστημάτων και Ψηφιακής 
Διακυβέρνησης και το Εθνικό Δίκτυο Υποδομών Τεχνο-
λογίας και Έρευνας (ΕΔΥΤΕ ΑΕ – GRNET) του Υπουρ-

γείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης. Τα στοιχεία των αδειών 
αντλούνται μέσω του Κέντρου Διαλειτουργικότητας της 
Γενικής Γραμματείας πληροφοριακών Συστημάτων και 
Ψηφιακής Διακυβέρνησης.

Οι πολίτες μπορούν να εγκαθιστούν την εφαρμογή Gov.
gr Wallet απευθείας στο κινητό τους τηλέφωνο μέσω του 
App Store ή του Google play, καθώς και μέσω του wallet.
gov.gr. Η Άδεια Χειριστή Ταχύπλοου σκάφους αποτελεί το 
ένατο έγγραφο που εντάσσεται στο Gov.gr Wallet. Υπεν-
θυμίζεται ότι είναι ήδη διαθέσιμα τα εξής έγγραφα: το 
Δελτίο Αστυνομικής Ταυτότητας, το Δίπλωμα Οδήγησης, 
η Ψηφιακή Κάρτα Αναπηρίας, η Ψηφιακή Κάρτα Ανεργίας 
(ΔΥπΑ), το Σήμα Δακτυλίου για ελεύθερη πρόσβαση στον 
δακτύλιο της Αθήνας, τα στοιχεία οχήματος (MyAuto), η 
Ακαδημαϊκή Ταυτότητα και η Ασφαλιστική Ικανότητα.
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Τ
ο ΤΑΙΠΕΔ διατηρεί το 33% του 
μετοχικού κεφαλαίου του Οργα-
νισμού Λιμένα ως μέτοχος, ενώ 
και ως Αρχή Σχεδιασμού Λιμέ-
νων, θα συνεργαστεί με το νέο 

επενδυτή, προκειμένου το λιμάνι να αξι-
οποιηθεί προς όφελος της ανάπτυξης της 
Κρήτης και συνολικά της εθνικής οικονο-
μίας. Υπό την διαχείριση του κεντρικού 
λιμένα βρίσκεται ο σταθμός κρουαζιέρας 
ακτοπλοΐας φορτοεκφόρτωσης γενικού 
και χύδην φορτίου, διακίνησης εμπο-
ρευματοκιβωτίων και διοίκησης θα είναι 
στον ιδιώτη επενδυτή.  

Σε Λιμενικό Ταμείο που θα δημιουργη-
θεί θα περιέλθουν ο Ενετικός Λιμένας του 
Δήμου Ηρακλείου, ο λιμένας των Λινοπε-
ραμάτων του Δήμου Μαλεβιζίου, τα αλι-
ευτικά καταφύγια ‘Αρβης και Καστρίου 
του Δήμου Βιάννου, και Λούτρας του Δή-
μου Γόρτυνας αλλά και οι εξωμετρικές ζώ-
νες Β («Θεατρικός Σταθμός»), Γ («ΚΤΕΛ») 
και Δ («Λιμενικό Περίπτερο»).Επίσης πε-
ριλαμβάνονται οι εγκαταστάσεις πετρε-
λαιοειδών και το εργοστάσιο της ΔΕΗ.

Αναφορικά με το θέμα των ανταποδοτι-
κών λιμενικών τελών ο νέος επενδυτής θα 
μπορεί να επιβάλλει και να εισπράττει για 
θέματα υποδομών και υπηρεσιών αλλά 
πάντα με τις αρχές της αντικειμενικότη-
τας και της μη διάκρισης. Σχετικά με την 
παροχή υπηρεσιών επιβατηγών οχηματα-
γωγών πλοίων εσωτερικών γραμμών τα 
τέλη λιμενικών υπηρεσιών θα μπορούν 
να αυξηθούν μόνο με έγγραφη συγκατά-
θεση του αρμόδιου κυβερνητικού φορέα. 
Τα τέλη για οποιαδήποτε λόγο θα μπο-
ρούν να αναθεωρηθούν μόνο μία φορά 
ετησίως κατόπιν έγγραφης ειδοποίησης 
του κυβερνητικού φορέα και μέχρι ποσο-
στού που θα ισούται με την ποσοστιαία 
μεταβολή (αύξηση) του δείκτη τιμών κα-
ταναλωτή του μήνα αναπροσαρμογής η 
τον αντίστοιχο μήνα του προηγούμενου 
έτους.

Επίσης, το ποσοστό της αύξησης δεν θα 
πρέπει υπερβαίνει το 3% σε σχέση με τα 

αντίστοιχα τέλη που ίσχυαν προηγουμέ-
νως όπου αναπροσαρμόζονται με βάση 
τον τιμάριθμο.

Τυχόν βεβαιωμένα ή καταλογισθέντα 
σε βάρος της Ο.Λ.Η. ΑΕ ποσά για ανταπο-
δοτικά τέλη ή φόρο ηλεκτροδοτούμενων 
εκτάσεων ή ανταποδοτικά τέλη καθαριό-
τητας πριν από την ημερομηνία έναρξης 
ισχύος της Σύμβασης Παραχώρησης, βα-
ρύνουν το Ελληνικό Δημόσιο.

Το ελληνικό δημόσιο συνάπτει την πα-
ραχώρηση που παρέχεται μέσω σύμβα-
σης στο νέο επενδυτή έναντι ετήσιου 
ανταλλάγματος που σε σχέση με οποιαδή-
ποτε χρονική περίοδο θα είναι 3,5% των 
ετήσιων συνδυασμένων πωλήσεων του 
Οργανισμού Λιμένα Ηρακλείου ΑΕ.

Οι συνδυασμένες πωλήσεις περιλαμ-
βάνουν τα ενοποιημένα έσοδα του ΟΛΗ 
και το αριθμητικό άθροισμα των ακαθάρι-
στων εσόδων με κάθε πρόσωπο που έχει 
συμφωνηθεί υποπαραχώρηση για την 
παροχή υπηρεσιών.

Προβλέπεται επίσης η καταβολή στο 
Δημόσιο πρόσθετου ανταλλάγματος πα-
ραχώρησης, ίσου με ποσοστό 40% επί 
οποιωνδήποτε περιοδικών ταμειακών 
ροών σε σχέση με το Έτος Αύξησης εάν 
στη λήξη του ο Δείκτης Εσωτερικής Από-
δοσης του Προτιμητέου Επενδυτή υπερ-
βεί το 20%.

Σημαντική ανάπτυξη  
για την Κρήτη

Ο υφυπουργός Ναυτιλίας και Νησιω-
τικής Πολιτικής, Στέφανος Γκίκας, τόνισε 
ότι με την παραχώρηση του 67% των με-
τοχών στον ιδιώτη επενδυτή ο Λιμένας 
Ηρακλείου, μαζί με την κατασκευή του 
οδικού άξονα ΒΟΑΚ και με το νέο αερο-
δρόμιο στο Καστέλι θα είναι στοιχεία ση-
μαντικής ανάπτυξης για όλη την Κρήτη.

Ο κ. Γκίκας, τόνισε ότι από το 2021 το 
ΤΑΙΠΕΔ ενέκρινε την πρόταση για την 
πώληση του 67% των μετοχών του Ορ-
γανισμού Λιμένος Ηρακλείου μέσω δι-
εθνούς διαγωνιστικής διαδικασίας 

σύμφωνα με τα προβλεπόμενα. Προεξάρ-
χουσα θέση είχε ο προσυμβατικός έλεγ-
χος του Ελεγκτικού Συνεδρίου, το οποίο 
απεφάνθη υπέρ της νομιμότητας της δι-
αδικασίας κι έτσι το ΤΑΙΠΕΔ προχώρησε 
στη σύμβαση αγοραπωλησίας μετοχών 
με τον προτιμώμενο επενδυτή. Πρόκειται 
για την εταιρεία GRIMALDI και Μινωι-
κές Γραμμές Ανώνυμη Ναυτιλιακή.

«Η εταιρεία αυτή μέσω της δραστηριο-
ποίησής της από την εξαγορά των μινω-
ικών γραμμών είναι γνωστή στην πόλη 
του Ηρακλείου και όσο και αν αρκετοί 
από την Αντιπολίτευση εκφράζουν επιφυ-
λάξεις για τη συγκέντρωση στην ίδια εται-
ρεία των δύο αυτών ιδιοτήτων – τόσο δη-
λαδή της διαχειρίστριας του Λιμένος όσο 
και της εκμετάλλευσης βασικών ακτο-
πλοϊκών συνδέσεων – αποδεικνύεται ότι 
υπάρχουν οφέλη αυτής της σύμπτωσης, 
που δεν προέκυψε από κάποιον μυστικό 
ή προνομιακό τρόπο, αλλά κατόπιν δια-
γωνιστικής διαδικασίας με την έγκριση 
όλων των αρμοδίων οργάνων και της Επι-
τροπής Ανταγωνισμού.

Η προσφορά του συγκεκριμένου επεν-
δυτή ήταν η καλύτερη και για λόγους προ-
άσπισης του δημοσίου συμφέροντος και 
μόνο, επελέγη αυτή κι όχι κάποια άλλη 
προσφορά. Άλλωστε, οι προσφορές είναι 
συγκεκριμένες και προκύπτουν από τους 
ειδικούς κανόνες της αγοράς και τις δι-
κές της αποτιμήσεις. Και από τις κατατε-
θείσες και μόνο προσφορές, επιλέγεται η 
πλέον συμφέρουσα. Οτιδήποτε άλλο πα-
ραμένει στη σφαίρα του φανταστικού και 
δεν μπορεί να αξιολογηθεί», τόνισε ο αρ-
μόδιος υφυπουργός.

Επιπλέον, ανέφερε ότι με τις συμβάσεις 
αυτές δεν υπάρχει καμία παραχώρηση 
κυριότητας, «οπότε, όπου ακούγονται αυ-
τές οι κραυγές, οι υπερβολές περί ξεπου-
λήματος ή παραχώρησης γης ή κυριαρ-
χικών μας δικαιωμάτων είναι ψευδείς», 
προσέθεσε και αναφέρθηκε στην συγκε-
κριμένη παραχώρηση που αφορά μόνον 
την παραχώρηση χρήσης και εκμετάλλευ-

σης για συγκεκριμένο χρονικό διάστημα, 
σαράντα χρόνων, συγκεκριμένων και απο-
κλειστικά προσδιορισμένων εκτάσεων και 
εγκαταστάσεων του Οργανισμού Λιμένος 
Ηρακλείου.

«Στο νέο Οργανισμό Λιμένος Ηρα-
κλείου, που το 67% των μετοχών ανή-
κει στον ιδιώτη και το 33% παραμένει 
στο Δημόσιο, παραχωρείται συγκεκρι-
μένη περιοχή παραχώρησης, ευρισκό-
μενη εντός της χερσαίας ζώνης του Λι-
μένα, όπως περιοριστικά περιγράφεται 
στη σύμβαση. Στην περιγραφόμενη περι-
οχή, ο Οργανισμός Λιμένος Ηρακλείου θα 
έχει δικαίωμα κατοχής, χρήσης, διαχείρι-
σης, αλλά και συντήρησης, βελτίωσης και 
εκμετάλλευσης των στοιχείων της παρα-
χώρησης και πραγματοποίησης έργων.

Για όλα τα τελευταία, με τις ειδικές εγ-
γυήσεις της σύμβασης, το ενδιαφέρον 
του Δημοσίου και το όφελος που προκύ-
πτει είναι προφανές, αφού οι απαιτούμε-
νες επενδύσεις για την ως άνω συνεχή 
συντήρηση και βελτίωση των υποδομών 
ενός λιμένα αυτού του μεγέθους και μά-
λιστα με έντονη δραστηριοποίηση τόσο 
εμπορική όσο και στον τομέα της κρου-
αζιέρας, θα ήταν πολύ δύσκολη να γίνει 
από το κράτος, για να μην πω αδύνατη», 
σημείωσε ο κ. Γκίκας και προσέθεσε πως 
το ελληνικό δημόσιο, εξακολουθεί να επι-
βλέπει το σύνολο των δραστηριοτήτων 
εντός του Λιμένα Ηρακλείου, καθώς και 
της χερσαίας και της θαλάσσιας ζώνης 
αυτού.

Το 85% των εσόδων  
στο δήμο Ηρακλείου

Στο σημείο αυτό, ο κ. Γκίκας, έφερε νο-
μοτεχνική βελτίωση με βάση την οποία 
το 85% από τα συνολικά έσοδα του Δη-
μοσίου θα αποδίδεται στον Δήμο Ηρα-
κλείου. «Δεν είναι καθόλου ευκαταφρό-
νητο ποσό. Θα ξεπεράσει, κατά την άποψή 
μας, τις 300.000 με 350.0000 ευρώ. Υπάρ-
χουν άλλωστε τα παραδείγματα της Θεσ-
σαλονίκης και του Πειραιά», τόνισε σχε-

τικώς. Ακόμη, απέναντι στην κριτική 
περί «ευτελούς τιμήματος», είπε πως εί-
ναι “ανεδαφική”, αφού το τίμημα αυτό εί-
ναι πολλαπλάσιο της αντίστοιχης αποτί-
μησης με βάση δείκτες, όπως το EBITDA, 
που αφορά στα κέρδη μιας επιχείρησης 
πριν αφαιρεθούν τόκοι, φόροι και από-
σβεση.

Οι οικονομικοί αναλυτές είπαν ότι τα 80 
εκατομμύρια ευρώ είναι 31 φορές περισ-
σότερα από αυτά που οι δείκτες αυτοί ζη-
τούν, όπως επίσης ότι εάν πηγαίναμε με 
αντίστοιχους λιμένες σε αντίστοιχα εγχει-
ρήματα, δεν θα έπαιρνε το Δημόσιο πάνω 
από 30 εκατομμύρια. Αναφορικώς με την 
κριτική ότι δεν υπάρχει masterplan, το 
διέψευσε λέγοντας ότι ο ΟΛΗ έχει ένα 
masterplan, το οποίο, προβλέπει μέχρι το 
2030 να έχει τις εγκαταστάσεις ηλεκτρο-
φόρτισης πλοίων, επένδυση που θα ανέλ-
θει σε 25 εκατομμύρια ευρώ.

Επίσης, μέσα σε εννέα μήνες από την 
Κύρωση της Σύμβασης, ο επενδυτής οφεί-
λει να παρουσιάσει το αναθεωρημένο 
masterplan για το Λιμάνι του Ηρακλείου, 
το οποίο θα περάσει από έλεγχο μέχρι που 
να πάρει την τελική έγκριση για την υλο-
ποίηση.

Σε σχέση με τις ανησυχίες που έχουν 
εκφραστεί για τον κίνδυνο άσκησης μο-
νοπωλιακών πολιτικών, ο κ. Γκίκας ανά-
φερε ότι δεν βλέπει να μπορεί να γίνει 
κάτι τέτοιο, αφού όλες οι πράξεις και οι 
διαδικασίες τελούν υπό τον διαρκή έλεγχο 
όλων των αρμόδιων αρχών, ανάμεσα στις 
οποίες είναι και η Αρχή Ανταγωνισμού.

Δε, σε περίπτωση παραβίασης του νό-
μου, οι κυρώσεις θα είναι άμεσες και βα-
ριές, ενώ προβλέπονται ποινικές ρήτρες 
της ίδιας της σύμβασης, σε περίπτωση 
παραβίασης των όρων. Ακόμη είπε ότι 
η ύπαρξη πληθώρας λιμένων, ακόμα και 
γειτονικών, εμποδίζει καταχρηστικές πο-
λιτικές του ενός λιμένα σε βάρος των άλ-
λων, αφού η ίδια η αγορά θα έκανε άμεσα 
τις ομαλοποιήσεις, οδηγώντας τον κύριο 
φόρτο εργασιών στο παραπλήσιο λιμάνι.

Εγκρίθηκε από την Ολομέλεια της Βουλής το σχέδιο νόμου του υπουργείου 
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, για την κύρωση της Σύμβασης Παραχώρησης 
του Λιμένα Ηρακλείου στον ιταλικό όμιλο Grimaldi (Grimaldi Euromed SpA – 
Μινωικές Γραμμές), προς τον οποίον παραχωρείται το 67% των μετοχών του  
έναντι συνολικού τιμήματος 80 εκατ. ευρώ.

ΛΙΜΕΝΑΣ ΗΡΑΚΛΕΙΟΥ: 

Κυρώθηκε η σύμβαση  
παραχώρησης  
στον όμιλο Grimaldi
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Τ έσσερα περιφερειακά λιμάνια που εντάσσονται στο χαρτο-
φυλάκιο του ΤΑΙπΕΔ, εξασφάλισαν χρηματοδότηση ύψους 

10 εκατ. ευρώ από το πρόγραμμα της Ευρωπαϊκής Επιτροπής 
Connecting Europe Facility (CEF) για την ανάπτυξη υποδομών cold 
ironing και την εκπόνηση σχετικών μελετών.

Η πρόταση που υποβλήθηκε στο CEF για τους τέσσερις Οργανι-
σμούς λιμένων με την ονομασία «DECOMpRESS» (DEcarbonizing 
the Greek COMpREhensive portS), αποσκοπεί στη μετατροπή τους 
σε πιο πράσινα και τεχνολογικά προηγμένα λιμάνια με την υλοποί-
ηση περιβαλλοντικών έργων για τη μείωση του ανθρακικού τους 
αποτυπώματος και τη βελτίωση της ποιότητας ζωής των κατοίκων 
των γύρω περιοχών.

Κομβικό ρόλο στην υποβολή της πρότασης διαδραμάτισε ο Ορ-
γανισμός λιμένος λαυρίου, ο οποίος συντόνισε τις σχετικές δια-
δικασίες, ενώ η Διεύθυνση Βιώσιμης Ανάπτυξης, ESG και Κλιμα-
τικής Αλλαγής του ΤΑΙπΕΔ οργάνωσε τη συμμετοχή στην εν λόγω 
πρωτοβουλία και άλλων τριών Οργανισμών λιμένων του Ταμείου 
και συγκεκριμένα της ραφήνας, της Καβάλας και της Κέρκυρας. 
Συνολικά υποβλήθηκαν 408 προτάσεις για χρηματοδότηση από το 
CEF και εγκρίθηκαν 134.

Οι ευρωπαϊκοί πόροι, που προέρχονται από την τελευταία πρό-
σκληση του φακέλου Ταμείου Συνοχής του Μηχανισμού για τη 
Σύνδεση της Ευρώπης ii, θα διατεθούν εντός της επόμενης τετραε-
τίας για την κατασκευή τεσσάρων θέσεων ηλεκτροδότησης πλοίων 
σε τέσσερις θέσεις εξυπηρέτησης ακτοπλοΐας του λιμένα ραφήνας 
και την εκπόνηση τεχνικών μελετών για εννέα θέσεις ηλεκτροδό-
τησης στον λιμένα λαυρίου, 11 θέσεις στον λιμένα Κέρκυρας και 
εννέα στον λιμένα Καβάλας. Εταίροι της πρότασης είναι τα τέσσερα 
λιμάνια, το ΤΑΙπΕΔ, ο ΔΕΔΔΗΕ, το ΕΜπ και οι εταιρείες protasis, 
Hydrus και Gates.

Η εξασφάλιση πόρων από το CEF ενισχύει τον εθνικό στόχο για 
τον ενεργειακό μετασχηματισμό των ελληνικών λιμένων καθώς η 
χώρα μας έχει πλέον πρόσβαση σε ένα σημαντικό χρηματοδοτικό 
εργαλείο, το οποίο θα συμβάλλει στη συμμόρφωσή της με τους 
ευρωπαϊκούς κανονισμούς. πιο συγκεκριμένα, στο πλαίσιο της Δέ-
σμης Μέτρων προσαρμογής 55% («Fit for 55») για τη μείωση των 
εκπομπών αερίων του θερμοκηπίου κατά 55% το 2030 σε σχέση 
με τα επίπεδα του 1990, οι ευρωπαϊκοί λιμένες είναι υποχρεωμέ-
νοι έως το τέλος της δεκαετίας να αναπτύξουν υποδομές παροχής 
ηλεκτρικής ενέργειας από ξηράς στα ελλιμενιζόμενα πλοία.

Το ΤΑΙπΕΔ έχει θέσει ως στρατηγικό πυλώνα της πολιτικής Βι-
ώσιμης Ανάπτυξης τη μετάβαση των λιμένων στην κλιματική ουδε-
τερότητα και έχει δρομολογήσει και πραγματοποιήσει σειρά δρά-
σεων προκειμένου να αποτελέσουν τα λιμάνια έναν ισχυρό πυλώνα 
της Γαλάζιας Οικονομίας της χώρας. Χαρακτηριστική περίπτωση 
των δράσεων του Ταμείου είναι η πρωτοβουλία που έχει αναλά-
βει για τον μετασχηματισμό του λιμένα λαυρίου σε ένα πρότυπο 
βιώσιμο λιμάνι, με απώτερο στόχο να συμβάλλει ευρύτερα στον 
ολιστικό μετασχηματισμό της ευρύτερης περιοχής.

ΤΑΙΠΕΔ: Χρηματοδότηση 10 εκατ. 
ευρώ από το CEF για 4 λιμένες

Με την 
παραχώρηση 
του 67% των 
μετοχών στον 
ιδιώτη επενδυτή 
ο Λιμένας 
Ηρακλείου, 
μαζί με την 
κατασκευή του 
οδικού άξονα 
ΒΟΑΚ και με το 
νέο αεροδρόμιο 
στο Καστέλι θα 
είναι στοιχεία 
σημαντικής 
ανάπτυξης  
για την Κρήτη

Σε Λιμενικό Ταμείο που 
θα δημιουργηθεί θα 
περιέλθουν ο Ενετικός 
Λιμένας του Δήμου 
Ηρακλείου, ο λιμένας 
των Λινοπεραμάτων του 
Δήμου Μαλεβιζίου, τα 
αλιευτικά καταφύγια 
‘Αρβης και Καστρίου 
του Δήμου Βιάννου, 
και Λούτρας του Δήμου 
Γόρτυνας αλλά και οι 
εξωμετρικές ζώνες
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Σ 
ημειώνεται πως η συνέλευση 
πραγματοποιήθηκε μέσω τηλε-
διάσκεψης και με απαρτία που 
ανήλθε στο 81,28%. Κατά τη δι-
άρκεια της Γενικής Συνέλευσης 

οι μέτοχοι ενημερώθηκαν για την πορεία 
της Εταιρείας και τις τρέχουσες εξελίξεις, 
απαντήθηκαν ερωτήσεις και έγιναν θε-
τικά σχόλια για τις εξαιρετικές οικονομι-
κές επιδόσεις του Οργανισμού παρά τις 
δύσκολες συγκυρίες.

Επισημαίνεται ότι εγκρίθηκαν, κατά 
πλειοψηφία, όλα τα θέματα της ημερή-
σιας διάταξης, ανάμεσα στα οποία οι Ετή-
σιες Οικονομικές Καταστάσεις, καθώς και 
η Διανομή Μερίσματος υπέρ των μετό-
χων της Εταιρείας για την εταιρική χρήση 
2023 (από 01.01.2023 έως 31.12.2023).

Σημειώνονται τα σημαντικότερα με-
γέθη της Ετήσιας Οικονομικής Έκθεσης 
για το έτος 2023: 

Τα συνολικά έσοδα της χρήσης ανήλ-
θαν σε € 219,8 εκατ., παρουσιάζοντας αύ-
ξηση ποσού €25,2 εκατ. ή ποσοστό 12,9%, 
σε σχέση με την αντίστοιχη χρήση του 
2022 (€ 194,6 εκατ.). Τα κέρδη προ φό-
ρων ανήλθαν σε €96,2 εκατ. έναντι €74,7 
εκατ. της χρήσης 2022, σημειώνοντας αύ-
ξηση 28,8%, ενώ τα κέρδη μετά από φό-
ρους ανήλθαν σε €66,8 εκατ., αυξημένα 
κατά 26,3% σε σχέση με τα €52,9 εκατ. 
της χρήσης του 2022.

Τα παραπάνω ποσά αποτελούν, εκ 
νέου, τις υψηλότερες επιδόσεις στην ιστο-
ρία της ΟΛΠ Α.Ε., αναφορικά με τα έσοδα 

αλλά και την κερδοφορία ενώ τονίζεται 
ότι η Εταιρεία βελτιώνει τις ιστορικές της 
επιδόσεις για τρίτη συνεχομένη χρονιά.

Ο Πρόεδρος της ΟΛΠ Α.Ε. κ.LIN Ji, ο 
οποίος προήδρευσε της Γενικής Συνελεύ-
σεως, αφού ευχαρίστησε τους μετόχους 
για την εμπιστοσύνη τους, καθώς και τη 
Διοίκηση και το προσωπικό της Εταιρείας 
για την αδιάκοπη προσπάθεια που κατα-
βάλλουν, σημείωσε: 

«Τα ανοδικά και βελτιωμένα οικονομικά 
αποτελέσματα της Εταιρείας μας και μά-
λιστα για τρίτη συνεχόμενη χρονιά, κα-
ταδεικνύουν ότι η στρατηγική ανάπτυξης 
και εκσυγχρονισμού του λιμένος, αλλά και 
οι σημαντικές αποφάσεις για τον τρόπο 
λειτουργίας του, βρίσκονται απόλυτα στη 

σωστή κατεύθυνση και εξασφαλίζουν τις 
απαραίτητες συνθήκες για την καθιέρωση 
του Πειραιά ως ένα από τα κορυφαία λι-
μάνια της Μεσογείου και της Ευρώπης. 
Στο μεγαλύτερο ελληνικό λιμάνι παρέχο-
νται σταθερά υψηλού επιπέδου ολοκλη-
ρωμένες λιμενικές υπηρεσίες με απο-
τέλεσμα να είναι ισχυρά αξιόπιστο και 
ανταγωνιστικό. 

Σε συνδυασμό με την έμφαση για την 
ανάπτυξή του με όρους βιωσιμότητας, με 
μέριμνα για το περιβάλλον και συστημα-
τική ανταπόδοση στην κοινωνία και στις 
επόμενες γενιές, θέτουμε γερές βάσεις 
για ένα ανθεκτικό λιμάνι που δημιουργεί 
οφέλη και κυρίως αξία για όλους, στο πα-
ρόν και στο μέλλον».

Η ΟΛΠ Α.Ε. ανακοίνωσε πως σύμφωνα με την απόφαση της Τακτικής Γενικής Συνέλευσης των μετόχων  
της 4ης Ιουλίου 2024, το μέρισμα για τη χρήση 2023 ανέρχεται σε 1,336 ευρώ ανά μετοχή, το οποίο υπόκειται  
σε παρακράτηση φόρου και συνεπώς το καθαρό καταβαλλόμενο ποσό του μερίσματος ανά μετοχή  
θα ανέλθει σε 1,2692 ευρώ.

ΟΛΠ: Μέρισμα - ρεκόρ στα 1,336 
ευρώ μεικτά ανά μετοχή

δύο νέες διακρίσεις έλαβε η Ολπ Α.Ε. για την καθοριστική 
συνεισφορά της στην ανάπτυξη της εγχώριας οικονομίας, 

στα βραβεία «πρωταγωνιστές της Ελληνικής Οικονομίας» που 
διοργανώνονται από τη Direction Business Network και τελούν 
υπό την αιγίδα του Υπουργείου Ανάπτυξης.

Συγκεκριμένα, η Ολπ Α.Ε. έλαβε το βραβείο «πρωταγωνι-
στής Κλάδου Οργανισμοί λιμένων», αναφορικά με τη θέση της 
στον κλάδο, βάσει του κύκλου εργασιών της, των κερδών προ 
φόρων και ταμειακών διαθεσίμων, σύμφωνα με την οικονομική 
χρήση του έτους 2022, καθώς και το βραβείο «Greek Business 
Champions», το οποίο απονέμεται σε επιχειρήσεις που έχουν 
κύκλο εργασιών άνω των 10 εκατ. ευρώ και ταυτόχρονα έχουν 
καταγράψει κατά τις οικονομικές χρήσεις των ετών 2022 και 
2021 αύξηση μεγαλύτερη του 20% σε κύκλο εργασιών και σε 
κέρδη προ φόρων. 

Τα βραβεία παρέλαβε εκ μέρους της Εταιρείας ο Αναπληρω-

τής Διευθύνων Σύμβουλος της Ολπ Α.Ε. Άγγελος Καρακώστας.
Με αφορμή τις σημαντικές διακρίσεις που απέσπασε η Εται-

ρεία, ο Διευθύνων Σύμβουλος της Ολπ Α.Ε. κ. Su Xudong εξέ-
φρασε την ικανοποίησή του για τη συνεχή και σταθερά ανοδική 
οικονομική πορεία της, τονίζοντας ότι τα αποτελέσματα αυτά 
δεν είναι συγκυριακά ούτε περιστασιακά, αλλά οφείλονται στη 
συστηματική δουλειά και την πιστή εφαρμογή της κατάλληλης 
όπως όλα δείχνουν στρατηγικής, που στόχο έχει τη διαχρονική 
καθιέρωση του πειραιά ανάμεσα στα κορυφαία λιμάνια της Με-
σογείου και της Ευρώπης. Επιπλέον ο κ. Su Xudong σημείωσε 
ότι κάθε επιτυχία του λιμένος συμβάλλει ταυτόχρονα στην ανά-
πτυξη της οικονομίας της χώρας, γεγονός που κάνει όλους στην 
Εταιρεία διπλά περήφανους και χαρούμενους. 

Η τελετή απονομής των βραβείων πραγματοποιήθηκε τη Δευ-
τέρα 15 Ιουλίου με τη διοργάνωση να λαμβάνει χώρα για 9η συ-
νεχή χρονιά. 

ΟΛΠ: Δύο βραβεία για τη συμβολή της Εταιρείας στην ελληνική οικονομία

Τα ποσά 
αποτελούν, 
εκ νέου, τις 
υψηλότερες 
επιδόσεις στην 
ιστορία της ΟΛΠ 
Α.Ε., αναφορικά 
με τα έσοδα 
αλλά και την 
κερδοφορία

Το πανί και το κατάρτι το χρησιμοποιήθηκαν από τα αρχαιότατα χρόνια στα θαλάσσια σκάφη που κατασκεύασε  
ο άνθρωπος. Όμως μέχρι και τις αρχές του 15ου αιώνα μ.Χ. το βασικότερο μέσο πρόωσης ήταν το κουπί και όχι  
ο άνεμος. Οι ναυτικοί ιστορικοί δεν αναγνωρίζουν ούτε την αθηναϊκή τριήρη, αλλά ούτε και τη ρωμαϊκή γαλέρα  

ως ιστιοφόρα, αφού επρόκειτο για πλοία με βασική κινητήρια δύναμη τα κουπιά. Το ίδιο ισχύει και για τα σκάφη  
της βυζαντινής και της πρώιμης ενετικής περιόδου. Ο όρος «ιστιοφόρο» γεννήθηκε από τη στιγμή που τα πλοία 

μπόρεσαν να κινηθούν πλέοντας και με αντίθετο άνεμο.

Του 

νίκου 
Καραγεωργίου

Πρώην πρόεδρος ΙΟΠ

Τα διάσημότερα ιστιοφόρα  
της ιστορίας

Α
πό τον 14ο και κυρίως τον 15ο αιώνα έκαναν την εμφά-
νισή τους τα πανιά λατίνια, από τα οποία εξελίχθηκαν οι 
ενετικές γαλέρες, ενώ στην Ολλανδία, την Ισπανία και 
την Πορτογαλία κατασκευάστηκαν τα πρώτα αργοκί-
νητα ιστιοφόρα σκάφη, οι καράκες, τα γαλιόνια και οι 

καραβέλες, που χρησιμοποιήθηκαν για τις μεγάλες εξερευνήσεις. 
Ο μεγαλύτερος σταθμός για την εξέλιξη και τελειοποίηση των ιστι-
οφόρων υπήρξε η ναυμαχία της Ναυπάκτου το 1571, που έφερε 
πραγματική επανάσταση όχι μόνο στη ναυπηγική τέχνη, αλλά 
και στις τακτικές της πλεύσης, αφού επέβαλε τα συγκεκριμένα 
σκάφη ως το βασικότερο πολεμικό πλοίο γραμμής.  Με το πέρα-
σμα των χρόνων, τα ιστιοφόρα τελειοποιήθηκαν με την προσθήκη 
νέων εξαρτημάτων, όπως το πηδάλιο, η άγκυρα, η πυξίδα, η αλυ-

σιδωτή θωράκιση, τα πολλαπλά καταστρώματα κ.λπ. Συνήθως χω-
ρίζονται σε τρεις βασικές κατηγορίες ανάλογα με τη χρήση τους: 
τα πολεμικά, τα εμπορικά και τα πειρατικά. Όμως η σωστότερη δι-
άκρισή τους έχει να κάνει με τον αριθμό των καταρτιών που διαθέ-
τουν. Μονάρμπουρα με ένα κατάρτι, δικάταρτα με δύο, τρικάταρτα 
με τρία και πολυάρμπουρα (με 4 έως και 7 κατάρτια για υπερπό-
ντια κυρίως ναυσιπλοΐα). 

Στο μικρό μας αφιέρωμα θα δούμε την ιστορία και την ταυτότητα 
11 διάσημων ιστιοφόρων που καλύπτουν μια περίοδο 450 περίπου 
χρόνων: από τα τέλη του 15ου αιώνα και τα πλοία των ανακαλύ-
ψεων, μέχρι και τις αρχές του 20ού, όταν η εμφάνιση του ατμού 
σήμανε την αρχή του τέλους της κυριαρχίας του ανέμου στην πα-
γκόσμια ναυσιπλοΐα. 
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6 / RESOLUTION

• Χώρα προέλευσης: Μεγάλη Βρετανία
• Χρονολογία ναυπήγησης: 1770
• Μήκος: 33,7 μέτρα 
• Πλάτος: 9,2 μέτρα 
• Τονάζ: 461 τόνοι 
• Εξοπλισμός: 3 κατάρτια 
• Πλήρωμα: 110 
• Κύριες διαδρομές: Νότιες θάλασσες και Ανταρκτική, 
Ειρηνικός Ωκεανός 

Κατασκευασμένο στο Yorkshire της Αγγλίας, το 
Resolution μαζί με το δίδυμό του, Adventure, στάλθη-

καν το 1772 με αρχηγό της αποστολής τον πλοίαρχο James 
Cook για να ανακαλύψουν αν υπάρχει κάποια ήπειρος στις 
θάλασσες του Νότου. Από τις 13 Ιουλίου του 1772 μέχρι 
τις 29 Ιουλίου του 1775, το Resolution ταξίδεψε σε όλες 
τις θάλασσες που εκτείνονται κάτω από την Αφρική, την 
Αυστραλία, τη Νότιο Αμερική και την Ανταρκτική, περνώ-
ντας δύο φορές τον Νότιο Πολικό Κύκλο και φτάνοντας 
στο νοτιότερο σημείο που είχε ποτέ βρεθεί άνθρωπος μέ-
χρι τότε.  Ένα χρόνο αργότερα, το 1776, το Resolution ξε-
κίνησε για ένα ακόμα ταξίδι, αυτή τη φορά στον Ειρηνικό 
Ωκεανό, όπου ιθαγενείς της Χαβάης σκότωσαν τον Κουκ. 
Το 1782 το Resolution κατελήφθη από γαλλικά πολεμικά 
πλοία στον Ινδικό Ωκεανό και χάθηκαν τα ίχνη του. 

7 / BOUNTY

• Χώρα προέλευσης: Μεγάλη Βρετανία 
• Χρονολογία ναυπήγησης: 1784 
• Μήκος: 27,7 μέτρα 
• Πλάτος: 7,4 μέτρα • Τονάζ: 220 τόνοι 
• Εξοπλισμός: 3 κατάρτια, 4 κανόνια 
• Πλήρωμα: 45 
• Κύριες διαδρομές: Νότιος Ειρηνικός, Καραϊβική 

Το Bounty κατασκευάστηκε το 1784 στο Hull της Αγγλί-
ας και τρία χρόνια αργότερα αγοράστηκε από το Ναυ-

αρχείο. Η πρώτη αποστολή του πλοίου ήταν απλή.  Έπρε-
πε να ταξιδέψει στην Ταϊτή, να φορτώσει αρτόκαρπους 
και στη συνέχεια να τους μεταφέρει στην Καραϊβική για 
να τραφούν εύκολα και φτηνά οι σκλάβοι. Ο πλοίαρχος 
William Bligh γέμισε τα αμπάρια του με το φορτίο και ξε-
κίνησε για τον τελικό του προορισμό, όταν στις 28 Απριλί-
ου του 1789 το πλήρωμα με αρχηγό τον Fletcher Christian 
στασίασε και κατέλαβε το πλοίο. Ο Bligh και μερικοί πιστοί 
του ναυτικοί αφέθηκαν στον ωκεανό μέσα σε μια βάρκα. 
Οι στασιαστές έφτασαν μέχρι το νησί Pitcairn στον Ειρη-
νικό και εκεί στις 23 Ιανουαρίου του 1790 έβαλαν φωτιά 
στο Bounty και το έκαψαν. Αν δεν την έχετε δει, η ομώνυ-
μη ταινία του 1962 με τον Marlon Brando στο ρόλο του 
Fletcher Christian είναι αριστούργημα. 

8 / EREBUS

• Χώρα προέλευσης: Μεγάλη Βρετανία
• Χρονολογία ναυπήγησης: 1826
• Μήκος: 32 μέτρα 
• Πλάτος: 8,7 μέτρα 
• Τονάζ: 378 τόνοι 
• Εξοπλισμός: 3 κατάρτια, βοηθητική ατμομηχανή,  
2 όλμοι 
• Πλήρωμα: 67 
• Κύριες διαδρομές: Ανταρκτική, Αρκτική 

Το Erebus κατασκευάστηκε στην Ουαλία το 1826 και λί-
γα χρόνια αργότερα, με τις απαραίτητες μετατροπές, 

έγινε ειδικό εξερευνητικό πλοίο για τις πολικές θάλασσες. 
Στις 30 Σεπτεμβρίου του 1839, μαζί με το δίδυμο Terror, 
ξεκίνησαν για μια επιστημονική αποστολή στην Ανταρκτι-
κή, με στόχο να μελετηθεί το μαγνητικό πεδίο της Γης και 
να βρεθεί η ακριβής θέση του Νότιου Πόλου. Ο πλοίαρχος 
James Clark Ross πέρασε μέσα από ατελείωτα χιλιόμετρα 
πάγου, φτάνοντας τελικά στη θάλασσα που σήμερα φέρει 
το όνομά του και στη συνέχεια έφτασε στην Ανταρκτική.  
Ύστερα από μια τετραετία γεμάτη κινδύνους μέσα σε πο-
λικές θύελλες και παγόβουνα, το Erebus επέστρεψε τον Σε-
πτέμβριο του 1843 στην Αγγλία. 

Το 1844 έγινε νέα μετατροπή και στα δύο καράβια με 
την προσθήκη βοηθητικών ατμομηχανών και αμέσως με-
τά, τον Αύγουστο του 1845, το Erebus με το Terror ανα-
χώρησαν για τον Βόρειο Αρκτικό Κύκλο αυτή τη φορά, με 
αποστολή να κάνουν μαγνητικές μετρήσεις στον Αρκτικό 
Καναδά και να πλεύσουν για πρώτη φορά κατά μήκος του 
βορειοδυτικού περάσματος. Τα δύο πλοία παγιδεύτηκαν 
στους πάγους. Οι 130 άντρες των πληρωμάτων τα εγκατέ-
λειψαν και πέθαναν όλοι προσπαθώντας να σωθούν. Πρό-
σφατα, το 2014 και το 2016 Καναδοι ερευνητές του Arctic 
Research Foundation, βρήκαν τα ναυάγια των Erebus και 
Terror. 

9 / CUTTY SARK

• Χώρα προέλευσης: Μεγάλη Βρετανία 
• Χρονολογία ναυπήγησης: 1869 
• Μήκος: 64,8 μέτρα 
• Πλάτος: 11 μέτρα 
• Τονάζ: 978 τόνοι 
• Εξοπλισμός: 3 κατάρτια 
• Πλήρωμα: 70 
• Κύριες διαδρομές: Κίνα - λονδίνο, λονδίνο - Αυστραλία 
– λονδίνο.

Το Cutty Sark ναυπηγήθηκε το 1869 στη Σκωτία και 
ανήκει στην κατηγορία των clippers (τα πιο γρήγορα 

ιστιοφόρα πλοία).  Ήταν το τελευταίο εμπορικό clipper που 
κατασκευάστηκε ποτέ και μόνο ένα από τα τρία συνολικά 
του 19ου αιώνα που σώζονται μέχρι σήμερα. 

Το Resolution μαζί με το δίδυμό του, Adventure από πίνακα  
της εποχής

Αντίγραφο του Bounty, ειδικά κατασκευασμένο για την ομώνυμη ταινία 
του 1984, όπου πρωταγωνιστούσαν ο Mel Gibson και  
ο Anthony Hopkins

Το Cutty Sark 
στην αποβάθρα 
του Greenwich 
στο Λονδίνο
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1 / SANTA MARIA

• Χώρα προέλευσης: Ισπανία 
• Χρονολογία ναυπήγησης: 1480 
• Μήκος: 29,6 μέτρα 
• Πλάτος: 8 μέτρα 
• Τονάζ: 110 τόνοι 
• Εξοπλισμός: 3 κατάρτια, 4 κανόνια των 90 mm 
• Πλήρωμα: 40 
• Κύριες διαδρομές: Ισπανικά παράλια, Ατλαντικός 
Ωκεανός 

Η Santa Maria (de la Inmaculada Concepcion) ήταν το 
μεγαλύτερο από τα τρία πλοία με τα οποία ξεκίνησε 

το 1492 ο Κολόμβος το παρθενικό του ταξίδι προς τη Δύση 
με στόχο να φτάσει στην Ινδία. Λανθασμένα θεωρείται κα-
ραβέλα, αφού ανήκε στην κατηγορία των carracas, εμπο-
ρικών πλοίων που πρωτοκατασκευάστηκαν στην Ολλαν-
δία στα μέσα του 15ου αιώνα. Ναυπηγήθηκε στο Puerto 
de Santa Maria της Ισπανίας και ήταν ιδιοκτησία του Juan 
de la Cosa, θαλασσοπόρου και χαρτογράφου που ακολού-
θησε τον Κολόμβο στα δύο πρώτα του ταξίδια. Στις 25 Δε-
κεμβρίου του 1492, η Santa Maria εξόκειλε στη βορειοα-
νατολική ακτή της σημερινής Δομινικανής Δημοκρατίας. 
Δεν μπόρεσε να επισκευαστεί και έτσι η ξυλεία της χρησι-
μοποιήθηκε για την κατασκευή ενός φρουρίου που ονομά-
στηκε Fuerte Navidad. 

καρνάγιο του Puerto de la Ribera στη Huelva της Ισπα-
νίας, ονομάστηκε Santa Clara, αλλά έμεινε γνωστή ως La 
Niña, λόγω του επίθετου των ιδιοκτητών της, των αδελ-
φών Niño. Μετά το ναυάγιο της Santa Maria, η Niña έγι-
νε η ναυαρχίδα του Κολόμβου, επιστρέφοντας στην αμε-
ρικανική ήπειρο και στη δεύτερη αποστολή του Ιταλού 
θαλασσοπόρου, όταν και ανακαλύφθηκαν η Τζαμάικα και 
η Κούβα. Η θρυλική καραβέλα συνέχισε να πραγματοποι-
εί υπερατλαντικά ταξίδια μέχρι και το 1508, όταν χάθη-
καν τα ίχνη της.

3 / SAO GABRIEL

• Χώρα προέλευσης: πορτογαλία 
• Χρονολογία ναυπήγησης: 1497 
• Μήκος: 21,3 μέτρα 
• Πλάτος: 7 μέτρα 
• Τονάζ: 100 τόνοι 
• Εξοπλισμός: 3 κατάρτια, 20 κανόνια 
• Πλήρωμα: 90 
• Κύριες διαδρομές: Ακτές της Αφρικής, Ινδικός Ωκεανός 

Ο                                                    «Άγιος Γαβριήλ» ήταν η ναυαρχίδα του μικρού στόλου 
(συνολικά πέντε πλοία) που ξεκίνησε στις 8 Ιουνίου 

του 1497 από τη Λισσαβώνα της Πορτογαλίας για να ανα-
καλύψει ένα εναλλακτικό δρομολόγιο προς τις Ινδίες, περ-
νώντας το Ακρωτήρι της Καλής Ελπίδας στο νότιο άκρο 
της αφρικανικής ηπείρου. Ο ευγενής Βάσκο ντε Γκάμα, αρ-

Αντίγραφο  
της Santa Maria στην  
πόλη Palos de la Frontera της Ισπανίας  

Αντίγραφο  
της Nina στη θάλασσα 
του Γιβραλτάρ

Αντίγραφο του Sao Gabriel σε θεματικό πάρκο της Πορτογαλίας

Αντίγραφο της Victoria 
σε λιμάνι της Ιαπωνίας

2 / LA NIνA

• Χώρα προέλευσης: Ισπανία 
• Χρονολογία ναυπήγησης: 1487-1490 
• Μήκος: 18,3 μέτρα 
• Πλάτος: 5,5 μέτρα 
• Τονάζ: 75 τόνοι 
• Εξοπλισμός: 3 κατάρτια 
• Πλήρωμα: 24 
• Κύριες διαδρομές: Ισπανικά παράλια, Ατλαντικός 
Ωκεανός 

Η μία από τις δύο καραβέλες (η άλλη ήταν η Pinta) που 
συνόδευσαν τη Santa Maria και τον Κολόμβο στο τα-

ξίδι προς τον Νέο Κόσμο. Ναυπηγήθηκε στο ξακουστό 

χηγός της αποστολής, κατάφερε να κάνει το στόχο πραγ-
ματικότητα και να αλλάξει τα δεδομένα της παγκόσμιας 
ναυσιπλοΐας αλλά και του εμπορίου, ολοκληρώνοντας το 
ταξίδι του τον Ιούλιο του 1499, όταν επέστρεψε στη Λισ-
σαβώνα, όπου έγινε δεκτός με τιμές ήρωα. Το τρικάταρτο 
Sao Gabriel έφτασε ξανά μέχρι την Ινδία (1502) μαζί με 
τον Βάσκο ντε Γκάμα, από εκείνο το σημείο όμως και μετά 
αγνοείται η τύχη του. 

4 / VICTORIA

• Χώρα προέλευσης: Ισπανία 
• Χρονολογία ναυπήγησης: 1519 
• Μήκος: άγνωστο 
• Πλάτος: άγνωστο 
• Τονάζ: 85 τόνοι 
• Εξοπλισμός: 3 κατάρτια 
• Πλήρωμα: 60 
• Κύριες διαδρομές: Γύρος του κόσμου εν πλω 

Η Victoria, μια μικρή ισπανική carraca, είχε την τιμή 
να είναι το πρώτο καράβι στην ιστορία που ολοκλή-

ρωσε το γύρο του κόσμου εν πλω. Η Victoria ήταν ένα από 
τα πέντε πλοία με τα οποία ξεκίνησε ο Πορτογάλος εξερευ-
νητής Μαγγελάνος (Fernando de Magallanes) στις 20 Σε-
πτεμβρίου του 1519 από το Sanlucar de Barameda (στην 
εκβολή του ποταμού Γουαδαλκιβίρ) για να καταφέρει αυ-
τό που δεν είχε μπορέσει ο Κολόμβος: να βρει ένα δρομο-

λόγιο για την Ινδία πλέοντας προς τη Δύση. Στις 28 Σε-
πτεμβρίου η Victoria πέρασε από το νοτιότερο άκρο της 
αμερικανικής ηπείρου (σήμερα είναι γνωστό ως Πορθμός 
του Μαγγελάνου), διέσχισε ολόκληρο τον Ειρηνικό Ωκεα-
νό και μέσω του Ινδικού Ωκεανού επέστρεψε τρία χρόνια 
αργότερα στην Ισπανία (το μοναδικό από τα αρχικά πέντε 
πλοία) χωρίς τον Μαγγελάνο, ο οποίος είχε δολοφονηθεί 
στις 27 Απριλίου του 1521 από ιθαγενείς στις Φιλιππίνες. 
Η Victoria βυθίστηκε λίγα χρόνια αργότερα στη διάρκεια 
ενός ταξιδιού στον Ατλαντικό. 

5 / VICTORY

• Χώρα προέλευσης: Μεγάλη Βρετανία 
• Χρονολογία ναυπήγησης: 1765 
• Μήκος: 69,3 μέτρα 
• Πλάτος: 15,8 μέτρα 
• Τονάζ: 2.142 τόνοι 
• Εξοπλισμός: 3 κατάρτια, 104 κανόνια 
• Πλήρωμα: 850. 

Η θρυλική ναυαρχίδα του λόρδου Nelson στη ναυμα-
χία του Trafalgar είναι το πλοίο με τη μεγαλύτερη 

διάρκεια υπηρεσίας στην παγκόσμια ιστορία του πολεμι-
κού ναυτικού. Κατασκευάστηκε το 1765 από 6.000 βελα-
νιδιές και από το 1778 ξεκίνησε την πολεμική του δράση. 
Πήρε μέρος σε πολλές ναυμαχίες, όμως η κορύφωση ήρ-
θε το 1805 στο Τραφάλγαρ του Κάντιθ στην Ισπανία, εκεί 
όπου ο αγγλικός στόλος διέλυσε τον ισπανογαλλικό συνα-
σπισμό. Ο ναύαρχος Νέλσον σκοτώθηκε στη διάρκεια της 
μάχης και το σώμα του μεταφέρθηκε πάνω στο Victory 
πίσω στην Αγγλία. Η πολεμική μηχανή με τα 104 κανό-
νια και τους εκατοντάδες οπλισμένους άντρες συνέχισε τη 
δράση της μέχρι το 1812, όταν και αποσύρθηκε. Σήμερα εί-
ναι πλωτό μουσείο και διατηρεί μόνιμο πλήρωμα και πλοί-
αρχο. Βρίσκεται στο Portsmouth της Αγγλίας.

Το HMS Victory αραγμένο στο Portsmouth της Αγγλίας
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Χρησιμοποιήθηκε αρχικά στο δρομολόγιο Λονδίνο - Κίνα 
για τη μεταφορά τσαγιού, κάνοντας τον καλύτερο χρόνο 
του στο δεύτερο ταξίδι, όταν χρειάστηκε 107 ημέρες για να 
πάει μέχρι τη Σαγκάη και να επιστρέψει στην Αγγλία. Στη 
συνέχεια (και μετά το άνοιγμα της διώρυγας του Σουέζ) 
χρησιμοποιήθηκε στο δρομολόγιο Λονδίνο - Αυστραλία, 
μεταφέροντας κυρίως μαλλί, ενώ το 1895 πουλήθηκε σε 
έναν Πορτογάλο εφοπλιστή αλλάζοντας όνομα (Ferreira). 
Το 1922 αγοράστηκε από τον πλοίαρχο Wilfred Dowman, 
ο οποίος αποκατέστησε την αρχική του μορφή και το χρη-
σιμοποίησε ως εκπαιδευτικό σκάφος. 

Από το 1954 βρίσκεται μόνιμα σε ειδικά κατασκευασμέ-
νη αποβάθρα στο Greenwich του Λονδίνου και είναι πλω-
τό μουσείο. Το όνομα του πλοίου προέρχεται από το ποίη-
μα του Robert Burns, “Tam Ο’Shanter” και πρόκειται για 
το παρατσούκλι της Nannie Dee (φανταστικού χαρακτήρα 
του έργου). Το Cutty Sark ήξερε ότι οι άνεμοι θα ήταν με το 
μέρος του. Στο πιο μεγάλο κομμάτι του ταξιδιού του άλλω-
στε θα φυσούσαν οι ίδιοι άνεμοι, αυτοί που φυσούν στα-
θερά εδώ και χιλιάδες χρόνια, αγκαλιάζουν τις ακτές της 
Αφρικής και ύστερα στρέφονται προς την Ανατολή, οι άνε-
μοι που τους λένε Αληγείς, γιατί δεν σταματούν ποτέ και 
το ταξίδι τους ποτέ δε λήγει και που ο πλοίαρχος Τίπταφτ 
όπως και όλοι οι άλλοι  Άγγλοι ναυτικοί τους λένε “Trade 
Winds”, που θα πει «άνεμοι του εμπορίου». 

Κι είναι στα αλήθεια αυτοί οι άνεμοι που άνοιγαν το 
δρόμο στα εμπορικά ιστιοφόρα της Ευρώπης για να γυρί-
σουν τον κόσμο. 

Ο πλοίαρχος είχε δίκιο όμως.  Άλλος ένας άνεμος φυ-
σούσε εκείνο το πρωί. Αληγής κι αυτός. Ασταμάτητος. Το 
σκαρί του Cutty Sark τον ήξερε καλά και στα επόμενα χρό-
νια θα τον γνώριζε ακόμη καλύτερα. 

 Ήταν ο άνεμος των αλλαγών. Εκείνος που κάνει τα 
πράγματα να παλιώνουν και φέρνει νέα για να τα αντικα-
ταστήσουν. 

Συνέχεια από την προηγούμενη 10 / THOMAS W. LAWSON

• Χώρα προέλευσης: ΗπΑ 
• Χρονολογία ναυπήγησης: 1902 
• Μήκος: 117,3 μέτρα 
• Πλάτος: 15,2 μέτρα 
• Τονάζ: 5.218 τόνοι 
• Εξοπλισμός: 7 κατάρτια 
• Πλήρωμα: 16 
• Κύριες διαδρομές: Ακτές των ΗπΑ, Ατλαντικός 

Το Thomas W. Lawson ήταν η μεγαλύτερη γολέτα (σκού-
να) που ναυπηγήθηκε ποτέ. Διέθετε 7 κατάρτια ύψους 

58 μέτρων το καθένα και κατασκευάστηκε εξ ολοκλήρου 
από ατσάλι σε ναυπηγείο της Μασαχουσέτης. Αρχικά με-
τέφερε κάρβουνο, όμως πολύ σύντομα μετατράπηκε σε 
πετρελαιοφόρο κάνοντας δρομολόγια μεταξύ των ακτών 
των ΗΠΑ και του Κόλπου του Μεξικού. Ονομάστηκε έτσι 

προς τιμήν του Βοστονέζου επιχειρηματία και συγγραφέα 
Thomas W. Lawson. Η φόρτωση και η εκφόρτωση γίνο-
νταν αποκλειστικά από δυο τεράστια βαρούλκα (ένα στην 
πλώρη και ένα στην πρύμνη), που ήταν συνδεδεμένα με 
πολλαπλούς μηχανισμούς με όλες τις μπουκαπόρτες. Αυτό 
είχε σαν αποτέλεσμα να χρειάζονται μόνο 16 άντρες πλη-
ρώματος. Πέντε μόλις χρόνια μετά το παρθενικό του ταξίδι, 
την 13 Δεκεμβρίου του 1907, το Thomas W. Lawson βυθί-
στηκε έξω από τα νησιά Scilly (ανοιχτά της Κορνουάλλης), 
παρασυρμένο από θυελλώδεις άνεμους. Σώθηκαν μόνο ο 
πλοίαρχος και ένας ναύτης. 

11 / GREAT EASTERN

• Χώρα προέλευσης: Μεγάλη Βρετανία 
• Χρονολογία ναυπήγησης: 1858 
• Μήκος: 210 μέτρα 
• Πλάτος: 25,3 μέτρα 
• Τονάζ: 18.915 τόνοι 
• Εξοπλισμός: 6 κατάρτια, 5 ατμομηχανές συνολικής 
ισχύος 8000 ίππων
• Πλήρωμα: 418 
• Επιβάτες: 4000
• Κύριες διαδρομές: ΗπΑ - Ευρώπη, Ινδικός Ωκεανός 

Το Great Eastern, το πλοίο που ενέπνευσε τον Ανδρέα 
Εμπειρίκο να γράψει τον «Μεγάλο Ανατολικό», δεν 

ήταν ακριβώς ιστιοφόρο. Όμως το συμπεριλαμβάνουμε 
στο κείμενο, σαν χαρακτηριστικό δείγμα μιας εποχής (μέ-
σα 18ου αιώνα μέχρι αρχές 19ου) που συνδύασε τα πανιά 
και τις μηχανές. Όταν ναυπηγήθηκε το 1858 στο Millwall 
του Λονδίνου, ήταν σχεδόν πέντε φορές μεγαλύτερο από 
οποιοδήποτε άλλο πλοίο στον κόσμο και μπορούσε να με-
ταφέρει 4.000 επιβάτες κάνοντας τον περίπλου της Γης χω-
ρίς να χρειαστεί ανεφοδιασμό! Τα 210 μέτρα του μήκους 
του αποτέλεσαν παγκόσμιο ρεκόρ για 41 χρόνια. 

Πολύ μπροστά από την εποχή του, το Great Eastern 
αποδείχτηκε μια εμπορική αποτυχία. Διέθετε ελάχιστη 
ισχύ και παρά το μέγεθός του, είχε προβλήματα ισορροπί-
ας. Μπορούσε να δέσει σε ελάχιστα λιμάνια και το μανου-
βράρισμά του ήταν πολύ δύσκολο. Πρόλαβε να κάνει δέκα 
δρομολόγια στην υπερατλαντική γραμμή πριν αποσυρθεί 
οριστικά. Στη συνέχεια χρησιμοποιήθηκε για την τοποθέ-
τηση υποβρύχιων καλωδίων στον Ατλαντικό και τον Ινδι-
κό Ωκεανό, περνώντας το πρώτο υπερατλαντικό τηλεγρα-
φικό καλώδιο το 1866. Το 1886 κατέληξε στο λιμάνι του 
Λίβερπουλ, όπου λειτούργησε ως πλωτό κέντρο διασκέδα-
σης μέχρι το 1889, όταν και πουλήθηκε για παλιοσίδερα.

Το Cutty Sark, το τελευταίο εμπορικό ιστιοφόρο clipper που κατασκευάστηκε και μόνο ένα από τα τρία συνολικά του 19ου αιώνα που σώζονται μέχρι 
σήμερα. Φωτογραφία της εποχής.

Το Thomas W. Lawson με τα 7 κατάρτια του
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Η Λευκάδα του Ονείρου
Η φύση χάρισε στη Λευκάδα παραδεισένια ομορφιά. Σμαραγδένιες παραλίες μέσα  
σ'  ένα τοπίο καταπράσινο, γραφικά καντούνια στην πόλη, ανεπιτήδευτη ομορφιά 
στα ορεινά του νησιού. Η ιστορία είναι ριζωμένη σε κάθε της πέτρα.  
Οι θρύλοι την συνοδεύουν από την μία άκρη ως την άλλη.  

Α
πό το νοτιότερο άκρο της, από 
τον Λευκάτα, από τις θυσίες 
της αρχαιότητας για τον εξευ-
μενισμό των θεών, στο ιερό του 
Λευκάτα Απόλλωνα, ως τη λύ-

τρωση των ανεκπλήρωτων ερώτων με το 
πήδημα της Σαπφούς από το βράχο.

Φρουρός της το Ενετικό Κάστρο της 
Αγίας Μαύρας στην είσοδο του νησιού.  

Ζήστε τη Λευκάδα σε όλο της το μεγα-
λείο. Η Λευκάδα σας περιμένει για αξέχα-
στες διακοπές και απόλυτη χαλάρωση!   

Υμνημένη από τους  ποιητές της, τον Βα-
λαωρίτη, το Σικελιανό και τόσους άλλους 
λογοτέχνες.

Ομηρική Ιθάκη την ονόμασε ο Γερ-
μανός αρχαιολόγος Γουλιέλμος Νταίπρ-
φελντ,   αποκαλύπτοντας, όπως πίστευε, 
τα θεμέλια του παλατιού του Οδυσσέα. 

Νησί των θρύλων,  της ιστορίας, των 
ερώτων, του φυσικού κάλλους, της ζεστα-
σιάς των ανθρώπων του, του αξεπέρα-
στου γαλάζιου, του κατάλευκου των πα-
ραλιών... όπως και να την ονομάσεις η 
Λευκάδα μαγεύει.

Η ατέρμονη ομορφιά της, το ζεστό χα-
μόγελο των Λευκαδιτών, οι ποικίλες εναλ-
λακτικές δραστηριότητες, το μοναδικό 
αρχιπέλαγος της ανατολικής πλευράς, οι 
διάσημες παραλίες της δυτικής πλευράς, 
η ορεινή Λευκάδα των ανέγγιχτων στο 
χρόνο  χωριών, οι αυθεντικές γεύσεις, το 
πλεονέκτημα του νησιού που συνδέεται 
με γέφυρα, όλα αυτά και πολλά άλλα είναι 
που της έχουν χαρίσει παγκόσμιες πρω-
τιές. 

Όποιος δεν την έχει επισκεφτεί την λα-
χταράει. Όποιος την έχει επισκεφτεί,  την 
έχει ερωτευτεί

Για τους λάτρεις των κρυστάλλινων 
νερών, των κατάλευκων παραλιών, της 
άγριας ομορφιάς, της παραδεισένιας φύ-
σης, του πράσινου τοπίου.

Με όποιο τρόπο και αν επιλέξετε να 
βρεθείτε στη Λευκάδα, οδικώς από Αθήνα 
και Θεσσαλονίκη, μέσω των νέων  αυτοκι-
νητόδρομων, ή με αεροπλάνο ως το Άκτιο,  
η πλωτή γέφυρα που συνδέει με την Αι-
τωλοακαρνανία,  ένα ακόμα  πλεονέκτημα 
του νησιού, σας περιμένει, μαζί με το επι-
βλητικό Κάστρο της Αγίας Μαύρας.

Η Λευκάδα απλώνεται  μπροστά σας για 
ατελείωτες βόλτες στα σοκάκια της παλιάς 
πόλης, στις ταβέρνες, και τα καφέ.

Ανατολικά γραφικές παραλίες και κολ-
πίσκοι με καταγάλανα νερά, με θέα στα 
ατελείωτα νησάκια του αρχιπελάγους ως 
τα γραφικά Σύβοτα.

Δυτικά οι ξακουστές εξωτικές παρα-
λίες από τα Πευκούλια, τον Άγιο Νικήτα, 
το Κάθισμα, τα Καβαλικευτά, το Αβάλι, το 
Γιαλό, το Πόρτο Κατσίκι, τους Εγκρεμνούς 
ως το νοτιότερο άκρο, τον θρυλικό Λευ-
κάτα.

Στα ορεινά, ανέγγιχτα από το πέρασμα 
του χρόνου, χωριά,  με δροσερά πλατάνια 
από τους Σφακιώτες, την αρχοντική Κα-
ρυά ως την Εγκλουβή. 

Απολαύστε τα θαλάσσια σπορ στον Αι 
Γιάννη, στον κόλπο της Βασιλικής, στο 
Νυδρί. 

Γευτείτε τα Λευκαδίτικα προϊόντα, το 
αυθεντικό σαλάμι αέρος, τα μαντολάτα, τη 
φακή Εγκλουβής, το μέλι, το κρασί.

6 ΛΟΓΟι νΑ ΤΗν ΕΠιΣΚΕΦΤΕιΤΕ

Για τις διάσημες παραλίες της! 
Οι κορυφαίοι ταξιδιωτικοί οργανισμοί περιλαμβάνουν τις παραλίες στις επιλογές τους όχι 

μόνο ως κάποιες από τις καλύτερες της Ελλάδας αλλά και παγκοσμίως, με χαρακτηριστικό 
παράδειγμα τους Εγκρεμνούς και το πόρτο Κατσίκι.

Για τα θαλάσσια αθλήματα. 
Ο καλύτερος ελληνικός προορισμός για θαλάσσια σπορ, σύμφωνα και με διεθνή δημοσι-

εύματα. περιοχές της λευκάδας, όπως ο Άι -Γιάννης, βόρεια, και η Βασιλική, νότια, το Νυδρί, 
ανατολικά, το Κάθισμα, δυτικά, προσελκύουν ως μαγνήτης τους λάτρεις του windsurf και του 
kitesurf, και όλων των θαλάσσιων αθλημάτων, λόγω των ευνοϊκών 
καιρικών συνθηκών, αλλά και του μοναδικού φυσικού τοπίου.

Για το μοναδικό αρχιπέλαγος της Λευκάδας.
Ένα σύμπλεγμα νησιών που μαζί με τον Κάλαμο και τον Καστό 

θεωρούνται από τους ειδικούς ως μια από τις καλύτερες περιοχές 
του κόσμου για ιστιοπλοΐα. 

Οι λόγοι αφορούν την ασφάλεια της ναυσιπλοΐας, επειδή δεν 
επικρατούν ακραίες καιρικές συνθήκες, και την εξαιρετική. ποικι-
λία προστατευμένων αγκυροβολίων, γραφικών όρμων, λιμανιών και 
ήσυχων παραλιών σε πολλά διάσπαρτα νησιά.

Για την πρωτόγονη ομορφιά της ορεινής Λευκάδας.
Η ορεινή λευκάδα διαθέτει πανέμορφα χωριά, ανέγγιχτα από τον 

τουρισμό, και επιβλητικά παλιά μοναστήρια. Έχει πλούσια φύση με 
εναλλαγές, ενώ τα μονοπάτια της αποτελούν παράδεισο για πεζοπο-
ρικές διαδρομές.

Για την εύκολη πρόσβαση.
Η λευκάδα έχει τα πλεονεκτήματα ενός νησιού, χωρίς τα μειονε-

κτήματά του, μιας και συνδέεται με την απέναντι ηπειρωτική ακτή με 
μια πλωτή γέφυρα συνεχούς ροής.

Για τον πολιτισμό της.
Η λευκάδα διαθέτει σημαντική πολιτιστική παράδοση, με ποικιλία 

εκδηλώσεων, με πλήθος σημαντικών καλλιτεχνών από την Ελλάδα 
και το εξωτερικό που πλαισιώνουν το πρόγραμμα των καλοκαιρινών 
εκδηλώσεων.

Ατέρμονη ομορφιά και 
ξακουστές εξωτικές 
παραλίες

Γευστικά Λευκαδίτικα 
προϊόντα. Αυθεντικό 
σαλάμι αέρος, 
μαντολάτα, φακή 
Εγκλουβής, μέλι,  
κρασί
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Η 
νέα μελέτη που δημοσιεύει η 
διαΝΕΟσις σε συνεργασία με 
τον ΟΦΥΠΕΚΑ υπογράφεται 
από καθηγητές και ερευνη-
τές από το Χαροκόπειο Πανε-

πιστήμιο, με επιστημονικό υπεύθυνο τον 
ομότιμο καθηγητή Τουριστικής Ανάπτυ-
ξης, Πάρι Τσάρτα, ενώ συμμετέχουν και 
καθηγητές από το Πανεπιστήμιο Αιγαίου 
και το Πανεπιστήμιο Δυτικής Αττικής. Η 
μελέτη αυτή προσεγγίζει το ζήτημα συ-
νολικά και φιλοδοξεί να αποτελέσει ένα 
Εθνικό Στρατηγικό Σχέδιο για την οργά-
νωση και ανάπτυξη του τουρισμού στις 
περιοχές Natura 2000 στην Ελλάδα.

Λαμβάνει υπόψη τις σημαντικές ιδιαι-
τερότητες των προστατευόμενων αυτών 
περιοχών και το θεσμικό πλαίσιο που τις 
διέπει σε περιβαλλοντικό, χωρικό και του-
ριστικό επίπεδο. Αναλύει τα χαρακτηρι-
στικά του σύγχρονου τουρισμού, παρα-
θέτει δέκα παραδείγματα ανάπτυξης σε 
αντίστοιχες περιοχές στην Ελλάδα και 
στο εξωτερικό και καταλήγει σε συγκεκρι-
μένες κατευθύνσεις πολιτικής.

Ακολουθεί μια σύντομη παρουσίαση 
των βασικών ευρημάτων της μελέτης.

Ευρωπαϊκό δίκτυο ΝATURA 

Το μεγαλύτερο δίκτυο προστατευόμε-
νων περιοχών (ΠΠ) στον κόσμο. Καλύ-
πτει σχεδόν το ένα πέμπτο της χερσαίας 
επιφάνειας της ΕΕ.

Φιλοξενεί χιλιάδες είδη φυτών και 
ζώων, πολλά από τα οποία είναι σπάνια 
ή απειλούμενα. 

Δασικά οικοσυστήματα και υγρότοποι, 
όπως αυτά που βρίσκονται στις περιοχές 
Natura 2000, συμβάλλουν στη μείωση 
των εκπομπών αερίων του θερμοκηπίου.

Οι προστατευόμενες περιοχές προσφέ-
ρονται για την ανάπτυξη ήπιων μορφών 
τουρισμού και δημιουργούν θέσεις εργα-
σίας στις τοπικές κοινωνίες.

Στην Ελλάδα: 
● Υπάρχουν 446 χερσαίες και θαλάσ-

σιες περιοχές
●  Καλύπτουν 27,3% της χερσαίας έκτα-

σης της χώρας (36.000 τ.χλμ.)
●  Καλύπτουν 19,6% της συνολικής θα-

λάσσιας έκτασης της χώρας (23.000 τ.
χλμ.)

Η διαχείριση των περιοχών Natura 
2000 στην Ελλάδα

Πριν από την ίδρυση του Οργανισμού 

Φυσικού Περιβάλλοντος και Κλιματικής 
Αλλαγής (ΟΦΥΠΕΚΑ), η διαχείριση των 
προστατευόμενων περιοχών στην Ελλάδα 
ήταν κατακερματισμένη και γινόταν μέσω 
διαφόρων φορέων και δομών.

Η ίδρυση του ΟΦΥΠΕΚΑ το 2020 κά-
λυψε την ανάγκη για έναν κεντρικό οργα-
νισμό για την προστασία και την αξιοποί-
ηση των προστατευόμενων περιοχών. Ο 
νέος οργανισμός ενσωμάτωσε τις αρμο-
διότητες και τις ευθύνες των προηγούμε-
νων φορέων.

Οικονομικό όφελος  
και χρηματοδότηση

Σύμφωνα με παλαιότερη μελέτη της δι-
αΝΕΟσις, η αξιοποίηση του 40% των πε-
ριοχών Natura 2000 μπορεί να αποφέρει 
έως και 2 δισ. ευρώ έσοδα ετησίως και να 
δημιουργήσει 15.000 θέσεις εργασίας.

Διαθέσιμες πηγές για τη χρηματοδό-
τηση υποδομών και επενδύσεων: 

ΕΣΠΑ 2021-2027 (Τομεακά και Περιφε-
ρειακά προγράμματα)

Ταμείο Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας
Προγράμματα Ευρωπαϊκής και Εδαφι-

κής Συνεργασίας (Interreg)
LIFE 2021-2027
Ολοκληρωμένες Χωρικές Επενδύσεις

Case studies βιώσιμης 
ανάπτυξης

Η μελέτη παραθέτει 10 πραγματικά πα-
ραδείγματα προστατευόμενων περιοχών 
στην Ελλάδα και στην Ευρώπη, οι οποίες 
έχουν αναπτύξει σε μεγαλύτερο ή μικρό-
τερο βαθμό τουριστικές δραστηριότητες. 
Ενδεικτικά:

Ευρώπη

- Αμπρούτσο, Ιταλία: Η περιοχή του 
Αμπρούτσο στα Απέννινα Όρη προσελ-
κύει κυρίως φίλους της πεζοπορίας και 
της ορειβασίας. Στην περιοχή «τρέχουν», 
επίσης, προγράμματα για την προστασία 
των λύκων και των αρκούδων, ενώ η το-
πική κοινωνία προωθεί τον αγροτουρισμό 
και τη γευσιγνωσία.

- Αζόρες, Πορτογαλία: Τα εννέα ηφαι-
στειακά νησιά στον Ατλαντικό Ωκεανό, 
γνωστά για τα γεωθερμικά τους φαινό-
μενα, συγκεντρώνουν δραστηριότητες 
όπως η παρατήρηση φαλαινών, η πεζο-
πορία σε ηφαιστειακά τοπία και η εξερεύ-
νηση σπηλαίων. Εφαρμόζονται πολιτικές 
που προωθούν τη χρήση ανανεώσιμων 
πηγών ενέργειας και την περιβαλλοντική 
εκπαίδευση.

Ελλάδα

- Αλόννησος: Η Αλόννησος αποτελεί μέ-
ρος του θαλάσσιου πάρκου Βορείων Σπο-
ράδων, όπου ζει η μεσογειακή φώκια. 
Εφαρμόζονται πολιτικές για την προστα-
σία των θαλάσσιων οικοσυστημάτων και 
για την προώθηση του οικοτουρισμού.

- Εθνικό Πάρκο Χελμού-Βουραϊκού: Το 
πάρκο προσφέρει μονοπάτια πεζοπορίας, 
όπως το μονοπάτι Ε4, και την ιστορική 
διαδρομή του οδοντωτού σιδηροδρόμου. 
Εκεί συναντώνται σπάνια φυτά και ζώα, 
όπως το αγριόγιδο και ο χρυσαετός. Στην 
περιοχή λειτουργεί το Κέντρο Περιβαλλο-
ντικής Εκπαίδευσης Κλειτορίας.

Σε περιοχές του εξωτερικού ο βιώσιμος 
τουρισμός έχει αναπτυχθεί αρκετά μέσα 
από τη συνέργεια φορέων του τουρισμού, 
φορέων υπεύθυνων για τη βιωσιμότητα, 
τοπικών φορέων αλλά και τουριστικών 
επιχειρήσεων. Αντίθετα, πολλές φορές στο 
εσωτερικό αναδεικνύεται η αποσπασμα-
τική εφαρμογή των διαφόρων εργαλείων 
διαχείρισης.

Προτάσεις πολιτικής 

Η μελέτη παραθέτει συγκεκριμένες κα-
τευθύνσεις πολιτικής και πλαίσιο δρά-
σεων που θα συμβάλλουν στην εισαγωγή 
βιώσιμου τουρισμού στις προστατευόμε-
νες περιοχές της Ελλάδας. Ενδεικτικά: 
● Ενίσχυση του πλαισίου διαχείρισης 

Ενίσχυση της συμμετοχής όλων των 
εμπλεκομένων ομάδων στην τουριστική 
ανάπτυξη των ΠΠ.

Ανάπτυξη ποιοτικών και ανταγωνιστι-
κών μορφών αειφόρου τουρισμού συμβα-
τών με τις ΠΠ.

Οικονομικά αποδοτική λειτουργία των 
ΠΠ μέσω ρυθμίσεων πρόσβασης, κατα-
γραφής επισκεπτών και εισιτηρίων. 

Ολοκλήρωση του κανονιστικού συστή-
ματος σχεδιασμού και ελέγχου της τουρι-
στικής δραστηριότητας.

● Ενίσχυση επιχειρησιακής ικανότητας 
Εκπαίδευση και κατάρτιση εξειδικευμέ-

νου προσωπικού σε θέματα αναψυχής και 
αειφόρου τουρισμού.

Δημιουργία δικτύου τουριστικών προ-
ορισμών ειδικού σκοπού με έμφαση στις 
προστατευόμενες περιοχές.
●  Προβολή και προώθηση 

Ανάπτυξη στρατηγικής μάρκετινγκ για 
την αντιμετώπιση των ΠΠ ως ένα ενιαίο 
δίκτυο τουριστικών προορισμών με συ-
ναφή τουριστικά προϊόντα και υπηρεσίες.

Ανάπτυξη πολιτικών για την αποτελε-
σματική ανάπτυξη και συστηματική δια-
χείριση των τουριστικών εμπειριών στις 
προστατευόμενες τουριστικές περιοχές.

Σχεδιασμός ολοκληρωμένης επικοινω-
νιακής στρατηγικής και branding με σύγ-
χρονη τουριστική πελατοκεντρική αντί-
ληψη και στόχευση σε συγκεκριμένα 

καταναλωτικά κοινά.
Δημιουργία ενός ενιαίου σημείου ψη-

φιακής προβολής των τουριστικών προϊό-
ντων των ΠΠ με πελατοκεντρική προσέγ-
γιση και περιεχόμενο.

Πραγματοποίηση στοχευμένων προ-
γραμμάτων προβολής και προώθησης 
των ΠΠ στην Ελλάδα και το εξωτερικό.

Σχεδιασμός και εφαρμογή εξειδικευμέ-
νων προγραμμάτων τουριστικής ανάπτυ-
ξης ανά περιοχή.
● Μείωση περιβαλλοντικού  
αποτυπώματος 

Προώθηση πρακτικών που μειώνουν 
το αποτύπωμα των τουριστικών εγκατα-
στάσεων εντός των προστατευόμενων πε-
ριοχών ή γύρω από αυτές.

Εφαρμογή συστημάτων παρακολούθη-
σης του περιβαλλοντικού αποτυπώματος 
από την άσκηση τουριστικών δραστηριο-
τήτων.
● Παροχή ποιοτικών τουριστικών προ-
ϊόντων 

Ανάπτυξη χαρτοφυλακίου ήπιων τουρι-
στικών δραστηριοτήτων συμβατών με τις 
ΠΠ που προβάλλουν τα τοπικά χαρακτη-
ριστικά.

Χρήση τεχνολογικά προηγμένων υπη-
ρεσιών για την ανακάλυψη και την αξιο-
λόγηση της φυσικής και πολιτιστικής κλη-
ρονομιάς. 
● Υποστήριξη τοπικής οικονομίας 

Σύνδεση της επωνυμίας των ΠΠ με 
τα τοπικά προϊόντα και προώθησή τους 
στους επισκέπτες.

Προώθηση εναλλακτικών τρόπων βι-
οπορισμού που συνδέονται με τον οικο-
τουρισμό και γενικότερα τις ήπιες του-
ριστικές δραστηριότητες στον τοπικό 
πληθυσμό. 
● Συμμετοχικός σχεδιασμός 

Ενίσχυση της συμμετοχικότητας και 
της συνεργασίας με τις τοπικές κοινότη-
τες και τους τουριστικούς φορείς για την 
επίτευξη των στόχων αειφόρου τουρι-
σμού.

Οι ενταγμένες στο δίκτυο Natura 2000 προστατευόμενες περιοχές στην ελληνική επικράτεια αντιμετωπίζουν  
σήμερα σημαντικές προκλήσεις, όσον αφορά την προστασία αλλά και την τουριστική αξιοποίησή τους.

διαΝΕΟσις:

Βιώσιμος Τουρισμός  
στις Περιοχές Natura 2000

Ακτή Μιαούλη
●  ΑΥΓΟΥΣΤΟΣ 2024

Ακτή Μιαούλη
ΑΥΓΟΥΣΤΟΣ 2024 ●  

Η Αλόννησος αποτελεί 
μέρος του θαλάσσιου 
πάρκου Βορείων 
Σποράδων, όπου ζει  
η μεσογειακή φώκια 
Monachus monachus

Η μελέτη 
προσεγγίζει το 
ζήτημα συνολικά 
και φιλοδοξεί 
να αποτελέσει 
ένα Εθνικό 
Στρατηγικό 
Σχέδιο για την 
οργάνωση και 
ανάπτυξη του 
τουρισμού στις 
περιοχές Na-
tura 2000 στην 
Ελλάδα



Άνοδο 6,3% παρουσίασε η διακίνηση επι-
βατών στα 24 αεροδρόμια διαχείρισης της 
ΥπΑ, σύμφωνα με τα προσωρινά στατιστικά 

στοιχεία α’ εξαμήνου 2024.
Ειδικότερα, το σύνολο των διακινούμενων 

επιβατών (αφίξεις και αναχωρήσεις επιβατών 
εξωτερικού και εσωτερικού) έφτασε εφέτος το 
χρονικό διάστημα Ιανουαρίου – Ιουνίου τους 
4.032.909 επιβάτες, έναντι 3.792.575 επιβατών το 
αντίστοιχο διάστημα του 2023.

Η εικόνα στο εξάμηνο

Άνοδος 11,4% σε σχέση με πέρυσι προκύπτει 
και στην επιβατική κίνηση α’ εξαμήνου του 2024 
για το σύνολο των αεροδρομίων της χώρας που 
διεξάγονται εμπορικές πτήσεις (39 αεροδρόμια: 
24 ΥπΑ, 14 FRApORT GREECE, ΔΑΑ).

Συγκεκριμένα, το σύνολο των επιβατών το χρο-
νικό διάστημα Ιανουαρίου – Ιουνίου 2024 έφτα-
σε τα 30.594.981, έναντι 27.463.127 επιβατών το 
αντίστοιχο χρονικό διάστημα Ιανουαρίου – Ιουνί-
ου του 2023.

Όσον αφορά τον αριθμό κινήσεων αεροσκα-
φών (αφίξεις και αναχωρήσεις αεροσκαφών 
εσωτερικού και εξωτερικού) στο α’ εξάμηνο του 
2024 για το σύνολο των 39 αεροδρομίων της χώ-
ρας, των οποίων τον έλεγχο εναέριας κυκλοφορί-
ας ασκεί κυρίως η ΥπΑ, σημειώθηκε αύξηση 7,8% 
σε σχέση με το αντίστοιχο διάστημα Ιανουαρίου 
– Ιουνίου του 2023. Ειδικότερα το α’ εξάμηνο του 
2024 πραγματοποιήθηκαν 242.170 πτήσεις, ένα-
ντι 224.712 πτήσεων το α’ εξάμηνο του 2023.

Σε επίπεδο ρεκόρ ο αριθμός 
πτήσεων στο F.I.R Αθηνών

παράλληλα, η αεροπορική κίνηση σε ότι αφορά 
τον αριθμό υπερπτήσεων στην Ελλάδα έχει φτά-
σει σε επίπεδο ρεκόρ όλων των εποχών, καθώς 
τα στατιστικά στοιχεία καταγράφουν προοδευτι-
κή άνοδο για τους μήνες Απρίλιο-Μάιο-Ιούνιο 
+2,7%, +3,9%, +4,5% αντίστοιχα, όπως αναφέρει 
η ΥπΑ.

Είναι ενδεικτικό ότι, φέτος στις 21 Ιουλίου, 
καταγράφηκαν 4.780 πτήσεις, αριθμός που ήδη 
ξεπέρασε το ρεκόρ ημερήσιας κίνησης του 2023 
που ήταν 4.541 πτήσεις στις 5 Αυγούστου, μήνας 

ο οποίος, κατά κανόνα, είναι ο πιο κορεσμένος 
του έτους.

Με βάση τα συγκεντρωτικά στοιχεία, το Α’ 
6μηνο του 2024, η ΥπΑ εξυπηρέτησε 446.462 
πτήσεις σε σύγκριση με 423.725 πτήσεις το 2023, 
καταγράφοντας αύξηση +5,37%.

Fraport: Αυξημένη η επιβατική 
κίνηση τον ιούνιο

Τέλος, αυξημένη κινητικότητα καταγράφηκε 
τον Ιούνιο και στα 14 περιφερειακά αεροδρόμια 
που διαχειρίζεται η Fraport Greece, (Άκτιο, Χα-
νιά, Κέρκυρα, Καβάλα, Κεφαλονιά, Θεσσαλονίκη, 
Ζάκυνθος, Κως, Μυτιλήνη, Μύκονος, ρόδος, Σά-
μος, Σαντορίνη, Σκιάθος), σημειώνοντας άνοδο 
5,9% σε ετήσια βάση.

Συνολικά, μετακινήθηκαν 5.279.366 άνθρωποι, 
4.451.351 εκ των οποίων επέβαιναν σε διεθνείς 
πτήσεις. παρ’ όλα αυτά, στη διαμόρφωση των 
εντυπωσιακών αυτών αποτελεσμάτων, σημαντικό 
ρόλο διαδραμάτισαν και οι πτήσεις εσωτερικού, 
όπου η κίνηση σημείωσε άνοδο 6%.

Αν και η εικόνα ήταν θετική σε όλα, σχεδόν, τα 
αεροδρόμια που διαχειρίζεται η Fraport Greece, 
καλύτερες επιδόσεις σε απόλυτους αριθμούς ση-
μείωσαν η ρόδος και τα Χανιά. Ειδικότερα, στην 
ρόδο καταγράφηκαν 93.252 περισσότεροι επιβά-
τες σε σχέση με το 2023 (+9,7%), ενώ στα Χανιά 
59.134 (+10,9%).

Η Aegean ταξιδεύει απευθείας  
σε Άμπου Ντάμπι και Λας Πάλμας

Νέοι προορισμοί και απευθείας δρομολόγια από Αθήνα 
και Θεσσαλονίκη εντάσσονται στο χειμερινό πρόγραμμα της 
AEGEAN. Άμπου Ντάμπι (Ην. Αραβικά Εμιράτα) και λας πάλ-
μας (Γκραν Κανάρια) από Αθήνα και Άμστερνταμ (Ολλανδία) 
από Θεσσαλονίκη είναι οι νέοι προορισμοί με απευθείας 
πτήσεις που έκαναν την εμφάνισή τους στην ιστοσελίδα της 
AEGEAN και τα συστήματα κρατήσεων, δίνοντας ένα πρώτο 
μήνυμα για τη νέα χειμερινή σεζόν (Winter 2024). 

Ειδικότερα, οι νέες απευθείας πτήσεις από το αεροδρόμιο 
Ελευθέριος Βενιζέλος της Αθήνας προς το αεροδρόμιο Zayed 
intl (AUH) του Άμπου Ντάμπι θα ξεκινήσουν τον Οκτώβριο 
και θα εκτελούνται τρεις φορές την εβδομάδα, κάθε Τρίτη, 
πέμπτη και Κυριακή, ενισχύοντάς τη διασύνδεση της χώρας 
με την Αθήνα. 

πρόκειται για το δεύτερο απευθείας δρομολόγιο της 
AEGEAN από και προς τα Ηνωμένα Αραβικά Εμιράτα μετά την 
έναρξη του νέου απευθείας δρομολογίου προς το Ντουμπάι 
τον περασμένο χρόνο. Σημειώνεται ότι η AEGEAN επιχειρεί 
ήδη στις χώρες του Κόλπου και της Μ. Ανατολής με απευ-
θείας πτήσεις από και προς το ριάντ, τη Τζέντα, το Αμάν, το 
Ντουμπάι και τη Βηρυτό ενώ τα τελευταία χρόνια ενισχύει 
συστηματικά την δραστηριότητά της στην περιοχή τόσο με την 
προσθήκη νέων δρομολογίων, όσο και με την αύξηση των συ-
χνοτήτων. 

Οι νέες απευθείας πτήσεις από την Αθήνα προς το λας 
πάλμας, προγραμματίζεται να ξεκινήσουν το Φεβρουάριο του 
2025 και θα εκτελούνται δύο φορές την εβδομάδα, κάθε Δευ-
τέρα και πέμπτη δίνοντας στο εξής τη δυνατότητα στους ταξι-
διώτες να εξερευνήσουν ένα ακόμα, νέο, εποχικό προορισμό, 
για «καλοκαιρινές διακοπές» μέσα στο χειμώνα. Σημειώνεται 
ότι το αεροδρόμιο του λας πάλμας, μέρος του νησιωτικού συ-
μπλέγματος των Καναρίων Νήσων, βρίσκεται 150 χιλιόμετρα 
μακριά από τις ακτές τις Αφρικής (νοτιοδυτικά του Μαρόκο 
στον Βόρειο Ατλαντικό) και στο εξής θα αποτελεί τον πιο μα-
κρινό προορισμό της AEGEAN, με διάρκεια πτήσης λίγο πε-
ρισσότερο από 5,5 ώρες. 

Η AEGEAN επενδύοντας συστηματικά στην ανάπτυξη και 
της δεύτερης μεγαλύτερης βάσης της στη Θεσσαλονίκη από 
τις 28 Οκτωβρίου θα συνδέει απευθείας το αεροδρόμιο Μα-
κεδονία της Θεσσαλονίκης με το Άμστερνταμ, με έως τρεις 
(3) εβδομαδιαίες πτήσεις και τα εισιτήρια είναι ήδη διαθέσι-
μα στην ιστοσελίδα της εταιρείας και μέσω των ταξιδιωτικών 
γραφείων. 

Υπενθυμίζεται ότι πριν λίγες εβδομάδες ξεκίνησαν και τα 
νέα απευθείας δρομολόγια, Θεσσαλονίκη-Νάξος (4 εβδο-
μαδιαίες πτήσεις) και Ηράκλειο-Καλαμάτα (2 εβδομαδιαίες 
πτήσεις) τα οποία είχαν ανακοινωθεί στις αρχές της θερινής 
περιόδου που διανύουμε.

«Πέταξε» η επιβατική κίνηση στα ελληνικά αεροδρόμια

Αυξήθηκε η επιβατική κίνηση  
στο “Ελευθέριος Βενιζέλος”

Αύξηση καταγράφηκε στην επιβατική κίνηση του Αεροδρομίου 
Αθήνας, Ελευθέριος Βενιζέλος, κατά τη διάρκεια του φετινού Ιουνίου.

Συγκεκριμένα, κατά τη διάρκεια του Ιουνίου 2024 η επιβατική κί-
νηση ανήλθε σε 3,30 εκατ., αυξημένη κατά 12,9% σε σύγκριση με τα 
επίπεδα του Ιουνίου 2023. Αναλυτικά, τόσο η εγχώρια όσο και η διε-
θνής επιβατική κίνηση ξεπέρασαν κατά 7,5% και 15,4% τα αντίστοιχα 
περυσινά μεγέθη.

Συνολικά, κατά τους πρώτους έξι μήνες του έτους, η κίνηση του 
αεροδρομίου έφθασε τους 14,01 εκ. επιβάτες, σημειώνοντας άνοδο 
της τάξης του 16%. Η επιβατική κίνηση, τόσο του εσωτερικού, όσο και 
του εξωτερικού, παρουσίασαν αύξηση της τάξης των 8,6% και 19,5% 
αντίστοιχα.

Ο αριθμός των πτήσεων στον Διεθνή Αερολιμένα Αθηνών κατά τη 
διάρκεια των έξι πρώτων μηνών του 2024 ανήλθε σε 119.853, κατα-
γράφοντας αύξηση της τάξης του 13,5% σε σχέση με την αντίστοιχη 
περίοδο του 2023. Τόσο οι πτήσεις εσωτερικού όσο και οι διεθνείς 
πτήσεις σημείωσαν άνοδο κατά 6,4% και 19,0% σε σχέση με το 2023.
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Ο 
τουρισμός για την χώρα μας εί-
ναι ένας βασικός πυλώνας της 
οικονομίας που εισφέρει κάθε 
χρόνο στο συνολικό ακαθάριστο 
εθνικό προϊόν. Σύμφωνα με την 

μελέτη του ΙΝSETE Intelligence (Απρί-
λιος 2024) (https://insete.gr/wp-content/
uploads/2024/04/23_04_Tourism_and_
Greek_Economy_2022-2023-2.), το 2023 
η Ελλάδα υποδέχθηκε περισσότερους από 
32,7 εκατ. τουρίστες και εισέπραξε περισ-
σότερα από € 19,8 δισ. Σύμφωνα μάλιστα 
με την ίδια μελέτη, η άμεση συνεισφορά 
του τουρισμού στην οικονομία της χώρας 
το 2023 εκτιμάται σε € 28,5 δισ., μέγεθος 
που αντιστοιχεί με το 13,0% του ΑΕΠ.

Κι ενώ ο τουρισμός μπορεί να ενισχύ-
σει πολυεπίπεδα την οικονομία της χώ-
ρας μας και την ενίσχυση των μικρομε-
σαίων επιχειρήσεων, τον περιορισμό την 
ανεργίας και την αύξηση των εσόδων, ο 
υπερτουρισμός αντίθετα μπορεί να διατα-
ράξει την ισορροπία αυτή. 

Το φαινόμενο του υπερτουρισμού, ήτοι 
το υπερβολικά μεγάλο πλήθος τουριστών 
(ιδίως όταν είναι δυσανάλογο με τις συν-
θήκες και τις υποδομές της περιοχής) 
μπορεί να προκαλέσει προβλήματα στους 
κατοίκους της περιοχής, αλλά και στους 
ίδιους τους τουρίστες.

Ο υπερτουρισμός διογκώνεται σε συ-
νάρτηση με την περιοχή και το κατά πόσο 
αυτή διαθέτει τις κατάλληλες υποδο-
μές για να «σηκώσει» το πλήθος κόσμου 
που την επισκέπτονται. Πχ αν υπάρχουν 
οδικά δίκτυα, ώστε να μη δημιουργείται 
ασφυκτική κίνηση, αν υπάρχει αναλογία 
καταλυμάτων, αν υπάρχουν εν γένει υπο-
δομές σε δήμους και κοινότητες, ώστε να 
μην παρατηρούνται φαινόμενα λειψυ-
δρίας και διακοπές νερού και ρεύματος, 
γεγονότα που όταν συμβαίνουν προκα-
λούν αναστάτωση στις ζωές των μόνιμων 
κατοίκων και στους ίδιους τους τουρίστες.

Θα μπορούσε κανείς να σκεφτεί πως 
όλες αυτές οι απόψεις διακατέχονται από 
μία κακεντρέχεια, καθώς η τουριστική 
βιομηχανία μας πάει καλά, γεγονός που 
αποδεικνύεται από τα νούμερα και την 
ραγδαία αύξηση των τουριστών στη χώρα 
μας την τελευταία τουλάχιστον τριετία, κι 
ως εκ τούτου δεν υπάρχει λόγος να «γκρι-
νιάζουμε», όλα κυλούν προς τη σωστή κα-
τεύθυνση. Η ιστορία έχει δείξει όμως πως 
μία «επιτυχία» αν δεν συνοδεύεται και 
από κατάλληλο «πλάνο» και προγραμματι-
σμό, ίσως να γυρίσει… μπούμερανγκ.

Ήδη το Ευρωκοινοβούλιο έχει θέσει 
το ζήτημα του «υπερτουρισμού» της Ελ-
λάδα και κρούει τον κώδωνα του κινδύ-

νου! Ίσως να μην πρέπει και εδώ να κλεί-
σουμε τα αυτιά μας…

Παραδείγματος χάριν: σε πολλές περιο-
χές σε περίοδο καύσωνα και 40 βαθμών 
κελσίου γίνεται διακοπή νερού, λόγω μη 
δυνατότητας διαχείρισης φυσικών πόρων. 
Σε άλλες περιοχές (βλέπε πχ Χαλκιδική), 
δεν υπάρχει κατάλληλο οδικό δίκτυο δι-
ασύνδεσης με την πόλη (εν προκειμένω 
Θεσσαλονίκη). Κάποιος που θέλει να  επι-
σκεφτεί τη Χαλκιδική ερχόμενος από την 
δυτική Θεσσαλονίκη, συναντώντας τα 
έργα του «Fly Over» (που παρεμπιπτό-
ντως πήραν νέα παράταση) θα χρεια-
στεί τόνους υπομονής, διαθέσιμη βενζίνη 
και άπειρες ώρες από την πολύτιμη ζωή 
του, προκειμένου να φτάσει στον προορι-
σμό του, μετά από ένα επικό μποτιλιάρι-
σμα χιλιομέτρων που θα συναντήσει. Και 
αναρωτιέται κανείς, τόση θάλασσα που 
έχουμε, πως δεν την εκμεταλλευόμαστε 
για τη διασύνδεση και εμμένουμε στην 
προσπάθεια μας να φτάσουμε στον προ-
ορισμό μας μέσω ενός και μόνο υπάρχο-
ντος δρόμου δύο λωρίδων που καλείται 
να εξυπηρετήσει χιλιάδες πολίτες και του-
ρίστες για τις μετακινήσεις τους; Δεν θα 
μπορούσε πχ να υπάρχει παραθαλάσσια 
διασύνδεση με γραμμές πλοίων που να 
εξυπηρετούν πολίτες και τουρίστες; 

Στη Σαντορίνη ένα άλλο παράδειγμα, 
ένα τόσο όμορφο νησί, που το επισκέπτο-
νται κάθε χρόνο δυσανάλογος αριθμός 
τουριστών σε σχέση με το μέγεθος και τις 
υποδομές του νησιού και πόσα άλλα πα-
ραδείγματα που καθιστούν το φαινόμενο 
του υπερτουρισμού υπαρκτό και εν τέλει 
μέγα.

Σε πολλές περιοχές δεν υπάρχουν κα-
τάλληλοι δρόμοι και πεζοδρόμηση για 
τους πεζούς, αλλά κυρίως για άτομα με 
προβλήματα κινητικά ή όρασης. Πό-
σες άραγε προσβάσιμες παραλίες ΑΜΕΑ 
με μηχανισμούς αυτόματης πρόσβασης 
υπάρχουν στη χώρα μας; 

Η αυθαίρετη τουριστική ανάπτυξη απο-
τελεί κίνδυνο και για την παράκτια ζώνη 
αλλά και για την ελεύθερη πρόσβαση στις 
ακτές, που είναι ένα ακόμα τεράστιο ζή-
τημα που απασχολεί την καθημερινότητα 
των πολιτών. Πλέον το να μπορέσει κα-
νείς σε ένα τουριστικό μέρος να στρώσει 
μία πετσέτα ελεύθερος και να απολαύσει 
την θάλασσα αποτελεί εικόνα από τα 90s! 
καθώς στη σύγχρονη εποχή η αυθαίρετη 
κατάληψη των ακτών έχει γίνει η δεδο-
μένη μας πραγματικότητα, παρεμποδίζο-
ντας τον πολίτη, τον τουρίστα, τον κάθε 
άνθρωπο από το συνταγματικό του δικαί-
ωμα να εισέρχεται ακώλυτα και να απο-
λαμβάνει την ακτή. 

Οι νόμοι υπάρχουν, βελτιώνονται συ-
νεχώς, όπως επίσης υπάρχει και το πρό-
βλημα το οποίο βελτιώνεται (επί τα χείρω) 
συνεχώς. 

Η διαχείριση σκουπιδιών, οι ελλείψεις 
σε ασθενοφόρα σε τουριστικές περιοχές, 
και οι σοβαρές ελλείψεις στο ΕΣΥ είναι 
επίσης υπαρκτά και σοβαρά προβλήματα 
τα οποία συσχετίζονται με το ζήτημα το 
οποίο αναλύουμε. 

Ο τουρισμός δεν είναι μονάχα νούμερα 
αφίξεων και κερδών. Τα προβλήματα πρέ-
πει άμεσα να αντιμετωπιστούν με όραμα 
σχέδιο και προγραμματισμό.

Η χώρα μας στηρίζεται στον τουρισμό. Το υπέροχο φυσικό τοπίο, τα πολιτισμικά αξιοθέατα και το φιλικό κλίμα- σχεδόν 
καθόλη τη διάρκεια του χρόνου, είναι τα στοιχεία που οδήγησαν την Ελλάδα να είναι ένας από τους πιο δημοφιλείς 
προορισμούς για ευρωπαίους και μη, κυρίως βέβαια κατά τους καλοκαιρινούς μήνες.

Το φαινόμενο του «υπερτουρισμού»
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Άνοδος 11,4% σε 
σχέση με πέρυσι 
προκύπτει και στην 
επιβατική κίνηση α’ 
εξαμήνου του 2024 
για το σύνολο των 
αεροδρομίων της 
χώρας




